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B erntsen , Bernhard 10, 38. 
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Torp, A ndreas 63.
V olan, E lias 32, 37, 62.
W igaard, H alfdan 141.
Ødegaard, F. 10, 12, 36, 99, 140.

M øtets  åpning.
L andsorganisasjonens rep resen tan tsk ap  trå d te  sam m en til 

o rd in æ rt m øte i den sto re  salen i Fo lkets H us, Oslo, m andag  21. 
m ai 1951 kl. 10.

L andsorganisasjonens fo rm ann , K onrad  N ordahl, åp n e t 
m øtet og ønsket rep resen tan ten e  velkom m en.

Konrad Nordahl:  Jeg  v il si e t p a r  ord  om en som ikke len 
ger er ib lan t oss — jeg  ten k e r på fo rm annen  i H otell- og R e
s tau ran ta rb e id e rfo rb u n d e t, P o lm ar A asvestad , som avgikk  ved 
døden den  13. novem ber 1950 e tte r  e t k o rtv arig  sykeleie. P o lm ar 
A asvestad  ble født den  20. m ai 1878 og begyn te  tid lig  ved ho tell- 
og re s tau ran ten e , fø rst p å  L illeh am m er og senere  i Oslo. H an 
kom  tid lig  m ed i o rgan isasjonsarbeidet og nøt s to r ti ll i t  b lan t 
sine arb e id sk am era te r og kollegaer. I 1927 b le  h an  fø rst b esty re r 
av  ho tellenes fe rieh jem  e tte r  a t han  i m ange å r hadde lag t ned  et 
u tre tte lig  arbeid  fo r å b rin g e  denne saken  i havn. E tte r  sam m en
slu tn ingen  m ellom  N orsk  H otell- og R estau ran ta rb e id e rfo rb u n d  
og det tid ligere  K eln erfo rb u n d  i 1932 b le  P o lm ar A asvestad  v a lt 
til hovedkasserer i de t nye forbund. P å  landsm øtet i 1934 ble 
han  v a lt til fo rbundets  fo rm ann  og fo rre tn in g sfø re r, en  stilling  
h an  hadde til sin død. F ra  1938 til 1949 v a r h an  v a ram an n  til 
L andsorganisasjonens sek re ta ria t. I disse å r  deltok  han  i de 
fleste  sek re taria tsm ø ter. Vi sa tte  alle  p ris  på  P o lm ar A asvestad. 
H an  fikk  til  oppgave å v æ re  fo rm ann  fo r s itt fo rbund  i en  m eget 
vanskelig  tid  — i k an sk je  et av  de vanskeligste  fo rbund  en 
k u n n e  ha å stelle  m ed. M en han  kom  fra  d e tte  a rb e id e t på en  
u tm erk e t m åte. A asvestad  v a r også m edlem  av  R ep resen tan t
skapet i. m ange å r og også som rep resen tan tsk ap sm ed lem  nø t vi 
godt av  den  in n sik t han  h ad d e  i o rgan isasjonsarbeidet.

P o lm er A asvestads m inne v il leve lenge og vi lyser fred  over 
d e tte  m inne.



Navneopprop.
Landsorganisasjonens nestform ann, P. Mentsen, foretok der

e tte r navneopprop. Følgende representan ter var møtt:
Arbeiderpartiets Presseforbund: Per Haraldsson, Oslo.
Norsk Arbeidsmandsforbund: A lbert Karlsen, Oslo, Olé 

Beck, Oslo, B ernhard  Reines, Halsøy i Vefsen, Jo ru lf Haugli, 
S litu  st., Øystein Larsen, Foldal.

Norsk Baker- og Konditor f  orb.: Johan B. Magnussen, Oslo, 
Nils Hovland, Bergen.

Norsk Bekledningsarbeiderforb.: W italis Andersen, Oslo, 
Rudolf Eriksen, Oslo, Konrad Hjørnevik, Bergen, F ru  Hanna 
Ruud, Drammen.

Norsk Bokbinder- og Kartonnasjearbeiderforbund: Øistein 
M arthinsen, Oslo.

Norsk Bygningsindustriarbeiderforbund:  Emil Reiersen,
Oslo. A rne Hagen, Oslo, Lars Jansen, Bergen, B jarne Berg, 
Trondheim, Dagfinn Øksnevad, Stavanger.

Norsk Centralforening for Boktrykkere:  Reidar Langås, Oslo, 
H alfdan W igaard, Oslo.

Norsk Elektriker- og Kraftstasjonsforbund:  Ludvig G under
sen, Oslo, B jarne Klafstad, Oslo.

Norsk Fengselstjenestem.forb.: Øivind Engebretsen, Oslo.
Norsk Gullsmedarbeiderforbund: H. Lindahl, Oslo.
Norges Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund: Aksel 

Paulsen, Oslo, Peder Birkeland, Oslo, Ø rnulf Norøy, Trondheim, 
A. Kongerø, Bergen, R uth  Svendsen, Porsgrunn.

Norsk Hotell- og Restaurantarbeiderforbund: Nils Madsen, 
Oslo, W. Christensen, Oslo.

Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund: Håkon Hansen, Fr.- 
stad, B ernhard  Foss, Kongsberg, Ragnvald Andersen, Bergen, 
Leon Johansen, Harstad, Finn Ellingsen, Kr.sand S.

Norsk Jernbaneforbund: O. Vollum, Oslo, A rne Olsen, Oslo, 
W. S. Engen, Hop pr. Bergen, Axel Nilsen, Trondheim, K arsten 
Hansen, Oslo.

Norsk Kjem isk Industriarbeiderforbund: K ristoffer Jakop- 
sen, Sauda, Johs. P. Løkke, Notodden, H arald E. Olsen, Agnes 
pr. Stavern, Olav Varberg, Å lvik i H ardanger, A nker Nordtvedt, 
Oslo.

Norsk Kjøttindustriarbeiderforbund: Helm er Karlsson, Oslo.
Norsk Kommuneforbund:  A rthu r Karlsen, Oslo, Fredrik

Jensen, Oslo, K. Madsen, Bergen, Sverre Eggen, Trondheim, K arl 
Furuskjegg, Oslo.

Norsk Litografisk og Kjemikrafisk Forbund: Eivind Nilsen, 
Oslo.

Norsk Lokomotivmannsforbund:  M athias Heggestad, Oslo.
Norsk Losforbund: W ilhelm Sundsvik, Tr.heim.
Det norske Maskinistforbund: B jarne Bjerke, Oslo, Leif 

Lerstad, Oslo.
Norsk Murerforbund: Thorleif Andresen, Oslo.
Norsk Musiker forbund: Rolf Gammleng, Oslo.
Norsk Nærings- og Nydelsesmiddelarbeiderforbund:  Erling 

Frogner, Oslo, Nils Nilsen, Oslo, Sigvard Sjursen, Bergen, Hans 
Andreassen, Fr.stad, K arl Melvik.

Norsk Papirindustriarbeiderforbund: V iktor Moberg, Hal
den, Jon  Carlsen, Dramm en, Sigurd Sevrinsen, H erre pr. Pors
grunn, Ludvig Johansen, Rena, F ritz  Fridholm , Oslo.

Norsk Politiforbund: H. H. Bakkane, Oslo.
Norsk Postforbund: Idar Nordstrand, Oslo.
Norsk Sjømannsforbund: Gunvald Hauge, Oslo, Bendik 

Øyan, Oslo, Joachim  Dahl, Bergen, K arl Oshaug, Stavanger, 
K nut Knudsen, Narvik.

Norsk Skinn- og Læ r arbeiderforbund: Axel Erichsen, Oslo.
Norsk Skog- og Landarbeiderforbund: Hans Ruud, Oslo, Ole 

Røset, Steinkjer, Klaus Kjelsrud, Oslo, Ivar Fossberg, Blaker, 
G unnar Teigen, Sylling.

Norsk Skotøyarbeiderforbund:  Anton Andresen, Oslo.
Norsk Stenindustriarbeiderforbund: W alther Broe, Oslo.
Norsk Tekstilarbeiderforbund: Olav Bruvik, Oslo, Konstanse 

Johansen, Kjelsås, H jalm ar Romslo, Y tre  Arna.
Norsk Telegraf- og Telefonforbund: Tormod Halvorsen, Oslo, 

Thyra Ugelstad, Oslo, H arald Fondevik, Oslo.
Norsk Tjenestemannslag: Thv. Karlsen, Oslo.
Norsk Transportarbeiderforbund: Salam on Hanssen, Bodø, 

John  Christiansen, Tr.heim, Jan  Johnsen, Buøy, Stvgr., A rthur 
Rinke, Bergen, W ilhelm Olsen, Oslo.

Norsk Treindustriarbeiderforbund: P. Ødegård, Oslo, E inar 
Skarstein, Syfteland.

Norsk Tobakkarbeiderforbund: O tter Boberg, Oslo.
Norsk Tolltjenestemannsforbund: Jens Dahl, Oslo.
Norsk Forbund for Arbeidsledere og Tekniske Funksjonæ

rer: F ritz  Hannestad, Oslo.



Samorganisasjonenes representanter i representantskapet:
Akershus fagl. Samorganisasjon: E rling Olsen, Oslo.
Aust-Agder fagl. Samorganisasjon: E rling Dahlen, Arendahl.
Bergen og Fylkenes faglige Samorganisasjon: Bernhard 

Berntsen, Bergen, B. Børretsen, Os på Bergen, M athias Osland, 
Høyanger.

Buskerud faglige Samorganisasjon: Nils N. Sandli, D ram 
men.

Finnmark faglige Samorganisasjon: Edv. Simonsen, Ham 
merfest.

Hedmark fagl. Samorganisasjon: A rnljot Jonstad, Hamar.
Møre og Romsdal fagl. Samorganisasjon: Oluf Melby, K risti

ansund N.
Nordland fagl. Samorganisasjon: Nils Hillestad, Mo i Rana.
Oppland fagl. Samorganisasjon: M artin  Haugen, Gjøvik.
Oslo fagl. Samorganisasjon: K åre Hansen, Oslo.
Rogaland fagl. Samorganisasjon: Olav Aadnesen, Stavanger.
Sørlandets fagl. Samorganisasjon: Salve Salvesen, Kr.-

sand S.
Telemark fagl. Samorganisasjon: Th. Hanæs, Skien.
Troms faglige Samorganisasjon: Alf Olsen, Tromsø.
Trøndelag fagl. Samorganisasjon: Per Johansen, Namsos. 

A rne Forseth, Trondheim.
Vestfold fagl. Samorganisasjon: A rthu r J. Olsen, Tønsberg.
Østfold fagl. Samorganisasjon: Oscar Lauritzen, Sarpsborg.
Fra Sekretariatet: Konrad Nordahl, Oslo, F. Mentsen, Oslo, 

Hans Hegg, Oslo, Elias Volan, Oslo, Chr. Henriksen, Oslo, John 
Wivegh, Oslo, Alfred Nilsen, Oslo, M arius Trana, Oslo, Josef 
Larsson, Oslo, K arsten Torkildsen, Oslo, Torbjørn Henriksen, 
Oslo, Ingv. Haugen, Oslo, Alfred Ljøner, Oslo, Leif S. Olsen, 
Oslo, Edv. Stenklev, Oslo, A lf Andersen, Oslo, Rasmus Ras
mussen, Oslo.

Varamenn:  Emil Torkildsen, Oslo, B jarne Dahlberg, Oslo, 
Andr. Torp, Oslo, K ristine Amundsen, Oslo.

Revisjonsutvalget og innbudte:  Johan Didriksen, Oslo, Jens 
Berg, P. Engstad, fru  Nyberg, Alfred Skar, Odd Gøthe, Torjus 
G raver, Gustav Sjaastad, G unnar Ousland, H alvard M. Lange, 
U lrik Olsen, Trygve B ratteli, M artin Tranm æl, Håkon Lie, Ester 
Samuelsson, Aksel Zachariassen, Anders Mørk, Thyra Hansen.

Vedtagelse av dagsorden.
Form annen la fram  følgende forslag til dagsorden som ble

enstem mig godkjent:

1. B eretning for 1950.
2. Regnskap for 1950.
3. Landsorganisasjonens tillitsm enn — dyrtidstillegg og indeks

regulering i henhold til avtalen  av 14. novem ber 1950.
4. Den faglige og økonomiske situasjon.
5. Den utenrikspolitiske situasjon.
6. Norsk E lektriker- og K raftstasjonsforbunds organisasjons

område.
7. Organisasjonsforholdene ved m ilitæ re bedrifter og etablisse

menter.
8. R eferat fra det konstituerende landsm øte i Norsk Forbund 

for Arbeidsledere og Tekniske Funksjonæ rer.
9. Forslag til nye vedtekter for Folkets Hus Fond.

10. Innstilling angående arbeiderhøgskoler.
11. Innstilling fra  sekretariatet om fastsettelse av aldersgrense 

for oppnåelse av pensjon.
12. Referat fra  Industrikonferansen 7. og 8. april 1951, herunder 

spørsm ålet om arbeidere og funksjonæ rer som aksjonæ rer i 
industrielle bedrifter.

Forretningsorden vedtas.
Følgende forretningsorden ble referert og vedtatt:

1. Møtets forhandlinger er ikke offentlige. M eddelelser til pres
sen sk jer kun ved L.O.s Presse- og Inform asjonskontor.

2. Ingen har re tt til å få ordet m er enn 2 ganger i samme sak. 
U nntatt fra  innledningsforedraget begrenses taletiden til 
10 m inu tter første og 5 m inu tter annen gang. Til forretnings
ordenen gis ordet bare 1 gang og høyst et m inutt for hver 
sak. For øvrig kan det stilles forslag til y tterligere  tidsbe
grensning og strek  med de inntegnede talere.

3. Forslag innleveres skriftlig  og undertegnet med vedkom
mendes navn. In te t n y tt forslag kan tas opp e tte r at det er 
beslu ttet satt strek  m ed de inntegnede talere. Forslag som 
ingen forbindelse har med de på dagsordenen oppsatte saker, 
kan ikke behandles.



4. Alle vedtak sk jer med alm innelig flertall. I tv ilstilfelle eller 
når 10 representan ter forlanger det, foregår avstem ningen 
ved navneopprop.

5. I protokollen innføres bare forslagene og avstem ningene 
sam t de fattede beslutninger. Protokollen oppleses ved hvert 
møtes begynnelse og for siste møte ved dets avslutning.

Arbeidstiden settes fra  kl. 9.30—13.00 og fra  kl. 15.00— 
18.30.

Konstituering.
Konrad Nordahl Til d irigenter vil jeg foreslå Torbjørn Hen

riksen, Oslo, og B ernhard Berntsen, Bergen, og til sekretæ rer 
Alf Olsen, Tromsø, og Bj. Dahlberg, Oslo.

De fire  ble valt enstemmig.
Torbjørn H enriksen overtok dirigentplassen og m an gikk 

over til behandling av

DAGSORDEN PKT. 1:
Beretning for 1950.

Dirigenten: Beretningen er sendt rund t til medlemmene. 
Vi leser derfor bare avsnittene og hvis noen har noe å bemerke, 
må m an si fra.

Det var ingen innvending mot denne fram gangsm åten.
D irigenten vil gjøre oppmerksom på at alt som sies b lir ta tt 

opp på lydbånd.
P. Ødegaard: T reindustriarbeiderforbundet har sendt inn 

forslag vedrørende hovedavtalens paragraf 11. Vi er svæ rt mis
fornøyd med at denne bestem melsen er kommet med igjen på 
en slik m åte som paragrafen lyder. Vi h a r aldri innsett at noe 
forbund h a r kunnet ha noen fordel av en slik bestemmelse. Der
im ot er det jo lett å konstatere a t A rbeidsgiverforeningen har 
ganske store fordeler. Jeg  vil derfor svæ rt gjerne høre hva som 
lå til grunn for at m an går inn på en ny avtale med en slik ord
lyd som ikke inneholder noen forbedringer.

Konrad Nordahl: Ødegaard sa ikke hva det var i § 11 som 
var galt, men jeg kan gjøre oppmerksom på at R epresentantska
pet beslu ttet 11.—13. mai 1950 at hovedavtalen prolongeres i 
to år. Representantskapet ga sekretariatet fullm akt til å s lu tt
føre forhandlinger overfor Norsk A rbeidsgiverforening og å av

10

slu tte  overenskom ster om de endringer som en under forhand
lingene m åtte komme til enighet om.

Vi kunne ikke komme lenger enn det som er fastsatt i den 
nye avtalen  og forhandlingene ble avslu ttet på  det grunnlag.

Konrad Nordahl: Om den statistiske oversikten i beretn in
gen vil jeg gjøre oppmerksom på at den er fra  1949. På grunn 
av at vi holder representantskapsm øte i mai kan vi ikke klare 
å få tabellene for 1950 ferdig da vi ikke får m ateriellet inn fra 
forbundene tidsnok. Hvis det var m uligheter for forbundene å 
påskynde arbeidet med tabellene, kunne vi ha siste års beretning 
med i denne protokollen.

Votering:
Beretningen for 1950 ble enstem mig innstilt til godkjenning.

DAGSORDEN PKT. 2:
Regnskap for 1950.

Dirigenten refererte  regnskapet punk t for punkt.
Sverre Eggen: Under adm inistrasjonen står det oppført or

d inæ r lønn 188 000 kroner, tilskudd til pensjonskassen 294 000 
kroner, tilskudd til pensjonskassen 2 400 kroner, ekstraordinæ re 
pensjoner 5 300 kroner. Jeg  synes at denne pensjonsposten er 
uforholdsmessig høy, og ønsker å få vite årsaken til det.

Dirigenten: Vi kan vel vente med å svare på det spørsm ålet 
til vi kom m er så langt i behandlingen av regnskapet.

Jan Johnsen: N år vi finner feil vil vi gjerne kritisere, men 
da synes jeg at vi også må rose hvis det er noe en finner er ros
verdig. Jeg vil takke for den m åten Landsorganisasjonen har 
behandlet redningsskøyten «Ole O. Lian» på. H ar vi g itt en red
ningsskøyte og satt navnet til en av våre frem ste m enn på den, 
så må den væ re i tipp topp stand. Og det er «Ole O. Lian» 
b litt nå.

Hans Hegg: Tilskuddene til Landsorganisasjonens pensjo
nering og tilskuddet til de ekstraordinæ re pensjoner er de til
feller hvor noen av våre kam erater ble borte under krigen — 
kam erater som ikke hadde fulle rettigheter i pensjonskassen. 
Der har delvis Landsorganisasjonen selv u tredet hele beløpet 
til enkene. Det som står under «Landsorganisasjonens pensjo-
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nering» er de som tilhørte Landsorganisasjonen, og det siste — 
«Ekstraordinære pensjoner» — er de forbundsrepresentantene 
eller forbundsfolkene som var i samme stilling. De ble delvis 
betalt fra  forbundene og delvis m ed tilskudd fra  Landsorgani
sasjonen. Det store beløpet under «Tilskudd til pensjonskassen» 
er ikke bare til våre egne funksjonæ rer i Landsorganisasjonen, 
men e tte r vedtektene i pensjonskassen, skal Landsorganisasjo
nen betale 5 pst. av lønnen til samtlige tilsluttede funksjonærer, 
også i forbundene, samorganisasjonene og fagfforeningene. 
Landsorganisasjonen har altså en utgift på 5 pst. av den lønn 
som alle m edlemm er i pensjonskassen representerer. Det er der
for beløpet er så høyt.

P. Ødegaard: Hva er grunnen til at lånene til arbeiderpres
sen er ført opp med bare en krone?

Konrad Nordahl: D ette spørsmål er en gammel historie. Vi 
har en rekke poster i regnskapet som er skrevet ned til en 
krone. Det er nemlig poster som vi ikke kan gjøre regning 
med hvis det skal bli nødvendig å sette inn hele Landsorganisa
sjonens kam pkraft. Da kan vi ikke operere med en aktiva som 
vi ikke kan disponere. Den aktiva vi nå opererer med er slik at 
vi kan bruke den i sin helhet.

Jan Johnsen: Jeg vil gjerne vite hva lånet til «Friheten» er 
for noe.

Dirigenten: Det er en post som stam m er fra tiden e tter fri
gjøringen. «Friheten» m anglet penger og den fikk da låne dette 
beløpet mot en aksept som må fornyes hver tred je  måned.

Revisjonssjef Graver refererte  revisjonens innberetning til 
regnskapet for 1950.

Votering: Regnskapet for 1950 ble enstem mig innstilt til 
godkjenning.

DAGSORDEN PKT. 3:
Landsorganisasjonens tillitsmenn ■— dyrtidstillegg og indeksregu

lering i henhold til avtalen av 14. november 1950.
Dirigenten: Det foreligger en innstilling fra sekretariatet 

som lyder;
«De valte tillitsm enn og ansatte funksjonæ rer som følger 

tillitsm ennenes lønninger, gis dyrtidstillegg i samsvar med av
talen av 14. novem ber 1950 mellom N.A.F. og A.F.L. med virk
ning fra  det tidspunkt avtalen bestemmer. De samme indeksre-
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guleringsbestem m elser som er fastsatt i avtalen gjøres også gjel
dende.»

Ingen har forlangt ordet og vi går over til votering.
Votering: Innstillingen ble enstem mig vedtatt.

DAGSORDEN PKT. 9;
Forslag til nye vedtekter for Folkets Hus Fond.

Dirigenten: Vi går så over til å behandle dagsordenen 
pkt. 9. Er det noen som har noe imot det?

Ingen innvending kom fram.
Dette forslag til nye vedtekter ble lagt fram ;

Folkets Hus Fond.

§ 1.
Fondets oppgaver er gjennom  lån å støtte byggeforetagen- 

der, som har til form ål å skaffe forsamlings- og m øtelokaler for 
den organiserte arbeiderbevegelse i Norge.

§ 2 .

Fondets utlån, finansieres av det som innbetales i ren te r og 
avdrag på g itt lån og den kontingent som ette r Arbeidernes 
faglige Landsorganisasjons vedtekter av 1. ju li 1949, § 17, skal 
overføres til Folkets Hus Fond.

§ 3.
Lån kan bare ytes til Folkets Hus eller samfunnshusfore- 

tagender som eies eller bygges av en fagforening eller av en 
selvstendig økonomisk fellesorganisasjon, andelslag, aksjeselskap 
hvor alle fag- og arbeiderforeninger kan delta som interessent. 
Slike interessentskaper må godkjennes av Folkets Hus Lands
forbund.

Lånsøkeren må væ re medlem av Folkets Hus Landsforbund.

§ 4.
Lån gis bare som avdragslån mot pant i eiendommen og ikke 

på lengre tid  enn 10 år. Lån til et hus kan innvilges med inntil 
30 000 kroner. I sæ rskilte tilfelle kan unntagelse fra forannevnte
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bestem m else innvilges, men sådanne unntak må godkjennes av 
Arbeidernes faglige Landsorganisasjons sekretariat. For lån be
tales 2V2 pst. årlig rente.

Søknad om lån må innsendes til Folkets Hus Landsforbund. 
Vanlige søknader avgjøres av Folkets Hus Landsforbunds for
retningsutvalg. Større økonomiske disposisjoner må godkjennes 
av sekretariatet i Arbeidernes faglige Landsorganisasjon.

Når halvparten av sekretariatets representanter i forret
ningsutvalgets eller Folkets Hus Landsforbunds landsstyre for
langer det, skal en foreliggende sak forelegges sekretariatet og/ 
eller Arbeidernes faglige Landsorganisasjons representantskap  
til avgjørelse.

§ 5.
Før lånet utbetales, skal det for lånet opprettes lånekontrakt 

m ellom  Folkets Hus Fond, Folkets Hus Landsforbund og låne- 
takeren. Lånekontrakten må inneholde bestem m else om:

Lånets størrelse, husets beliggenhet, sikkerhet og vilkår for 
tilbakebetaling. Låntakeren står under Folkets Hus Landsfor
bunds kontroll, og er p liktig til vedlikehold og brannforsikring 
av bygningen i godkjent selskap så lenge Folkets Hus Fond er 
økonomisk interessert.

§ 6.
Når søknad om lån er innvilget må lånekontrakten, under

tegnet av styret for den organisasjon eller selskap som søker 
lån, 2 eksemplarer av samme organisasjons/selskaps vedtekter 
og bekreftet avskrift av den forhandlingsprotokoll som innehol
der vedtak om søknaden, vedlegges.

§ 7-
Innvilget lån utbetales først når det foreligger tinglest pant

obligasjon og denne viser seg å være i orden.
Som sikkerhet for lånets tilbakebetaling skal organisasjo

nen/selskapet stille  seg som selvskyldnerkausjonist og utstede 
pantobligasjon i eiendommen for lånet.

Obligasjon som overskrider 80 pst. av eiendommens verdi, 
godkjennes ikke som sikkerhet. Om nødvendig kan man forlange 
avholdt offentlig  takst.
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§ 8 .

Lånet er avdragsfritt i 1 år regnet fra den dag lånet er ut
betalt.

Inntil avdragene begynner betales renter for hele beløpet.
Renter og avdrag skal betales til Folkets Hus Fond 2 ganger 

i året — juni og desember. Avdragene betales med m inst 1/20 
del av lånesum men og betales senest siste hverdag i juni og de
sember hvert år til hele lånet er betalt.

Betales ikke renter og avdrag til forfallsdag, kan Folkets Hus 
Fond si opp hele lånet til innbetaling straks. Det samme kan 
gjøres ifall låntaker ikke oppfyller sine forpliktelser til Lands
forbundet.

§ 9.
Folkets^ Hus Fond dekker om kostningene når det viser seg  

nødvendig å foreta befaring av foretagender.

§ 10 .

Oppbevaring av jondets verdipapirer, midler, prokura.
Fondets verdipapirer skal oppbevares i brannsikkert penge

skap. D e av fondets midler som ikke er utlånt, skal til enhver 
tid innestå i bank eller anbringes som for um yndiges midler 
bestemt.

Forretningsutvalget i Folkets Hus Landsforbund bestemmer 
hvem  som i fellesskap med forretningsføreren i Landsforbundet 
har fondets prokura.

§ 11.
Regnskapsføring og revisjon.

Det føres eget regnskap for fondet. Regnskapsåret er fra 1. 
januar—31. desember. Det nyttes det av Landsorganisasjonens 
Revisjonskontor utarbeidede regnskapssystem. Regnskapene 
skal revideres av Revisjonskontoret, etter instruks fastsatt av 
Arbeidernes faglige Landsorganisasjon. A vsluttet regnskap med 
revisjons beretning, forelegges Folkets Hus Landsforbunds 
landsstyre til gjennomgåelse. Godkjennelse og ansvarsfrihet gis 
av Arbeidernes faglige Landsorganisasjon.
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Vedtektene tre r  i k raft f r a ......................................F ra  samme
dato oppheves vedtektene av 1. ju li 1946.

Forslaget er behandlet i sekretaria te t 16. januar 1951. Under 
henvisning til beslutning på Kongressen i 1949 forelegges saken 
representantskapet.

Sekretariatet innstiller på at det foreliggende forslag god
kjennes.

Hans Hegg: E tter Kongressens beslutning skal forretnings
utvalget i Folkets Hus Landsforbund komme med forslag til 
endringer av vedtekter i Folkets Hus Fond. Det har forretnings
utvalget gjort og det forslaget som foreligger er på forhånd be
handlet av sekretaria te t og tiltråd t.

Jeg  vil gjennom gå noen av de endringene som er gjort.
§ 1 er uforandret. Det som står i § 2 er det samme som har 

s tå tt før, det er bare strøket en lin je til s lu tt i de gamle ved
tektene hvor det heter at «renter og avdrag skal innbetales til
skudd til Folkets Hus Fond». Vi m ente det var unødvendig å 
ha det med.

I § 3 ble det gjort den endring at det er ta tt med ordet «Sam- 
funnsforetagender» og dessuten er det kom met med «andelslag, 
aksjeselskap hvor alle fag- og arbeiderforeninger kan delta som 
interessent». Og endelig er det ta tt med at «lånsøkeren må være 
medlem av Folkets Hus Landsforbund». Vi m ente det var viktig 
å ha med dette e tte r a t vi har om organisert Folkets Hus til et 
eget forbund.

I § 4 er det en vesensforskjell at lån kan innvilges inntil 
30 000 kroner. Tidligere var det bare 20 000 kroner. Videre er det 
kom m et med at «i særskilte tilfelle kan unntagelse fra  foran
nevnte bestem melse innvilges, m en sådanne unntak  m å god
kjennes av Arbeidernes faglige Landsorganisasjons sekreta
riat». Videre er det n y tt a t «større økonomiske disposisjoner 
må godkjennes av sekretariatet i A rbeidernes faglige Lands
organisasjon. N år halvparten  av sekretariatets representanter 
i forretningsutvalget eller Folkets Hus Landsforbunds lands
styre forlanger det skal en foreliggende sak forelegges sekre
taria te t og/eller A rbeidernes faglige Landsorganisasjons re 
presentantskap til avgjørelse». I enhver sak som det kan være 
uenighet om i Landsforbundet og når halvparten  av Landsorga
nisasjonens representantskap forlapger det, skal den sendes 
sekretaria te t eller eventuelt til representantskapet.
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I § 5 er det bare den endring at sekre taria te t er om byttet 
med Folkets Hus Landsforbund. § 6 er helt u forandret og det er 
også § 7, m en der e r  det kommet til en u ttalelse om at m an kan 
forlange offentlig takst. I § 8 er det bare navnebytte av sekre
taria te t og Folkets Hus Fond, m en i slu tten  e r det kommet til en 
setning som sier a t «det samme kan gjøres i fall lån taker ikke 
oppfyller sine forpliktelser til Landsforbundet». § 9 er helt 
uforandret, mens §§ 10 og 11 ikke h a r væ rt ta tt med i vedtektene 
tidligere fordi de har gått inn under Landsorganisasjonens be
stem melser om det samme. Nå må det tas med også her.

Det s tå r åpen plass for datoen for ikrafttreden, og det e r en 
nødt til inn til den endelige overføringen av Folkets Hus Fond 
skjer til Landsforbundet. Jeg  går u t fra  a t sekre taria te t kan få 
bemyndigelse til å sette de vedtekter i k raft i forbindelse med 
overføringen, når den b lir foretatt.

Dirigenten: Ingen ha r forlangt ordet og saken opptas til vo
tering.

Votering: Forslaget ble enstem m ig vedtatt og likeledes ble 
det enstem mig overlatt sekretaria te t å fastlegge datoen for ved- 
tektenes ikrafttreden  når §§ 10 og 11 form elt e r  i orden.

DAGSORDEN PKT. 8:
Referat fra  det konstituerende landsmøte i Norsk Forbund for  

Arbeidsledere og Tekniske Funksjonærer.
F ra  organisasjonskomiteen ble dette  forslag og redegjørelse 

lagt fram :
Organisasjonsområdet til Norsk Forbund for Arbeidsledere  

og Tekniske funksjonæ rer.
Organisasjonskom iteen hadde m øte 12. mai til behandling av 

en rekke forslag til utvidelse av forbundets organisasjonsom
råde. Form annen refererte  det konstituerende landsmøtes ved
tak  til forklaring av organisasjonskomiteens innstilling til o rg a -* 
nisasjonsom rådet for forbundet, inn ta tt i forbundets statu tter. 
Vedtaket h a r følgende ordlyd:

«Forbundets organisasjonsom råde om fatter alle produksjons
bedrifter som ikke kom mer inn under vanlige kom munale eller 
statsetaters organisasjoner.

Innenfor dette  om råde organiseres de personer som ikke 
kommer inn under arbeidernes eller de m erkantile funksjo
næ rers vanlige tariffom råde.
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Tvister som m åtte oppstå, avgjøres på stedet ved forhandlin
ger mellom forbundets avdeling og arbeidernes eller de m erkan
tile funksjonæ rers organisasjon. I tv isttilfeller avgjøres saken 
e tte r de regler som A rbeidernes faglige Landsorganisasjon bar 
bestemt.»

Fra Vestfold faglige Samorganisasjon foreligger forslag om 
at forbundet også bør om fatte arbeidsledere og teknikere ansatt 
i kommunene.

F ra  Norsk Brannmester forening foreligger andragende om å 
bli opptatt som m edlem  av det nye forbund.

Oppsynsmenn ved Statens anlegg bar re tte t henvendelse om 
opptakelse i forbundet. En rekke andre enkeltpersoner og sam
m enslutninger bar også spurt om å få bli m edlem m er av for
bundet.

Slik som organisasjonsforholdene ligger an, kom komiteen 
til det resu lta t at en iallfall ikke for tiden kan utvide forbun
dets ram m e til å om fatte samtlige arbeidsledere og tekniske 
funksjonæ rer i alle offentlige virksom heter, selv om dette m u
ligens kunne væ re prinsipielt riktig. Hvis dette  spørsmål skal 
tas opp, vil det kreve inngående undersøkelser og utredninger, 
med fastleggelse av hvilke stillinger og hvilke grupper en sådan 
utvidelse i tilfelle skal omfatte. Komiteen kom dog til det resul
ta t at oppsynsmennene ved Statens forskjellige anlegg bør få 
anledning til å slu tte seg til det nye forbund. S tort sett e r  denne 
gruppe ikke organisert i tilslutning til noe tidligere forbund, og 
e tte r kom iteens oppfatning vil det væ re vanskelig, for ikke å si 
umulig, for andre forbund å få noen tilslutning av betydning 
blant oppsynsmennene. Det samme gjelder teknikerne og inge
niørene ved anleggene. Komiteen foreslår derfor for sekreta
ria te t a t følgende forslag forelegges for Landsorganisasjonens 
represen tan tskap :

1. Landsm øtets vedtak om forbundets organisasjonsområde 
godkjennes.

2. Forbundet gis adgang til å organisere oppsynsmenn, tekni
kere og ingeniører ved Statens anlegg. Det samme gjelder 
m otsvarende grupper ved kom m unale og fylkeskomm unale 
anlegg for så v idt arbeiderne ved vedkommende anlegg ikke 
bar sine arbeidsvilkår ta riffert eller regulativm essig fast
satt gjennom Norsk Kom muneforbund.

3. Sekretariatet bemyndiges til å treffe avgjerd i de organisa-
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sjonsspørsm ål som oppstår i tiden til neste møte i represen
tantskapet.
Oslo, den 16. mai 1951.
På vegne av komiteen.

Elias Volan. A l f  Andersen.

De tekniske funksjonærers organisasjonsforhold.
I sekretariatets m ^ e  den 31. januar 1950 ble følgende ved

tak fattet:
«1. Det nedsettes en komité på 7 m edlem m er til å utrede spørs

m ålet om organiseringen av de tekniske funksjonæ rer ved 
de produktive bedrifter i et selvstendig forbund tilslu tte t 
Landsorganisasj onen.
Spørsmålet om hvorvidt dette forbund også skal om fatte de 
m erkantile funksjonæ rer ved bedriftene, må i tilfelle under- 
gis sæ rskilt behandling og da under henvisning til hva det 
er foran anført.

2. Komiteens utredning må foreligge så tidlig at Landsorgani
sasjonens representantskap kan treffe de nødvendige tiltak  
på sitt møte i mai m åned d. å.

3. Sekretariatet må eventuelt få representantskapets bem yn
digelse til å anvende de m idler som ansees nødvendige' for 
å få organisert et forbund av funksjonæ rene ved de p roduk
tive bedrifter.»
I samme møte valte sekretariatet følgende m edlemm er til 

kom ité for å utrede saken:
Elias Volan, A nker Nordtvedt, A rne Hagen, A lfred Nilsen, 

Rolf Olsen, K aare Pehrsen, Chr. Henriksen, Fritz H annestad og 
W italis Andersen.

Under drøftelsen i den nedsatte komtié kom en til det re 
su ltat at et forbund av de tekniske funksjonæ rer burde opp
rettes, m en at det var nødvendig at sekretaria te t søkte om re 
presentantskapets bemyndigelse til dette. I mai m åned ble det 
for representantskapet fram lagt følgende forslag:
«I. I løpet av 1950 søker sekretariatet å danne et selvstendig 

forbund av bedriftenes tekniske funksjonæ rer i det område 
som er nevnt foran.

2. Sekretariatet bemyndiges til å anvende de m idler som an 
sees nødvendige for å starte  forbundet og sikre forbundets 
økonomi i den første periode.
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3. Det forutsettes a t m edlem m er som overføres til det nye for
bund, beholder sine opparbeidede rettigheter i de respektive 
forbunds forsikringskasser.
For å sikre disse rettigheter opptar sekretaria te t forhand
linger med de forbund som avgir medlemmer, om en ord- 
ping ved overføring av m idler til det nye forbund eller på 
annen m åte trygge medlemmenes rettigheter. Ordningene 
bør være like for alle forbund.

4. Den nedsatte organisasjonskomité bemyndiges til å fo rt
sette arbeidet for å få forbundet organisert. Forbundene 
og samorganisasjonene pålegges å væ re kom iteen behjelpe
lig med det nødvendige organisasjonsarbeid for å få forbun
det startet.»

U nder sakens behandling i representantskapet frem m et K ar
sten Torkildsen, Norsk Kjem isk Industriarbeiderforbund, føl
gende forslag som tillegg til punkt 3, 1. avsnitt:

«Inntil de h a r opparbeidet seg rettigheter i forsikringskas- 
sen i det nye forbund. De rettigheter som det enkelte medlem 
har opparbeidet i det nye forbund, kom m er til fradrag  i forsik
ringsbeløpet som deres gamle forbund skal utrede.»

A lbert K arlsen, Norsk Arbeidsm andsforbund, stilte forslag 
om at saken skulle tilbakesendes sekretaria te t for videre 
undersøkelse og forelegges førstkom m ende representantskaps
m øte til avgjørelse. Ved voteringen ble A lbert Karisens utset- 
telsesforslag forkastet mot 4 stemmer, hvoretter sekretariatets 
innstilling med K arsten Torkildsens tilleggsforslag ble enstem 
mig godkjent.

Kom iteen har under sitt videre arbeid med saken b litt enig 
om å fram legge for sekretaria te t følgende

Innstilling:
Organisasjonsområdet for forhund av bedrijtsjunksjonæ rer. 
Landsorganisasjonens forutsetning ved fastsettelsen av for

bundets om råde er at funksjonæ rer i kom m unale e ta ter og i 
statsbedrifter, som kom m er inn under faste etater, så som je rn 
banen, post, telegraf m. v. skal holdes utenfor det nye forbunds 
område. Derim ot er det forutsetningen at, hvis kom munene eller 
S taten  driver produksjonsbedrifter som konkurrerer på det åpne 
m arked, må funksjonæ rene ved disse bedrifter stå tilslu tte t for
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bundet. Som eksempel kan nevnes: Det kom m unale bakeri i 
Trondheim, Ardal Verk, Jernverket, S tatens bedrifter på R au
foss, Kongsberg og H orten m. fl. '

A fastlegge forbundets område i detalj ved å regne opp stil
lingene innenfor de enkelte bedriftsgrupper, vil væ re svæ rt van
skelig.' En må her holde seg til hovedlinjene for skillet mellom 
forbundene og det nye forbund. Det m å her væ re på det 
rene at alle personer som i hovedsaken deltar i det m anuelle 
arbeid i bedriften, skal stå tilslu tte t vedkommende forbund. De 
såkalte arbeidende form enn kom m er inn under denne bestem 
melse. Vanskeligere b lir organisasjonsskillet mellom forbundene 
og det nye forbund, særlig når det gjelder funksjonæ rer som 
ikke kan komme under betegnelsen tekniske funksjonæ rer, m en 
på den annen side ikke deltar d irek te i produksjonen. Som ek
sempel kan nevnes vakter som skal u tføre arbeidstidskontroll 
og kontroll av annen karakter.

En rekke bedrifter har også en ikke ubetydelig stab ved 
laboratorier og forskningsavdelinger m. v. Disse personer kan 
sies å væ re i en m ellom stilling mellom arbeidere og tekniske 
funksjonærer. Som regel er disse grupper uorganisert, eller de 
s tå r enkeltvis tilslu tte t arbeidernes forbund, eller de er o rgani
sert sam m en med kontorpersonalet. U nder drøftingen av disse 
gruppers organisasjonsforhold h a r kom iteen kom met til det re 
su ltat at det nye forbund må om fatte alle som har status som 
funksjonæ rer som i henhold til kongressens vedtak skal organi
seres i Norges Handels- og K ontorfunksjonærers Forbund.

Denne organisasjons oppbygging vil bety a t de som er ansatt 
ved en bedrift b lir delt i 3 forbund, i enkelte tilfelle på 4, idet 
vi viser til gjensidighetsavtalen mellom Landsorganisasjonen 
og Det norske M askinistforbund.

Det er også funksjonæ rer ved bedriftene som står i arbeids
givers sted. Disse kan som regel ikke væ re  m edlemm er av for
bundet (direktører, disponenter, overingeniører).

Under henvisning til foranstående vil kom iteen foreslå at 
forbundet gis følgende

Organisasjonsområde:
«Forbundet skal om fatte de personer som har status som 

funksjonæ r ved alle p rivate  bedrifter, og ved kom munale- og 
statsbedrifter som driver produksjon i konkurranse på det åpne
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m arked , og som ikke ved  kongress- e lle r rep resen tan tsk ap sb e- 
s lu tn in g e r skal organiseres i an d re  forbund.

D irek tø rer, d isponenter, overingen iø rer e lle r an d re  i tilsv a
ren d e  stillinger, k an  ikke s tå  tils lu tte t fo rbundet u te n  spesiell 
beslu tn in g  av H ovedorganisasjonen.»

Den organisatoriske oppbygging av forbundet.
D et om råde fo rbundet få r, b lir  m eget om fattende  både 

faglig  og organisatorisk . F o ru tse tn in g en  e r  a t funksjonæ rene , 
u tenom  de m ekantile , i alle in d u s tr ie r  og b ed rif te r  innen fo r det 
bestem te  om råde skal o rganiseres i tils lu tn in g  til  fo rbundet. 
D et e r da nødvendig  å bestem m e fo rbundets  ind re  oppbygging.

Det geografiske område for foreningene
og deres indre oppbygging.
En m å ta  sik te  på  å o rganisere en fo ren ing  i h v er by, for 

så  v id t det i byen  finnes så m ange organisasjonsm ulige at en 
fo ren ing  kan  dannes. (F oren ing  skal dannes n å r  m inst 10 m ed
lem m er s lu tte r  seg til.) D et sam m e g je lder i in d u strisen tre r , 
eksem pelvis R jukan , A rdal, Odda, Sauda, Løkken, S u litje lm a, 
K irkenes osv. H vis det ligger in d u strie lle  b ed rif te r i n æ rh e ten  
av  b y er e lle r in d u strisen tre r , m å fu n k sjo n æ ren e  k u n n e  s lu tte  
seg til  den  næ rm estliggende forening. D essuten bør fu nksjo 
n æ ren e  i iso lerte  b ed rif te r  u to v er lan d e t k u n n e  s ta  som d irek te  
m edlem m er i fo rb u n d et hvis fo ren inger ikke kan  dannes, e ller 
a t det e r  fo r lang  avstand  m ellom  b ed rif ten  og den næ rrnest- 
liggende fo ren ing  slik  a t no rm al organisasjonsforb indelse ikke 
k an  opprettho ldes. M indre  g ru p p er kan  i fellesskap danne fo r
en ing  hvis d e tte  e r  p rak tisk . I de  store byer, eksem pelvis Oslo 
B ergen, T rondheim  og S tav an g er og m ulig  an d re  steder, m a det 
dessu ten  v æ re  adgang til  å danne spesialfo ren inger oppdelt e tte r  
industriene , såsom  i Oslo, je rn in d u strien , bek ledn ingsindustrien , 
bygn ingsindustrien , g rafisk  industri, næ rin g sm id d e lin d u strien
0 s v. D et k an  også tenkes a t m edlem m ene Ønsker en  fagvis 
organ isering  av  fo ren ingene istedenfor en  in d u strie ll oppdeling, 
f. eks. a t ingen iø re r og tek n ik ere  ønsker en  selvstendig  fo ^ n in g
1 Oslo, fo rm enn  sin, v e rk m estre  sin, lab o ran te r sm  o.s.v. Ogsa i 
d e tte  spørsm ål bør d e t vises forståelse. I det hele  ta t t  m a fim k- 
s jo n æ ren e  selv  få  bestem m e sin organisasjons s tru k tu r. Den
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kan  også b li g jen stan d  fo r d rø ftin g er og fo ran d rin g er e tte r  h v e rt 
som tils lu tn in g en  til fo rb u n d et øker, m en m an  m å h a  fo r øye 
a t en  o rganisasjonsform  som m uligens passe r i Oslo, ikke vil 
passe i en  annen  by  e lle r i e t in d u strisen tru m . L okalt in itia tiv  
og bestem m elsesre tt vil høyst sannsyn lig  b li nødvendig.

Medlemsbøker.
K om iteen  vil foreslå a t fo rb u n d e t b e n y tte r  de m edlem s

bøker L andsorgan isasjonen  h a r  g itt ut. D erved  vil en  oppnå 
den  fo rdel a t e t m edlem  sopi n å  s tå r  t i ls lu tte t e t av  forbundene, 
fo r tsa tt  k an  anvende sin  m edlem sbok ved a t den overføres fra  
fo rb u n d et ti l  d e t nye  forbund. D e tte  u n d er fo ru tse tn in g  av  a t 
det tid lig ere  fo rbund  h a r  in n fø rt den  fellesbok som en rekke 
fo rb u n d  n å  h a r g å tt over til.

Forbundets formål.
F o rb u n d et skal s tå  tils lu tte t A rbeidernes fag lige L ands

organisasjon  og i sam arbeid  m ed den n e  søke å o p p re tte  ta r if f
av ta le r m ed b ed rif ten e  fo r bed re  å v ern e  om m edlem m enes 
lønns- og arbeidsv ilkår. F o rm åle t fo r øvrig  bestem m es av  det 
k o n stitu e ren d e  landsm øte e tte r  de  re tn in g s lin je r  som er v an 
lige fo r fo rbundene i L andsorganisasjonen .

Forbundets ledelse.
F o rb u n d e t m å bygge på lokale fo ren inger og d irek te  m ed

lem skap fra  p erso n er som  ikke k an  s tå  ti ls lu tte t en  b estem t 
forening.

F o rb u n d e t m å til  å begynne m ed h a  2 løn te tillitsm enn , 
h v o rav  den  ene velges b lan t ingeniørene og tek n ik e rn e  og den 
annen  tillitsm an n  velges b lan t de øvrige arbeidsledere . E tte r 
h v e rt som  fo rb u n d e t b lir  u tbygd , b lir  det spørsm ål om  å u t
vide tillitsm ennenes an tall.

F orbundsstyret.
F o rb u n d et ve lger e t s ty re  (fo rre tn in g su tv a lg ) som h a r an 

svar fo r den  daglige ledelse av  fo rbundet. D e 2 fastlø n te  ti llits 
m enn  m å h a  sete  i fo rb u n d ssty re t, en ten  som  s ty re ts  led ere  eller 
som m edlem m er av  dette . T il å  begynne m ed bør s ty re t ikke 
bestå  av  f le re  enn  7 m edlem m er, m ulig  bare  5. A v om syn til sam 
arbeide t og organisasjonens u tv ik lin g  bør de fo rsk je llige hoved-
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g ru p p e r v æ re  rep resen te rt. F o rb u n d ssty re t bør velges fra  det 
sted  fo rb u n d et h a r  s itt  se te  e lle r dets n æ rm este  om egn  ̂  slik  a t 
re iseom kostn inger ved  s ty rem ø ter m est m ulig  kan  unngås.

Landsstyret.
Som øverste  m ynd ighet m ellom  landsm øtene bør fo rbundet 

velge e t landssty re . I lan d ss ty re t b ø r de fo rsk je llige  d is trik te r 
v æ re  rep resen te rt. Ved valget bør det dessu ten  tas  om syn til 
a t de fo rsk je llige  fag g ru p p er b lir  rep resen te rt. S tø rre lsen  av  
lan d ss ty re t v il v æ re  avhengig  av  h v o r m ange m edlem m er som 
b lir  v a lt til fo rb u n d ssty re t. F o rb u n d ssty re ts  m edlem m er m å også 
v æ re  m edlem m er av  lan d ssty re t (rep re se n tan tsk ap e t) , m en fo r
b u n d ss ty re t m å ik k e  u tg jø re  fle r ta lle t av  landssty re t. F o rbunds
s ty re t og lan d ssty re ts  fu n k sjo n er b lir  som b estem t i ved tek tene.

Revisjon av regnskapene.
D et fo ru tse tte s  a t rev isjonen  av  regnskapene b lir  u tfø r t av 

L.O.s rev isjonskon to r p å  van lige v ilkår.

Forbundets vedtekter.
K om iteen  fo ru tse tte r  a t de m ø n ste rv ed tek te r som L.O.s re 

p resen tan tsk ap  h a r v ed ta tt fo r fo rb u n d  og avdelinger, b lir  g jo rt 
g jeldende m ed de  en d rin g e r som  ansees p åk rev d  p å  g ru n n  av 
de spesielle forhold  som  e r ti l  stede fo r o rgan iseringen  av  in d u 
strien s funksjonæ rer.

K ontingenten til forbundet og avdelingene.
K om iteen  h a r  in n h en te t oppgaver fra  fo rbundene over h v il

k en  k o n tin g en t som betales. D en e r m eget varie rende . N eden
stående tab e ll v ise r kon tin g en ten  i de fo rbund  som i første  
rek k e  skal avgi m edlem m er t i l  d e t n y e  forbund. Som  det går 
fram  av  tabellen , e r  kon tin g en ten  noe u e n sa rte t avpasset e tte r  
de re ttig h e te r  m edlem m ene h a r  i de fo rsk je llige  forbund. K om i
teen  vil anbefale  a t kon tin g en ten  fa s tse tte s  til m inst k r. 2.50 
p r. uke  e lle r kr. 10.00'p r. m åned  til  fo rbundet. K on tingen ten  til 
fo ren ingene m å fastse ttes  u n d er h ensyn tagen  t i l  a t den  skal 
dekke foreningenes egen adm in istrasjon  og u tg if te r  ti l  ev en tu 
elle h je lp ek asse r som  fo ren ingene b es lu tte r  opp re tte t. D ette  
k an  g jelde stønad  u n d e r sykdom  og liknende, m en k o n tingen ten
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m å godkjennes av  fo rbundssty re t. D et sam m e g je ld er de h je lp e
kasser som foren ingene ev en tu e lt b es lu tte r  op p re tte t. N år kon
tin g en ten  og h je lpekassene e r  godk jen t av  fo rb u n d ssty re t, e r  
begge ob ligato risk  fo rp lik ten d e  fo r sam tlige m edlem m er i ved
kom m ende forening.

K ontingent til forbundene.
N orsk A rb e id sm a n d sfo rb u n d ................................

« P ap irin d u stria rb e id e rfo rb u n d  ...........
« B okbinder- og K a r t .a rb .fo rb u n d ...........

K jem isk  In d u stria rb e id erfo rb u n d  . . . .
T o b a k k a rb e id e r fo rb u n d ............................
T ekstila rbe iderfo rbund  ...........................
Sk inn- og L æ rarb e id erfo rb u n d  ...........

« N æ rings- og N ydelsesm .arb .forbund ..
« B y g n in gsindustria rbe iderfo rbund  . . . .
« J e rn -  og M e ta lla rb e id e rfo rb u n d ...........
« T re in d u stria rb e id erfo rb u n d  ...............

, « L itog rafisk  og K jem igrafisk  F o rbund
N orges H andels- og K o n to r f .fo rb u n d ...............
N orsk  C en tra lfo ren ing  fo r B o k try k k ere  ___

  1.50
  1.60
  3.50
  1.50
  1.60
  1.60
  2.00
  1.75
  2.00
  2.00
  2.00
  5.00
  1) 6.00
  4.60

1) Norges Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund har m åneds- 
kontingent. I tillegg til ovenstående satser kommer kontingenten til 
foreningene. A lle andre forbund ukeskontingent.

Funksjonæ r enes stilling under konflikter.
U nder rep resen tan tsk ap e ts  m øte i m ai 1950 fo re lå  til  be

han d lin g  og godk jenn ing  ta riffav ta le  m ellom  N orsk K jem isk  
In d u stria rb e id erfo rb u n d  og A rd a l V erk  A.s angående lønns- 
og a rb e id sv ilk å r fo r form ennene. I  av ta len  k revde bed riften  
in n ta tt  en bestem m else om fo rm ennenes stilling  u n d er even
tu e lle  a rbeidskonflik te r. D en van lige praksis u n d er s tre ik e r og 
lockouter e r a t fa s t an sa tte  a rbe idsledere  u tfø re r  tilsy n  m ed a t 
m ask in er og m a te r ie ll ik k e  u tse ttes  fo r ødeleggelser. R epresen
tan tsk ap e t fa n t det nødvendig  a t denne o rd n in g  også m å opp
re tth o ld es e tte ra t arbéidsledere  b lir m ed lem m er i L andso rgan i
sasjonen. R ep resen tan tsk ap e t fa tte t  enstem m ig fø lgende vedtak.'

«U nder ev en tu e ll arbeidsstans som skyldes en  konflik t, skal 
fo rm ennene v æ re  fo rp lik te t til å u tfø re  det arbeid  som b ed riften
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anser nødvendig for å hindre at verdier forspilles, såsom vakt
hold, vedlikehold av anlegg, m askiner og verktøy, bevaring av 
lagre og i det hele ta tt det arbeid som det er alm innelig at for
menn utfører i en slik situasjon.»

Forutsetningen er a t denne ordning skal gjelde for de 
arbeidsledere som opptas i det nye forbund, foru tsatt a t det har 
væ rt deres vanlige gjørem ål under eventuelle arbeidskonflikter.

Stønad under konflikter.
Hvis konflikter oppstår, må m edlemm ene sikres både orga

nisasjonsmessig og økonomisk stønad. Stønaden må i tilfelle 
utbetales av forbundskassen med vanlig refusjon fra  Landsorga
nisasjonen.

Medlemmenes rettigheter i forbundenes forsikringskasser.
Alle forbund tilslu tte t Landsorganisasjonen har forsikrings

kasser, d.v.s. a t medlemmenes e tte rla tte  får u tbetalt et bestem t 
beløp ved m edlemm ets død. Betingelsen for dette er at ved
kommende medlem har betalt kontingent i et næ rm ere fastsatt 
uke- eller m ånedstall, og at vedkommende medlem ikke skylder 
kontingent til forbundet utover den frist forbundets vedtekter 
fastsetter. I de forbund som h ar ukekontingent, b lir ukem erkene 
og i de forbund som har m ånedskontingent, blir m ånedsm erkene 
avgjørende for forsikringsbeløpets størrelse. Hovedregelen er at 
et medlem som har betalt kontingent for samtlige uker eller 
m åneder i året, har re tt til 100 kroner i forsikringskassen, sti
gende m ed 100 kroner for hvert år kontingent er betalt. Be
grensningen oppad er noe forskjellig. En del forbund begrenser 
beløpet til 1 000 kroner og andre til 1 200 kroner. Noen av de 
største forbund har 1 500 kroner som toppsats, e tt forbund har 
2 000 kroner og ett forbund 2 500 kroner. Norges Handels- og 
K ontorfunksjonærers Forbund begynner med 60 kroner e tter 1 
års betalt kontingent, stigende til 60 kroner for hvert å r inntil 
1 500 kroner.

Forsikringsbidragene b lir u tbetalt e tte r næ rm ere fastsatte 
regler. B idraget kan ikke pantsettes eller testam enteres til noen 
bestem t person eller institusjon. Hvis m edlemm et ikke hadde 
pårørende som han forsørget, bestrider forsikringskassen begra- 
velsesutgiftene, begrenset til et bestem t beløp, f. eks. 300 eller 
400 kroner.
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I enkelte forbund er det fastsatt bestem m elser om at et m ed
lem ette r en næ rm ere bestem t tid med uavbru tt medlemskap 
og ved en fastsatt aldersgrense, kan få u tbeta lt et forskudd på 
forsikringsbidraget ved inn tråd t arbeidsuførhet. Det er også for
bund som u tbetaler forskudd på forsikringsbidraget ved ekte
felles død, og 2 forbund u tbetaler bidrag også ved m indreårige 
barns død.

Kontingenten til forsikringskassene varierer fra  25 øre til 
60 øre pr. uke. Norsk Centralforening for Boktrykkere har den 
høyeste forsikringssum  og en kontingent på kr. 2.50 pr. uke, m en 
i denne kontingenten inngår også diverse andre hjelpekasser.

E tter vedtak i Landsorganisasjonen er det fri overføring fra 
et forbund til et annet med bibehold av opparbeidede re ttig 
heter, begrenset til de regler som gjelder for forsikringskassen 
i det forbund m edlemskapet b lir overført til.

Rettigheter i det nye forbund
ved overføring av medlemskap fra andre organisasjoner.
Det må slåes fast at m edlem m er fra  et forbund tilslu tte t 

Landsorganisasjonen, som blir overført til det nye forbund, må 
beholde sine opparbeidede rettigheter slik som vanlig ved over
føring av medlemskap mellom forbund tilslu tte t Landsorgani
sasjonen. H er må m an im idlertid væ re m erksam  på at det svæ rt 
ofte dreier seg om m edlem m er som har nådd en rela tiv t høy 
alder og med langt medlemskap og derav følgende topprettig- 
heter.

Det nye forbund starter u ten  noe opparbeidd formue. De 
forbund som avgir medlemmene, vil i vesentlig grad bli lettet 
for forpliktelser, særlig når det gjelder forsikringskasser (be- 
gravelseskasser). Det er derfor rim elig a t det b lir fo retatt en 
ekstraordinæ r ordning med oppgjør mellom det nye forbund og 
de forbund som avgir m edlemmer. Av mange grunner vil det 
væ re lite hensiktsmessig å fastsette noe beløp som skal over
føres til det nye forbund. Komiteen er derfor b litt stående ved 
følgende ordning;

M edlemmer som overføres fra  et tidligere forbund, får sine 
rettigheter beregnet e tte r det nye forbunds vedtekter. Ansvaret 
for forsikringsstønaden (begravelsesstønaden) fordeles mellom 
det gamle forbund og det nye forbund i henhold til m edlem 
skapets varighet sammenlagt. Det tidligere forbunds ansvar må
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begrenses til den toppsats som på overføringsdagen var fastsatt 
for vedkommende forbund.

Det tidligere forbunds ansvar minskes e tter hvert som med
lem mene opparbeider seg rettigheter i det nye forbund, og 
faller helt vekk e tte r 15 års medlemskap i det nye forbund.
I praksis vil denne ordning bety at et medlem fra Norsk Kjemisk 
Industriarbeiderforbund som har 7 års rettigheter ved overførin
gen, e tter 4 års medlemskap i det nye forbund sam m enlagt har
II  års rettigheter. De e tterla tte  ved eventuelt dødsfall vil da få 
u tbeta lt kr. 1 100.00 av det nye forbunds forsikringskasse. Sum 
men blir å fordele med kr. 700.00 på Norsk K jem isk Industri
arbeiderforbund og kr. 400.00 på det nye forbund. Hvis derimot 
et medlem av Norsk K jem isk Industriarbeiderforbund blir over
ført til det nye forbund med 10 års rettigheter, og etter 10 års 
medlemskap i det nye forbund far en sam m enlagt tid pa 20 ar, 
har han re tt til kr. 1 500.00 i det nye forbund, som skal utbetales 
ved dødsfall, fordelt med kr. 1 000.00 på det nye forbund og 
kr. 500.00 på Norsk Kjemisk Industriarbeiderforbund. E tter 15 
års medlemskap i det nye forbund vil K jem isk Industriarbeider
forbunds ansvar helt falle vekk.

E t medlem som overføres fra  Norges Handels- og K ontor
funksjonæ rers Forbund har e tte r 10 ars medlemskap i dette for
bund re tt til kr. 600.00. Hvis e t sådant medlem dør e tter 4 års 
medlemskap i det nye forbund, vil han sam m enlagt ha 15 ars 
m edlemskap og re tt  til kr. 1 500.00, m en da det tidligere for
bunds forpliktelser b lir begrenset til de rettigheter rnedlem- 
m et hadde på overføringsdagen, b lir plikten til refusjon fra 
Norges Handels- og K ontorfunksjonærers Forbund begrenset til
kr. 600.00. . o .

Komiteen m ener at denne ordning star i samsvar med repre-
sentantskapets vedtak og kan teknisk gjennomføres.

Forholdet mellom det nye forbund og m edlemm er av Nor
ges Arbeidslederforbund som overfører sitt medlemskap, er ogsa 
drøftet, og kom iteen m ener at m edlemm er som overføres fra  
denne organisasjon til det nye forbund, m å kornme i samme 
stilling som m edlem m er fra forbund i Landsorganisasjonen som 
overføres, dog med den begrensning at overføringen ma finne 
sted innen 1 år e tte r det nye forbund er stiftet.

Det samme gjelder andre organisasjoner u tenfor Landsorga
nisasjonen. A 1 • 1 1 J

En kan im idlertid ikke regne med a t Norges Arbeidsleder
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forbund og andre organisasjoner u tenfor L.O. vil overta forplik
telser til m edlemm er som overfører sitt medlemskap. Her må 
L.O. tre  i forbundenes sted og garantere forsikringsbidragets u t
betaling til m edlem m er som overfører sitt medlemskap til det 
nye forbund innen I år e tter forbundets stiftelse.

Komiteen har videre drøftet spørsm ålet om hvor lang tid 
det m å gå før disse ekstraordinæ re ordninger skal opphøre. En 
er da b litt stående ved at ordningene må falle vekk i sin helhet, 
både for forbundene og for Landsorganisasjonen e tte r at det 
nye forbund har drevet sin virksom het i 15 år e tter konsti
tueringen (datoen for forbundets organisasjonsmessige start).

K o m ite e n s  forslag t i l  fors ikringskasse  i d e t  n y e  forbund.

Komiteen anbefaler at det konstituerende landsm øte i det 
nye forbund beslutter å opprette forsikringskasse for forbundets 
medlemmer. Rettighetene i forsikringskassen ordnes e tte r føl
gende hovedpunkter:

1. M edlemmer som overføres fra  andre forbund i Landsorgani
sasjonen, overfører sitt medlemskap med bibehold av opp
arbeidede rettigheter i forsikringskassen, begrenset til de 
regler som fastsettes i det nye forbunds lover.

2. E tter betalt 52 ukekontingenter eller 12 månedskontingen- 
ter, forsikringsbidrag 100 kroner, stigende med 100 kroner 
for hver betalt 52 uker eller betalt 12 m åneders kontingent 
inntil 1 500 kroner.

3. Dør et medlems ektefelle, u tbetaler forsikringskassen et be- 
gravelsesbidrag. Betingelsene og størrelsen av dette bidrag 
bestemmes i forbundets lover.

4. Hvis et medlem har 30 års rettigheter i e tt eller flere forbund 
tilslu tte t Landsorganisasjonen, har nådd en alder av 65 år 
og er helt ervervsudyktig, kan vedkommende få u tbetalt 
som forskudd inntil halvparten  av forsikringsbidraget, be
grenset til 600 kroner.

5. Hvis et medlem dør og ikke har pårørende som har re tt  til 
forsikringsbidraget, bestrider forsikringskassen utgiftene til 
begravelsen, begrenset til 400 kroner. Resten av forsikrings
summ en tilfaller forsikringskassen.

6. Forsikringsbidraget kan ikke pantsettes eller testam enteres 
til en person eller institusjon. Det kan heller ikke kreves
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utbeta lt til offentlig m yndighet for skatterestanser eller u t
legg det offentlige har ha tt til vedkommende medlem. 
Utform ingen av de næ rm ere regler for forsikringskassen vil 

bli forelagt de foreninger som skal velge representanter til det 
konstituerende landsmøte.

U lykkestrygd.
Flere forbund har opprettet ulykkestrygd for medlemmene. 

Således har Norsk Jern- og M etallarbeiderforbund ulykkesfor- 
sikret sine medlemmer. Ved ulykker som m edfører 100 pst. inva
liditet får medlemmene opptil 6 000 kroner og ved dødsulykker 
3 000 kroner. Invaliditet må m inst utgjøre 15 pst. for å få bidrag. 
Det er R ikstrygdeverkets regler som legges til grunn for be
dømmelsen av skaden. Norsk Bygningsindustriarbeiderforbund 
har forsikret sine medlemmer gjennom et selskap, men dog såle
des a t forbundet bæ rer halvparten  av risikoen og selskapet den 
annen halvpart. Kontingenten til forbundets kasse er forhøyet 
med 20 øre pr. uke som følge av denne forsikring.

Hvis landsm øtet beslu tter innført ulykkesforsikring for 
medlemmene, må kontingenten fastsettes under omsyn til dette. 
Den forsikringsordning som Norsk Bygningsindustriarbeiderfor- 
bund har vil en da anbefale.

Landsorganisasjonens økonomiske ansvar for det nye for
bund.
Landsorganisasjonen må gi garanti for at forbundets v irk

somhet kan drives uten økonomiske hindringer i første lands
møteperiode. Forutsetningen for dette må være at medlem
m ene er villige til å betale en kontingent som står i et rimelig 
forhold til deres inntekter. I denne garantien ligger også garanti 
for at opparbeidede forsikringsbidrag og forbundets øvrige for
pliktelser mot medlemmene blir u tbetalt i samsvar med den 
overenskom st som blir opprettet mellom forbundene og det 
nye forbund. Landsorganisasjonen må dessuten påta seg u t
giftene til det konstituerende landsmøte og gjennom samorgani
sasjonene bestride utgiftene til det organisasjonsarbeid som må 
gå forut for konstitueringen. Komiteen antar at samorganisa
sjonens u tgifter kan dekkes av de ordinæ re budsjetter til sam - 
samorganisasjonene.
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Organisering av foreninger m ed representasjonsrett
til det konstituerende landsmøte.
Det konstituerende landsm øte må bygge på representan ter 

valt av organiserte foreninger. Tekniske funksjonæ rer som stå r 
tilslu tte t et forbund gjennom  selvstendige funksjonæ r foreninger, 
må ha representasjonsrett i forhold til sitt medlemstall. Det er 
også m edlem m er i forskjellige forbund som skal overføres til 
det nye forbund, men som har s itt medlemskap ordnet gjennom 
blandingsforeninger, mulig også ved d irek te medlemskap i ved
kommende forbund. Det er dessuten uorganiserte funksjonæ rer 
som ønsker å slu tte  seg til nye forbund. Det b lir derfor nød
vendig å danne nye foreninger på en rekke steder. Disse nye 
foreninger må om fatte så vel m edlem m er av bestående forbund 
som nye m edlemmer. Disse foreningers om råde m å stå i sam 
svar med komiteens forslag til oppbygging av det nye forbunds 
foreninger. Som eksempel nevnes: I en by står til eks. 20 m ed
lem mer tilslu tte t Norsk Jern - og M etallarbeiderforbund, 5 m ed
lem m er tilslu tte t Norsk Nærings- og Nydelsesm iddelarbeider- 
forbund, 7 m edlem m er tils lu tte t Norsk Kjemisk Industriarbei
derforbund og 10 å 12 m edlem m er spredt på andre forbund. 
Ingen av disse m edlemm er står tils lu tte t en selvstendig funksjo- 
nærforening. De bør derfor gå sammen og danne en forening 
som også må få tilslutning fra  de uorganiserte funksjonærer. 
Denne forening velger så representantene til det konstituerende 
landsmøte, men ingen av de m edlemm er som stå r tilslu tte t et 
forbund, må gå u t av sitt forbund før det konstituerende lands
møte er holdt i det nye forbund og dato for overføringen av 
m edlem skapet b lir fastsatt. Sam organisasjonene må pålegges å 
forestå organiseringen av disse foreninger. U tgiftene til dette 
organisasjonsarbeid bæres av samorganisasjonene.

Representasjon til det konstituerende landsmøte.
En må her regne med forholdsvis små foreninger slik at de 

vanlige regler for representasjonsrett til landsm øter ikke kan 
følges. Komiteen er av den oppfatning at alle foreninger som 
stiftes, og som består av m inst 10 medlemmer, må væ re rep re
sentert på landsm øtet e tte r følgende skala:
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F ra  10— 25 m edlemm er 1 representant.
« 26— 50 « 2 representanter.
« 51—100 « 3 —

og videre 1 representant for hvert påbegynt 50-talls medlemmer.
Oslo, septem ber 1950.

Elias Volan, A nker Nordtvedt, Arne Hagen, A lfred  Nilsen, Rolf 
Olsen, Kaare Pehrsen, Chr. Henriksen, Fritz Hannestad, Witalis 

Andersen, A lf  Andersen.

Komiteens innstilling er godkjent av Representantskapet i 
A rbeidernes faglige Landsorganisasjon 18. oktober 1950.

Konrad Nordahl.

Dirigenten: Før jeg overlater ordet til Vola nvil jeg  lese en 
melding: De m edlem m er av representantskapet som ikke er 
styrem edlem m er i fagforening, kan få «Fri Fagbevegelse» til
sendt ved henvendelse til Landsorganisasjonens Presse- og Infor
m asjonskontor.

Elias Volan: R eferater i det konstituerende landsm øte i 
Norsk Forbund for A rbeidsledere og Tekniske Funksjonæ rer, er 
k jen t gjennom  pressen så jeg  vil ikke komme så m ye inn på 
referatene ber. Det som bar skapt en diskusjon både blant m ed
lemmer, og også i Landsorganisasjonen, er hvilket område dette 
forbundet skulle ba. Det bar væ rt vanskelig for organisasjons
kom iteen å finne fram  til en kort og k lar form ulering av det 
spørsmålet. E tter hvert er det stadig kom met flere og flere krav 
fra  arbeidsledere og tekniske funksjonæ rer om adgang til å bli 
opptatt som m edlemm er i dette  forbundet. Nå bar im idlertid 
representantskapet tru ffe t vedtak om forbundets område. Ko
miteen, og sekretariatet bar selvsagt følt seg bundet til represen- 
tantskapets vedtak. Men m an fan t im idlertid  grunn til å gi be
stem m elser om forbundets område. Det bar samorganisasjonene 
og forbundene få tt sirkulæ re om og kom iteen la på forbundets 
konstituerende landsmøte fram  følgende forslag som forklaring 
til organisasjonsområdet:

«Forbundets organisasjonsområde om fatter alle produksjons
bedrifter som ikke kom mer inn under vanlige kom munale eller 
statsetaters organisasjoner. Innenfor dette  om råde organiseres 
de personer som ikke kom mer inn under arbeiderne eller de mer-
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kantile funksjonæ rers vanlige tariffom råde. Tvister som m åtte 
oppstå avgjøres på stedet med forhandlinger mellom forbundets 
avdeling og arbeiderne eller de m erkantile funksjonæ rers orga
nisasjon. I tvilstilfelle avgjøres sakene e tte r de regler som A r
beidernes faglige Landsorganisasjon bar bestemt.»

Opprinnelig var det bare spørsm ål om at de bedrifter som 
produserer varer i konkurranse med de private bedrifter på det 
åpne m arked, skulle komme inn under forbundets område. Det 
fant m an im idlertid ville væ re galt. Enten det nå er en monopol
bedrift eller en bedrift som bar konkurranse på det åpne m ar
ked, så bør den bedriften komme inn under dette  forbundet.

K ontingenten ble fastsatt til 10 kroner pr. måned, med be
myndigelse til forbundsstyret å drøfte spørsm ålet om en lavere 
kontingentsats for de som bar de lavere inntekter.

Forsikringskassen ble ved tatt slik som foreslått. Til for
m ann i forbundet ble valgt F ritz  Hannestad i Centralforenlngen 
for Boktrykkere. Vi m ente det ville væ re rik tig  a t en som var 
vant til forbundsadm inistrasjonen, ble overført til dette nye for
bundet.

Landsm øtet behandlet også spørsmål som representantskapet 
må ta  stilling til. I dagsorden til det nye forbunds landsm øte vil 
en finne et avsnitt om voldgiftsavtale. Det heter ber:

Voldgiftsavtale.
Mellom Forbundet for Arbeidsledere og Tekniske Funksjo

næ rer i Norge på den ene side o g ........................................ forbund
på den annen side, er inngått slik avtale:

1. Oppstår det tvist mellom forbundenes m edlem m er innbyr
des angaende arbeidsforholdene eller personlige uoverens
stem m elser som bar sitt u tspring i arbeidsforholdet, skal 
slike tv ister søkes løst ved forhandlinger mellom forbundene 
på vanlig måte.

2. Løses ikke tvisten ved forhandling blir den å avgjøre ved 
voldgift. Voldgiftsrettens avgjørelse er bindende for alle 
pa rte r og kan bare prøves ved de alm innelige domstoler, om 
vilkåret for det er til stede e tte r rettergangslovens kap. 32.

3. Voldgiftsretten skal prøve ethvert tvistespørsm ål som bar 
sin årsak i arbeidsforholdet. Den skal søke å løse saken slik 
at det kan gjenopprettes et godt og tillitsfu llt sam arbeid 
på arbeidsplassen.
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4 .

6 .

7.

V oldgiftsretten skal bestå av 3 medlemmer. Form annen opp
nevnes i m angel av enighet, av A rbeidsrettens form ann for 
hver enkelt sak. Form annen skal væ re ju ris t og ha de kvali
fikasjoner som er nødvendig for å kunne bli dommer. De 
2 andre m edlem m er av voldgiftsretten oppnevnes av de 2 
forbund de tvistende p arte r er m edlem m er av. 
V oldgiftsretten kan ilegge partene saksom kostninger e tter 
reglene i rettergangsloven. Overfor voldgiftsretten er de 2 
forbund ansvarlige for om kostningene med en halvpart 
hver.
Saksbehandlingen ved voldgiftsretten fastsettes av rettens 
form ann i hvert enkelt tilfelle. Den bør im idlertid — så 
langt råd  er — følge reglene i rettergangslovens kap. 32. 
Avtalen kan ikke sies opp av noen av partene uten sam
tykke av sekretaria te t i Arbeidernes faglige Landsorgani
sasjon.

D ette er ved ta tt av sekretariatet, men med den uttrykkelige 
forutsetning at saken skulle forelegges for Landsorganisasjonens 
representantskap til vedtak. Det kan selvsakt hende at det opp
står divergenser på en arbeidsplass mellom arbeiderne og en a r
beidsleder, selv om arbeidslederen står tilslu tte t Landsorganisa
sjonen. Da må en finne fram  til en form  for løsning av den slags 
tv ister slik at også arbeidslederen er sikret mot overgrep fra  de 
større grupper på en arbeidsplass. Den saken har væ rt drøftet 
nokså inngående og det er hevdet fra  arbeidsledere at hvordan 
skal det gå med oss som står i Landsorganisasjonen, hvis det 
oppstår en tv ist på en arbeidsplass mellom arbeidslederen og 
arbeiderne? Vil da ikke Landsorganisasjonen alltid gi arbeiderne 
re tt fordi a t de er den største gruppe? Nei, har sekretariatet sagt 
Landsorganisasjonen vil behandle de tingene u t fra  det forhold 
a t alle m edlem m er i Landsorganisasjonen skal væ re sikret den 
behandling som norsk lov hjem ler dem adgang til. Det er ingen 
arbeidsgruppe som kan få adgang til å treffe vedtak når det 
gjelder arbeidsledernes forhold, som strider imot arbeidslede
rens både organisasjonsmessige og juridiske rettigheter. Enten 
han stå r utenfor eller innenfor Landsorganisasjonen, skal han 
væ re sikret mot et hvert overgrep.

H vordan skal m an så ordne det. Jo, ved at m an har en vold- 
giftsavtale som bestem m er a t det skal nedsettes en voldgiftsrett
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hvis den slags tv ister skal oppstå og hvor hvert av de interesserte 
forbund får oppnevnt et medlem.

Denne saken må representantskapet behandle.
Organisasjonskom iteen h a r få tt i oppdrag å fortsette sin 

virksom het som et konsultativt organ for det nye forbundet hvis 
det skulle vise seg å væ re nødvendig. Komiteen h a r  ha tt et m øte 
hvor m an behandlet en rekke søknader om utvidelse av forbun
dets område. Man h ar også få tt en rekke henvendelser fra ar
beidsledere og tekniske funksjonæ rer u tenfor det om råde som 
er bestem t. De søker om opptagelse i forbundet. Sam organisa
sjonen i Vestfold har således foreslått at forbundet skulle om
fatte  de kom munale arbeidsledere og tekniske funksjonæ rer. Og 
på møtene som er holdt rund t om i landet h a r det alltid m øtt 
arbeidsledere og tekniske funksjonæ rer fra kommunene. De har 
på en meget bestem t m åte fram holdt at de m ente det ville være 
nødvendig og rik tig  at forbundet også skulle om fatte de funk
sjonærene. B rannm esterforeningen som teller 35 m edlemm er 
har søkt om opptagelse og det er svæ rt m ange som har henvendt 
seg til oss.

Oppsynsmennene ved Statens anlegg — det vil si veianlegg, 
jernbaneanlegg, kraftanlegg o.s.v. — skulle e tter vedtakene i 
Landsorganisasjonen organiseres i Norsk Tjenestem annslag. Tje- 
nestem annslaget har noen få. Veioppsynsmennene har en egen 
organisasjon på ca. 350 medlemmer. Det er nå foreslått at denne 
organisasjonen skulle slu tte  seg til Landsorganisasjonen. Vi har 
ha tt en rekke henvendelser fra  oppsynsmenn som har villet bli 
m edlem m er av det nye forbundet. Og kom iteen m ener at skal vi 
kunne få orden på organisasjonsforholdet av oppsynsmennene 
ved statens anlegg, så må de organiseres i tilslu tn ing til det nye 
forbundet. Og det foreslår komiteen.

Jeg vil ha sagt som m in personlige oppfatning at når vi har 
et arbeidslederforbund så burde alle arbeidsledere som er be
skjeftiget ved produktive bedrifter, væ re tilslu tte t det nye for
bundet — enten det er Statens, kom munens eller private be
drifter. Den offentlige sektor om fatter i dag om kring 25 prosent 
av vårt produksjonsliv og e tte r hvert som denne sektoren u t
vides kom mer naturligvis arbeidslederne til å spille en meget 
stor rolle i v årt økonomiske liv  i det hele.

Først m å representantskapet treffe  vedtak i spørsm ålet om 
voldgiftsavtalen og så må en treffe  vedtak om oppsynsmennene 
ved Statens og kommunenes anlegg.
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Dirigenten: Jeg  foreslår at vi behandler dette  med dagsor
den og voldgiftsavtalen først og siden avgjør det som er nevnt 
om organisasjonsom rådet i det try k te  fram legget fra  komiteen.

Forlanger noen ordnet til denne voldgiftsavtalen som er en
stemmig godkjent av forbundet. Ingen har forlangt ordet og det 
voteres.

Votering: Enstemmig vedtatt.
Dirigenten: Vi behandler så det nye forbundets organisa

sjonsområde.
Thv. Karlsen: Jeg  er ikke forberedt til å behandle denne 

saken på dette  representantskapsm øte fordi saken ikke står opp
ført på dagsorden. Der heter det «referat fra  det konstituerende 
landsm øte i Norsk Forbund for Arbeidsledere- og Tekniske 
P’unksjon3erer». Jeg  har ikke innstilt meg pa a behandle orga
nisasjonsom rådet for dette forbundet og da denne saken berører 
ganske sterk t det forbund jeg representerer, er jeg tilbøyelig til 
å  foreslå a t denne saken ikke kan behandles på dette  møte.

Hvis denne innstillingen b lir vedtatt vil m an rive opp den 
etatsforbundsform en som m an har gjennom ført innenfor Statens 
adm inistrasjon og virksom heter. Norsk Tjenestem annslag er 
opprettet som et etatsforbund for de m indre e ta ter og vi skal 
organisere alle tjenestem enn og arbeidere innenfor det ornråde 
der det ikke er andre etatsforbund til å ta  seg av det. Vi har 
organisert oppsynsmennene for eksempel ved Statens Havne
vesen ved Fyrvesenet, ved de m ilitæ re anlegg o.s.v. Ved Statens 
Veivesen er vi ikke kommet inn da m an der har en egen organi
sasjon som har væ rt vanskelig å bryte. Men vi har h a tt henven
delser derfra og vi har bedt samorganisasjonene om å sette seg 
i forbindelse med disse folkene for om mulig å få b ru tt denne 
organisasjonen som står u tenfor Landsorganisasjonen. Det er 
H edm ark som har gjort opptaket der, og vi vet ennå ikke hvor
dan dette vil løpe av. . ,  » o

Jeg er av den oppfatning at det ikke uten  videre gar an a 
stem me imot det som organisasjonskom iteen har lagt opp her, 
fordi jeg ikke vet hva som er bakgrunnen for det. Komiteen har 
ikke spurt meg eller m itt forbund om hvordan vi ser på spørs
målet. Jeg  vil derfor foreslå at denne saken ikke kan realitetsbe-
handles på dette  møte.

P. Ødegaard: I annet avsnitt i vedtaket står det at det skal 
organiseres personer som ikke kom m er inn under arbeidernes 
eller de m erkantile funksjonæ rers vanlige tariffom råde. For de
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m erkantile funksjonæ rer ved Handels- og Kontor er forholdet 
antakelig greit, så vidt jeg vet. De har bestem m elser i ta riff
avtalene om form enn og funksjonærer. Det b lir helt annerledes 
når det gjelder industriforbundene i sin alm innelighet. Det er 
vel bare ren t unntakelsesvis det er bestem m elser i tariffav taler 
om form enn, og i særdeleshet arbeidende form enn. Mens forhol
det stort sett er slik at de arbeidende form enn u tfører i det ve
sentlige prak tisk  arbeid, når de deltar i produksjonen har de også 
akkord og de deltar også i stor u tstrekning  i fellesakkord. Dette 
vedtaket her synes jeg derfor b lir veldig uklart. Hvordan skal 
en forholde seg med de arbeidende form enn? Jeg skulle ønske 
det kunne bringes m er k larhet i det spørsm ålet om alle som får 
titelen, skal tilføres det nye forbundet eller ikke.

Tormod Halvorsen: Jeg  tro r det er rik tig  at alle som sokner 
til S tatstjenestem annskartellet stø tter opp om det Thv. K arl
sen sa. Som representant for Telegraf- og Telefonforbundet vil 
jeg si at jeg an tar det ikke har væ rt m eningen å fatte  et vedtak 
som det heter her om «Statens anlegg». Det kunne jo for eksem
pel bety Statens telefonanlegg, og det vil vi ikke kunne gå med 
på. Hvis man der hadde, føyet til en setning om at dette ikke 
gjaldt folk som kom inn under Statens pensjonsforhold — altså 
Statens pensjonskasse for de faste tjenestem enn, og statsarbei- 
derpensjonen for de tarifflønnede. Det ville for vårt vedkom
mende ha væ rt greit. Men av hensyn til Tjenestem annslaget me
ner jeg a t saken bør utsettes.

Elias Volan: Prinsipielt er jeg enig i den oppfatning at alle 
arbeidsledere, enten de er beskjeftiget i S taten  eller kommunene, 
eller innenfor private bedrifter, burde stå i dette forbundet. Men 
det foreligger ikke her. Vi har unn tak  for etatsforbundene og 
det gjelder også for de kom m unale bedrifter. Men når m an sier 
«Statens anlegg» i steden for å si kraftanlegg, jernbaneanlegg, 
festningsanlegg o.s.v., så er dette  forenklet til «Statens anlegg» 
og kom m unale anlegg som ikke har sine arbeidsvilkår fastlagt 
gjennom Kom m uneforbundets tariffavtale.

N år det gjelder form enn i private bedrifter, så har vi mange 
sorter av dem. Noen kalles baser, noen førstem enn, seriebaser 
o.s.v. Det er ikke meningen at disse skal inn i dette forbundet. 
Men vi har form enn som er i den stilling at de ved siden av at de 
leder arbeidet, også u tfører visse m anuelle operasjoner i produk
sjonsprosessen. Det er ikke m eningen at de konsekvent skal hol
des utenfor dette forbundet. Det beror på hvordan deres forhold
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er på arbeidsplassen. Men det skal Landsorganisasjonen avgjøre 
i hvert enkelt tilfelle hvis vedkomm ende forbund ikke b lir enige 
seg i mellom. De m å forhandle først. Arbeidslivet er så sam 
m ensatt at det ikke er mulig å skrive generelle retn ingslin jer 
som kan romm e hvert enkelt tilfelle. Vi vet im idlertid at A r
beidslederforbundet er u te e tte r m ange form enn som de før ikke 
har ta tt som medlemmer, og det er k lart a t når det er to forbund 
som opererer på samme m arked — A rbeidslederforbundet og det 
nye forbundet, så m å det nye forbundet oppta alle de grupper av 
arbeidsledere som det gamle forbund er ute e tte r å få organisert, 
hvis det skal væ re m ening i organisasjonsarbeidet.

Det er en kjensgjerning at gruvearbeiderne og anleggsarbei
derne i all tid har be trak te t seg som tillitsbrødre. Det samme 
gjelder oppsynsmennene ved anleggene og stigerne ved gru
vene. Det er samme kvalifikasjonskrav som stilles til de grup
per. G ruvearbeiderne og anleggsarbeiderne står i Arbeids- 
m annsforbundet. Stigerne skal organiseres i dette nye forbun
det, og forbundet må også få utvidet sitt om råde til anleggenes 
oppsynsmenn. Jeg  tro r ikke det vil væ re m ulig å få organisert 
dem i noe annet forbund. De vil ikkp føle seg hjem m e i noen 
annen organisasjon. Og det-skal vi ta hensyn til.

Jeg  vil bare tilføye at saken haster. Vi er e tte r min oppfat
ning 2—3 år for sent i gang med organiseringen av dette nye 
forbundet. Hvis vi nå skal u tsette  saken, vil den bli vanskelig
g jort enda mer.

Bernhard Berntsen: Jeg vil anse det som m eget uheldig om 
denne saken ble u tsatt. Det er en rekke problem er som skal 
løses hvis en i det hele ta tt skal få orden i disse sakene. Det var 
nevnt visse grupper som ganskje ikke burde stå i det nye fo r
bundet. Det er et forhold som jeg m ener må væ re avgjørende, 
i alle fall når det gjelder de alm innelige bestem melser, og det er 
a t de grupper som får anledning til å gå inn i Arbeidslederfor
bundet u tenfor L.O., de bør også få anledning til å stå tilslu tte t 
v å rt nye forbund. Vi har det problem et i K jem isk forbund. 
Seriebaser er organisert i A rbeidslederforbundet utenfor L.O., 
m en så vidt jeg forstår er det en viss vanskelighet til stede når 
det gjelder å løse saken slik a t de seriebaser som ennå ikke står 
i A rbeidslederforbundet, kan komme inn i Landsorganisasjonen.

Jeg  synes for øvrig a t hele dette spørsm ålet er form et slik 
a t det er rikelig anledning for både det nye forbund og andre 
forbund å ta  opp spørsmål som m åtte melde seg med organisa-
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•sjonskomiteen, slik at representantskapet i dag kan godta det 
forslag som foreligger.

A rthur Olsen: Vestfold faglige Sam organisasjon har sendt 
inn forslag om a t arbeidsledere i kom m unene skulle komme inn 
i det nye forbund. U nder det arbeid vi hadde for å få de nye 
avdelingene i stand, m øtte det på alle m øtene representan ter for 
oppsynsmenn, for feiem estere og for brannm estere i Vestfeld
byene. De var oppmerksom på at de ikke kunne komme m ed i 
det nye forbundet, men de u tta lte  a t de m ente deres plass var 
nettopp der, for deres lønns- og arbeidsvilkår b lir ikke vare ta tt 
på den m åten som den bør og skal der de står som m edlemmer. 
De førte fram  beviser for a t de som arbeidsledere står i en tem 
melig nøyaktig samme stilling som f. eks. arbeidsledere ville stå 
i når de kom mer inn i en fagforening i industrien  eller i hånd
verksfagene. Det er ikke til å komme forbi a t de stiller krav 
som er i sam svar med deres stilling som arbeidsledere i kom
m unale etater. De m ener at de som aktive organisasjonsfolk ikke 
får anledning til å delta på samme m åten som de burde og skulle. 
I det nye forbundet m ener de det blir anledning til å væ re aktive 
organisasjonsfolk.

Det kom mer nyansatte oppsynsmenn og sier a t hvis jeg kan 
komme inn i det nye forbundet, skal jeg gå inn i Landsorganisa
sjonen, men jeg går ikke inn i Kom m uneforbundet.

H er synes jeg forslaget er noe uk lart og jeg synes det må 
bringes k larhet i denne saken. Det er derfor jeg vil sette  fram  
forslag om at det nye forbund av arbeidsledere gis adgang til å 
organisere arbeidsledere i de kom munale og interkom m unale 
virksom heter.

Dirigenten: O rganisasjonsom rådet for dette  nye forbundet 
har tidligere væ rt diskutert og det er fastlagt. Det er avpussingen 
som nå finner sted. Med hensyn til Olsens siste forslag om de 
kom munale tjenestem enn — enten de er oppsynsmenn eller ikke 
— så har vi kongress-vedtak om hvor de skal høre hjemme. Der
for må en endring på det om rådet forelegges Kongressen.

A lbert Karlsen: Det er rik tig  a t om rådet for det nye forbun
det er fastsatt tidligere, m en her innbys vi til å fatte  et vedtak 
som går u t på at vi skal pusse på det som er vedtatt. Jeg  kjenner 
ikke til hva som har væ rt forutsetningen for komiteens innstil
ling, men jeg skal fortelle det jeg vet som følge av at jeg har 
h a tt en del med disse folkene å gjøre. Jeg  vil ta  for meg de grup
pene som Norsk A rbeidsm annsforbund leverte til Norsk Tjene-
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stemannslag. Etter at representantskapet hadde fattet vedtak  
om at Tjenestem annslaget skulle opprettes, har vi levert opp
synsm enn i Statens H avnevesen og v i har levert oppsynsmenn i 
en rekke andre statsetater til Tjenestemannslaget.

Etter den erfaring vi har i Arbeidsmannsforbundet er jeg 
av den m ening at de folkene fortsatt bør være medlem mer av 
tjenestem annslagene. Jeg er videre av den oppfatning at det 
ikke v ille  skade noen om saken b le utsatt til neste representant
skapsmøte slik  at organisasjonskomiteen i m ellom tiden fikk an
ledning til å se på saken på nytt. Jeg kan opplyse at Arbeids
mannsforbundet ikke er større interessert da vi har levert det 
som skal leveres — det kan bare bli snakk om noen veioppsyns- 
menn som kan føres over til det nye forbundet, men det er ikke 
noe problem for oss.

A kjøre for fort med denne saken tror jeg  vil skade den sam
lede organisasjon og da i første rekke de tjenestem enn som står 
på Statens lønnsregulativ.

Fritz Hannestad: Det er riktig som Volan sa om punkt 2 — 
vi har fått en rekke henvendelser fra de folkene ved Statens an
legg. Og de kan vi få som medlemmer. Jeg vil be dere om å 
stem m e for fram legget fra komiteen slik det foreligger. Jeg hå
per at Olsen trekker sitt forslag tilbake. Vi har fått fastlagt vårt 
organisasjonsområde, og det skal prøves i 2V2 år framover. På 
vårt landsmøte var det ikke m ulig å treffe hårfine grenser. 
Skulle vi få en for m ye i fam ilien, må vi kunne føre ham over. 
Hvis vi utsetter saken i dag vil det oppstå mange store vansker 
for det nye forbundet. ’

Dirigenten: Olsen opplyser at hans forslag er trukket til
bake.

Votering:  Karisens forslag ble forkastet mot 13 stemmer. 
Deretter ble organisasjonskomiteens forslag enstem m ig vedtatt.

Derved var formiddagsmøtet slutt kl. 12.13.

Ettermiddagsm øtet mandag 21. mai
Ettermiddagsm øtet tok til kl. 15 med Bernhard Berntsen  

som dirigent. Sekretæren refererte protokollen fra formiddags
møtet. Protokollen ble enstem m ig godkjent. Representantskapet 
gikk deretter over til behandling av
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DAGSORDEN PKT. 4:

Den faglige og økonomiske situasjon.
Dirigenten: Vi v il få en redegjørelse av formannen, Konrad 

Nordahl.
Konrad Nordahl: Først noen ord om det lønnsoppgjøret som  

vi fikk i fjor høst. Representantskapet var innkalt for å ta stil
ling til det spørsmålet den gang.

Det er få lønnsoppgjør som det har vært så m ye diskusjon  
om som det i fjor høst. H ele borgerpressen reiste med en gang 
en storm mot oppgjøret og Landsorganisasjonen ble kritisert og 
også Arbeidsgiverforeningen og Regjeringen b le kritisert — spe
sielt statsihinisteren, fordi ikke han hadde grepet inn og fått 
et annet oppgjør. Arbeidsgiverforeningen har forsøkt å forsvare 
dette oppgjøret så godt den har kunnet gjennom sin presse. Ar
beidsgiverforeningen slår fast at dette oppgjøret betydde et 
lønnstillegg i gjennom snitt for alle som hadde fått det, på 5.5 
prosent. Samtidig var prisene fra siste tariffrevisjon og fram til 
15. september i fjor steget med 13 prosent etter Arbeidsgiverfor
eningens beregninger som bygger på den gam le prisindeks. Etter 
den nye prisindeksen hadde prisene steget med vel 7 prosent.

Det ble en sterk diskusjon i pressen både om lønnstilleggets 
størrelse og likeledes den form tillegget hadde fått. På siste  
representantskapsm øte diskuterte vi om vi skulle gå inn for et 
differensiert tillegg  — d.v.s. et tillegg som tilgodeså de mindre 
lønninger med de største lønnstillegg og slik  at de større løn- 
ninger fikk et mindre lønnstillegg. Som vi v il huske ble repre
sentantskapet med stor majoritet enig om at v i skulle holde på 
den linjen vi har fulgt tid ligere under forhandlinger om dyr
tidstillegg, at vi skulle kreve likt lønnstillegg både for menn  
og kvinner.

D et diskusjonen sto om den gang var om en skulle legge  
fam iliens størrelse til grunn, og det ble pekt på at indeksfam ilien  
som er på 3.6 medlemmer fikk fu ll kompensasjon, mens den  
fam ilien som ikke var så stor — og enslige — fikk en overkom
pensasjon. Fam ilier som var større fikk mindre kompensasjon. 
I den forbindelse v il jeg  nevne at Arbeidsgiverforeningen foreslo 
at det skulle lages en såkalt dyrtidskasse hvor Arbeidsgiverfor
eningens medlem mer betalte inn midler. D isse midler skulle så 
nyttes til et tillegg for de større fam ilier, mens folk med liten  
eller ingen fam ilie ikke skulle få noe eller bare et mindre tillegg.
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Vi kunne ikke akseptere den lønnspolitikk og den ble derfor 
avvist av oss. Det er grunnen til at vi er b litt k ritisert av en 
meget stor del av pressen. Nå er det m erkelig nok den samme 
presse som kritiserer S taten fordi den ikke gikk m ed på et større 
dyrtidstillegg til de såkalt høyere funksjonæ rer i Statens tje 
neste. Det ble beslu ttet av Stortinget at de skulle ha det samme 
lønnstillegget som de andre. Vi ser altså a t denne pressen svin
ger e tte r  som det passer den.

Det kan naturligvis sies både for og mot dette  at man skal 
betale e tte r fam iliens størrelse. Vi har nå få tt nedsatt en lønns- 
kom ité som skal utrede spørsm ålet om lønn e tte r forsørgelses
byrde. En får da se hva denne kom iteen kom m er til. Men det 
be ty r en fullstendig om kalfatring av de lønnsforhold og avtaler 
som vi har bygget på gjennom alle år. Det er jo ikke noe ny tt 
dette  med dyrtidstillegg — vi hadde det under forrige verdens
krig og vi har h a tt det siden 1939 og fram  til i dag. H ar vi h a tt 
noen differensiering så har det væ rt mellom lønningenes stør
relse, m en vi har ikke ha tt noen differensiering e tte r familiens 
størrelse. Så v idt jeg har kunnet undersøke forholdene i andre 
land, har m an heller ikke der gitt seg inn på en slik politikk. 
Under de m ange oppgjør i D anm ark har m an differensiert m el
lom m enn og kvinner og unge arbeidere — m en m an har ikke 
ta tt  familiens størrelse i betraktning. Det samme er tilfelle i 
Sverige. Der har m an nå ha tt et større lønnsoppgjør, opptil 50 
øre for enkelte grupper. Men spørsm ålet om å differensiere 
lønningene e tte r fam iliens størrelse var så vidt jeg vet ikke oppe 
til diskusjon.

Det samme forholdet gjør seg gjeldende både i England og 
Amerika. Det eneste stedet hvor m an har væ rt inne på dette 
med fam ilielønn er i F rankrike. Der betaler arbeidsgiverne inn 
en del for hver som har forsørgelsesbyrde, og så fordeles dette 
slik a t man får lønn etter fam iliens størrelse. Jeg  har im idlertid 
ikke lyst til å sam m enlikne de franske arbeidsforhold med våre 
— vi k jenner alle til de vanskeligheter som har oppstått på a r
beidsplassene i F rankrike e tte r krigen, og vi ønsker ikke å 
komme opp i liknende forhold her i landet.

Jeg vil ikke foregripe noe av det kom iteen skal utrede om 
disse spørsmål, men personlig m ener jeg at det er meget vanske
lig med de lønnssystem er som vi har, å gjennom føre en ordning 
på arbeidsplassen som går u t på at man lønner arbeidere som 
utfører det samme arbeid, e tter fam iliens størrelse. Jeg tro r det
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vil være meget vanskelig å gjennom føre en slik ordning. En 
annen sak er at S taten kan regulere dette  forhold ved at det ytes 
barnebidrag eller på annen måte. Men at det kan gjøres ved 
tariffrevisjoner, m ener jeg vanskelig kan la seg gjennomføre.

E tter at vi fikk dyrtidstillegget i oktober, vet vi at prisene 
ha r steget ganske kraftig  slik at vi lå langt over den røde streken 
den 15. mars. Det m edførte at vi fikk et lønnstillegg på 17 øre 
pr. time.

Hvis vi undersøker hvor mye lønningene har innvirket på 
den prisstigning som har funnet sted fra  15. septem ber og til 15. 
mars, så viser det 1 poeng, ifølge oppgaver fra  S tatistisk Sentral
byrå. Dessuten må en regne med at det tillegget bøndene fikk 
virket inn med et halvt poeng. Dette viser altså at prisstignin
gen har helt andre årsaker enn den lønnsstigning som fant sted. 
Nå har S taten — e tter at vi fikk dette  tillegg — væ rt meget 
streng med å tillate at prisene blir pålagt. Men i noen grad har 
likevel dette  funnet sted, og vi må regne m ed at dette  i noen 
grad vil fortsette. Det siste tillegg vi fikk vil nemlig virke ster
kere, slik at det vil se anderledes u t når vi skal undersøke å r
saken til prisstigningen fra  m til 15. septem ber i høst. Man må 
altså i større grad gå med på å tilla te  a t prisene økes på grunn 
av at vi nå har få tt to tillegg. Derved vil lønningens andel i pris
stigningen e tte r hvert komme til å bli større.

I forbindelse med lønns- og prisutviklingen i å r har vi fått 
en ny omsetningsavgift, og den virket jo m om entant på prisene. 
Vi kan regne med at denne økningen av omsetningsavgiften tok 
halvdelen av lønnstillegget, og ser vi nå på prisstigningen som 
senere har funnet sted, vil vi finne at vi nesten har nådd den 
nye røde streken. Det m angler bare noen tiendedeler på at vi 
er kommet opp i 120 —■ hvilket er den nye røde streken. Og 
ingen av oss vet hvor mye prisene vil stige til 15. september. 
Men jeg tro r at vi til da er kommet opp i 125, u ten  at jeg over
driver. Det blir kanskje enda mer.

Det er k lart a t den om setningsavgiften sonv kom nå har 
skapt vanskeligheter for lønnsm ottakerne og det v irket litt i r r i 
terende at vi fikk denne om setningsavgiften før m an hadde fått 
u tbetalt lønnstillegget. Vi så av avisene at den saken var plan
lagt i lengere tid, men at den først kom ette r 15. mars. I den for
bindelse har m an reist spørsm ålet om det ikke gikk an å legge 
om omsetningsavgiften. Vi er k lar over at S taten trenger penger 
og det får vi finne oss i. Men går det ikke an at avgiften legges
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om slik at den ikke v irker så m om entant på de mest alminnelige 
forbruksvarer? I England har m an meget høye omsetnings
avgifter, men der har m an gradert omsetningsavgift. Den er lav 
for de subsidierte varer — de varer som Staten subsidierer for å 
holde på et lavt prisnivå — men så øker den til gjengjeld for 
andre varer og stiger voldsomt oppover for de mer luksusbetonte 
varer. Her kan om setningsavgiften nå opp i 100 prosent. Det er 
spørsmål om vi ikke kan gjennom føre en liknende ordning i 
vårt land. Vi må regne med at om setningsavgiften ikke blir noen 
m idlertidig ordning og at vi kom mer til å beholde den i mange, 
mange år fram over. Derfor m ener jeg vi må væ re interessert i 
at avgiften blir lagt om. Det spørsm ålet har væ rt u tredet tid
ligere, m en da kom man til det resu lta t at det var um ulig å gjen
nomføre det. Nå har vi nylig få tt henvendelse fra Finansdeparte
m entet om vi ville oppnevne en representant til en komité som 
skal u trede dette  spørsm ålet på nytt. Vi har valgt vår økononom, 
Odd Gøthe, som vår representan t i komiteen. Vi er klar over 
at denne saken er meget vanskelig, og jeg kan vel si i denne 
forsamling — uten at det bringes videre — at det er mye snyteri 
i forbindelse med avgiften og at det er en del som lever ganske 
bra på omsetningsavgiften. Man har væ rt redd for hvis en skulle 
ha en gradert omsetningsavgift, ville det føre til enda større 
snyterier. Men her må m an undersøke hvordan m an har gått 
fram  i andre land. Jeg synes det er ulogisk at man først skal 
subsidiere en vare for å holde prisene lengst mulig nede — melk, 
brød og en rekke andre ting som vi må ha hver dag —, og etterpå 
legger m an forbruksskatter på de samme varene. Jeg ville der
for ønske at denne komiteen kunne finne fram  til en ordning.

Av det lønnstillegg vi fikk i april har Landsorganisasjonens 
økonomiske kontor regnet u t a t når vi ta r  omsetningsavgiften, 
m arginalskatter og alle andre ting som følger med økning av den 
nom inelle inntekt, står det igjen 46—47 prosent. Jeg viser for 
øvrig til en artikkel i siste num m er av «Fri Fagbevegelse» om 
den saken.

I den siste tid har spørsm ålet om å finne fram  til en ny sta- 
biliseringslinje komme i forgrunnen. Vi hadde jo en stabilise- 
ringslinje som virket effektivt fram  til 1949 — til devalueringen. 
Men e tter devalueringen begynte prisene å rykke oppover og 
derm ed kan en si a t den stabiliseringslinje vi hadde bygget på, 
ikke holdt lenger. Nå kan man spørre om det var ønskelig med 
den stabiliseringslinjen. Jeg tro r vi kan si at den var en velsig-
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neise for det norske sam funn og at det var til gagn for lønns
takerne at vi hadde en slik stabiliseringslinje. Den har væ rt u t
sa tt for mye spott, men trass i alt vet vi at levestandarden steg i 
tiden fra  1945 og fram  til devalueringen — under den stabile 
prisperioden hvor m an kunne kjøre inn subsidier eller på andre 
m åter kunne holde prisene nede. Som lønnstakere er vi in ter
essert i at vi kan komme inn i stabile forhold igjen. Dette med 
at prisene stiger og lønningene kom m er etterpå, går u t over 
lønnstakerne i alle fall.

Spørsm ålet er om det er mulig å finne fram  til en ny stabili
seringslinje. Forutsetningen er at man kan regne med mere 
stabile priser på verdensm arkedet. Hvis prisene på verdensm ar
kedet fortsatt skal gå oppover på de viktigste produkter som er 
med på å danne verdens prisnivå, da b lir det m eget vanskelig å 
finne fram  til en ny stabiliseringslinje. Men hvis prisene ute har 
nådd toppen og ikke vil gå høyere, så skulle det være m u
ligheter for oss til å finne fram  til en stabiliseringslinje. S tats
m inisteren har skrevet til det økonomiske sam ordningsråd og 
bedt om at rådet ser på den saken. Det er im idlertid ikke godt å 
vite hvilket resu lta t rådet kom m er til. Foreløpig vet vi bare at 
den prisstigningen som har funnet sted ute i verden, ikke har 
slå tt fu llt igjennom  i det norske prisnivået. Selv om en kommer 
fram  til en stabilisering, vil m an ikke kunne unngå en y tte rli
gere prisstigning hvis en ikke k jører inn igjen en rekke sub
sidier for å holde prisene i sjakk. Det er da spørsmål om Staten 
har de finansielle m uligheter til å holde prisene i sjakk. Det 
har væ rt nevnt at m an kunne u tny tte  eksportavgiftene til dette. 
Nå er det så vidt jeg vet bare  lagt eksportavgifter på trefored
lingsprodukter, m en det finnes vel andre eksportartik ler som 
man i dag tjener gode penger på og som m an kan legge eksport
avgifter på. Hvis man så bruker avgiftene til nedskrivning av de 
varene som har størst tendens til å stige på verdensm arkedet, så 
betyr dette  mye. Men vi vet at Statens finanser er begrenset, 
og her er det snakk om hundreder av m illioner kroner skal en 
kunne stabilisere prisnivået. Om disse tingene er det ennå for 
tidlig å u tta le  seg — en får vente til det økonomiske sam ord
ningsråd har behandlet saken.

Til høsten skal vi ha en indeksregulering og hvilken situa
sjon kom mer vi da opp i? Det er det um ulig å svare på i dag. 
Vi vet for lite, men jeg vil si a t vi ikke kan akseptere den linjen 
at prisene får stige og stige, og at m an kom m er og sier at vi ikke
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kan få noen lønnskompensasjon. Det har væ rt tendenser til det 
i en del av pressen — med Verdens Gang i spissen. De har væ rt 
inne på den tanken at det ikke kan væ re tale  om å gi noen 
lønnskompensasjon til høsten. Det kan ikke fagorganisasjonen 
akseptere. Hvis prisene fortsetter å stige så vil vi gjøre vårt 
krav  gjeldende. Jeg  er k lar over at vi er inne på en farlig linje, 
og det kan føre til et så høyt kostnadsnivå her i landet at vi ikke 
får penger til å kjøpe inn de m aterialer som vi må ha for å 
holde produksjonen i gang. Vi vet at alle som arbeider i hjem 
m eindustrien, arbeider i høy grad med im porterte råvarer. Vi 
ville ikke ha mye hjem m eindustri igjen her i landet hvis vi bare 
skulle arbeide med egne råvarer og m aterialer. Vi lever på de 
råvarer vi får anledning til å kjøpe ute på verdensm arkedet, og 
når vi ikke har penger til å kjøpe disse råvarene, b lir det arbeids
ledighet. D erfor er det så farlig med et så høyt kostnadsnivå at vi 
ikke kan kjøpe m aterialer u tenfra og heller ikke konkurrere  med 
andre land som har et lavere kostnadsnivå. D erfor er det ikke 
så lett, men vi kan likevel ikke sitte rolig og se på at prisene sti
ger, u ten  at vi får noen kom pensasjon for stigningen. Når vi 
blir spurt, må vi avvise den tanken at vi ikke skal fram stille 
våre k rav  når høsten kommer. Men hvilke krav  og på hvilken 
m åte vi skal reise de kravene, må vi ta  stilling til på et senere 
tidspunkt, og det må i tilfelle dette representantskapet gjøre.

Man kan naturligvis reise dette spørsm ålet med familielønn 
som vi an ta r vanskelig vil kunne gjennomføres, men så har vi 
spørsm ålet om vi skal gå inn for en gradert lønn og om vi skal 
ha en grense oppover. Det var nevnt så vidt på siste represen
tantskapsm øte, og jeg vil nevne det igjen. Man kan si at den som 
har ha tt en årsfortj eneste på det og det grunnlag, ikke skal ha 
noe tillegg. De har tjen t så mye at de får k lare seg foreløpig og 
at de som tjener m indre må få tillegg. Det er flere u tveier der. 
som m an kan velge. Men den enkleste m åte — og det var vi 
enige om i representantskapet på siste møte — var at m an fikk 
et lik t lønnstillegg for alle. Svenskene bruker en annen lønns
politikk. De har prosentvis tillegg til lønnen og det fører med 
seg at tillegget b lir differensiert. H er m elder det seg et spørs
mål som jeg ikke skal gå noe inn på, men det er et forhold vi 
må se i øynene, nemlig at utjevningen mellom de enkelte grup
per er b litt så stor at det er vanskelig å få folk til de faglæ rte 
yrker. De kan tjene like m ye i y rker hvor det ikke kreves fag
kunnskap eller utdannelse. Det skader arbeidslivet i landet vårt.
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Det er et av de spørsmål vi ikke kan komme forbi. Saken var 
oppe på kongressen i 1949 og ble d iskutert der, og vi kom mer 
ikke forbi den. Det er et spørsmål som kan komme opp til neste 
tariffrevisjon.

Det er med andre ord mange m åter å ordne oppgjøret på til 
høsten u ten  at sekretariatet på det nåværende tidspunkt kan ta 
stilling til noen av disse spørsmålene. Det får vi komme tilbake 
til når vi kom m er næ rm ere det neste oppgjør.

Det er m ulig at vi ikke kom m er til å bli enig under lønns
forhandlingene — det er stor m ulighet for det. Og da har vi ikke 
noen annen utvei enn at vi sier opp alle tariffavtaler. Men til 
dem som allerede har laget en rekke krav, vil jeg si at det som 
kan behandles — hvis vi sier opp i oktober — er lønningene og 
ikke noe annet. Vi får ikke en alm innelig tariffrevisjon, den må 
vi vente med til den ordinæ re revisjonen. Men det vi kan rev i
dere i tilfelle vi ikke blir enige, e tte r den avtalen som foreligger, 
er selve lønningene.

I forbindelse med den faglige og økonomiske situasjon har 
vi spørsm ålet om høyere produktiv itet og spørsm ålet om pro- 
duktivitetsråd. Som en husker vedtok vi en resolusjon om det 
spørsm ålet på siste representantskapsm øte der det heter at re 
presentantskapet gir sin tilslutning til opprettelse av et produk- 
tivitetsråd. Saken var opprinnelig reist av M arshall-organisa- 
sjonens folk som m ente det ville væ re b ra  om en hadde et slikt 
råd som besto av representan ter for arbeidsgiverne, arbeiderne 
og Staten. Det nevnes også i T rontalen at Regjeringen oppnev
ner et slik t råd. Jeg trodde a t nå r det var kom m et så langt, var 
det opplagt at arbeidsgiverne ville gå med på det. Nå viser det 
seg im idlertid a t arbeidsgiverne h a r avvist spørsm ålet om et pro- 
duktivitetsråd. Derim ot sa de at de var villig til å oppta direkte 
forhandlinger med Landsorganisasjonen og på den m åten få en 
produktivitetskom ité med representan ter for de to organisasjo
ner. Så vidt jeg vet har det væ rt nokså m ye strid  i Arbeidsgiver
foreningens sentralstyre om den saken og det siste jeg hørte — 
jeg sier det med alle forbehold — er a t arbeidsutvalget i A r
beidsgiverforeningen innstilte på a t m an skulle gi sin tilslutning 
til opprettelse av e t produktivitetsråd. Men det ble torpedert, 
vesentlig av Verkstedsforeningen.

Nå har vi få tt en henvendelse fra  A rbeidsgiverforeningen, og 
i den anledning hadde vi en konferanse den 24. april. Her opp
lyste A rbeidsgiverforeningen at de ikke ville væ re med på opp-
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rettelsen av produktiv itetsrådet med S taten  som deltaker. Men 
sam arbeidet mellom Landsorganisasjonen og A rbeidsgiverfor
eningen var så godt — det skal vi komme tilbake til senere — at 
de to  organisasjonene samm en kunne løse det spørsmålet, ble det 
sagt. A rbeidsgiverforeningen har satt opp et forslag som ennå 
ikke har væ rt behandlet i sekretariatet, men jeg vil gjøre repre
sentantskapet k jent med det. Det heter:

«Begge organisasjoner vil arbeide for forståelsen av gjen
nom føringen av rasjonaliseringstiltak  av forskjellig a rt med 
sikte på økt produktivitet. Særlig fram heves arbeidstidsstudier 
som et viktig middel til å forbedre planleggingen av produksjo
nen og innføring av rasjonelle produksjonsm etoder og beregning 
av riktige akkordsatser. De tidligere mellom N.A.F. og A.F.L. 
vedtatte  retn ingslin jer for forslagsvirksom heten ved bedriftene 
bør tas i b ruk  i større grad enn hittil. A rbeidet for opprettelse 
av produksjonsutvalg ved de bedrifter som ennå ikke har slike 
utvalg, påskyndes og produksjonsutvalgenes virksom het aktivi
seres b lant annet ved arbeid for større  opplysning om og in te r
esse for utvalgenes arbeid og ved større sam arbeidsm øter med 
produksjonsutvalgene som kjerne.

Hvor det er hensiktsmessig søkes arrangert runde-bords- 
konferanser for enkelte bransjer eller industrigrupper til åpne 
og fortrolige drøftelser mellom bedriftene og representan ter for 
de ansatte  angående produksjons- og produktivitetsproblem er. 
G jennom  opplysningsarbeid søkes oppnådd riktig  u tnyttelse av 
arbeidstiden og arbeidskraften, m insket fravæ r og god orden på 
arbeidsplassen.

Med sikte på å øke produktiv iteten  igangsettes undersøkel
ser angående en eventuell omlegging av bestående lønns- og ak
kordsystem er og om innførelse av andre produksjonsstim ule- 
rende lønnssystem er, derunder spørsm ålet om hensiktsmessig
heten av helt eller delvis å innregulere de gjeldende dyrtidstil
legg i grunnlønnen på akkordsatser.»

Det skulle så settes ned en kom ité mellom Arbeidsgiverfor
eningen og Landsorganisasjonen til å stelle med disse sakene.

Jeg vil si et par ord om dette med innreguleringen av dyr- 
tidstillegget. Nå er dyrtidstillegget kom met opp i over en krone 
og det er jo i det hele et m isforhold mellom dyrtidstillegg og 
ordinæ r timelønn. Nå innrøm m er A rbeidsgiverforeningen dette. 
Selv Verkstedforeningens d irektør m ente at nå begynte dette å 
bli en parodi. Skulle vi forstå dem rett, er de villige til å gå inn
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for spørsm ålet om innregulering av dyrtidstillegget. Den opera
sjonen må vi ta  en gang. Da må alle akkordsatser omreguleres, 
og det er et stort arbeid. Spørsm ålet er da om vi skal gå inn for 
det arbeidet.

Vi har nå innledet en kam panje for økt produksjon. Fore
løpig har vi holdt på med Østfold, og hvis det går godt der, vil 
vi fortsette  også i de andre fy lker i landet. Det viser seg at 
denne kam panjen — som er basert på sam arbeid mellom fagbe
vegelsen, den lokale industri og de kom m unale m yndigheter — 
allerede har gitt gode resu ltater. Men om den har noen varig 
verdi, tør jeg ikke si noe om. Hvis vi skal fortsette den kam pan
jen, er det spørsmål om vi skal blåse i Arbeidsgiverforeningen. 
Det har jeg personlig m est lyst til å gjøre og søke på annen m åte 
å få kontakt med industriens folk. Så kan Arbeidsgiverforenin
gen sitte  der og v ri på sine prinsipper.

Vi har laget et forslag til resolusjon om den alm innelige 
økonomiske situasjon. Den er delt u t til representantene.

Jeg vil så gå over til den sak som i høyeste grad berører den 
faglige situasjon og som jeg ikke kan unnlate å omtale, nemlig 
Askim-konflikten. Jeg  synes det e r rik tig  at vi ta r den med i 
bildet av den økonomiske og faglige situasjon.

Her er vi kommet i en nokså eiendommelig situasjon. I dette  
tilfelle er det ikke spørsm ål om kamp om kroner og ører, men 
om prinsipper. H er er A rbeidsgiverforeningen kom met med et 
av sine siste prinsipper — jeg vet ikke om de har så mange igjen 
nå. Vi har jo ta tt livet av de fleste prinsipper som Arbeidsgiver
foreningen har ha tt siden den ble stifte t i 1900. Nå står vi over
for det prinsippet fra  A rbeidsgiverforeningens side at den nekter 
å undertegne avtaler med Landsorganisasjonen, og det er så sin 
sak, men at det presenteres kon trak jer på arbeidsplassene for a r
beidslederne — hvor det s tå r at de ikke skal væ re m edlem m er 
av Landsorganisasjonen — det er noe nytt.

Da vi fikk kjennskap til de tte  tok vi straks opp forhandlin
ger med Norsk Arbeidsgiverforening. Vi ba dem sende u t en 
melding om at de tok kontraktene tilbake og at de skulle stryke 
det avsnitt i kontrakten hvor det s tå r  at de ikke kan være med
lem mer av Landsorganisasjonen.

Det sa Arbeidsgiverforeningen blankt nei til. Det har na
turligvis ikke forbedret situasjonen. A rbeidsgiverforeningen 
visste a t vi har h a tt under planlegging i flere å r å lage et for
bund for arbeidsledere og teknikere. Vi var i kontakt med Ar-

49



beidsgiverforeningen tidligere, også i forbindelse med Handels- 
og Kontor når det gjaldt kunstsilkefabrikken, men her trakk  
vi følehornene til oss i siste øyeblikk. Vi fan t at på det davæ
rende tidspunkt var vi ikke kom met langt nok i våre  forbere
delser slik at vi ikke ville ta  en konflikt på det spørsmålet. Vi 
vet at Jern - og M etall har h a tt en liknende historie ved Eidsfoss, 
hvor m an ordnet saken ren t lokalt uten å komme inn på selve 
prinsippene.

E tter hvert som tiden næ rm et seg da vi skulle starte  vårt 
eget forbund, m erket vi at arbeidsgiverne rund t om i landet ble 
m er og m er pågående med sine kon trak ter overfor arbeidsle
derne.

Det prinsippet de her hevder er at en arbeidsleder — det 
vil si en form ann som skal lede og fordele arbeidet og ellers 
væ re arbeidsgivernes representan t overfor arbeiderne — kan 
ikke stå i samme organisasjon som den arbeiderne står i. Til å 
begynne med var vi naive nok til å tro  a t dette gjaldt den samme 
fagforening på arbeidsplassen, og det kunne vi til en viss grad 
forstå. Men det viste seg at meningen var at han ikke skulle ha 
lov til å stå i Landsorganisasjonen selv om vi laget et eget for
bund nettopp for denne gruppe av lønnsm ottakere. De viser 
her til forholdene i andre land og vi har på vår side søkt så langt 
det h a r væ rt m ulig også å undersøke hvordan de andre land 
praktiserer denne ordning. Det viser seg at det ikke er noe 
land — u nn ta tt e tt — hvor forholdene er ordnet. Det eneste 
land hvor forholdet er helt ordnet er i Vest-Tyskland. Der har 
vi en landsorganisasjon bygget på 16 eller 18 industriforbund og 
der står arbeidslederne i de respektive industriforbund, og for
bundet har da også avtaler for arbeidslederne. Der er det ikke 
noen tv ist om det forholdet. I England har m an eget forbund for 
arbeidsledere og teknikere. Det er ikke noe stort forbund det 
teller bare 14—15 000 m edlemmer. Men ved siden av dette  har 
m an i en rekke forbund arbeidsledere som står i de ordinæ re 
fagforbund — akkurat som hos oss. Der hvor arbeidslederne er 
best organisert i tilslutning til Landsorganisasjonen er i den bri
tiske stålindustri. Nå er jo den nasjonalisert, men dette er et 
gam m elt forhold og den britiske landsorganisasjonen har — etter 
de opplysninger den har gitt oss i telegram  — en rekke sæ rav
taler for arbeidsledere. Men de legger til i telegram m et at de 
også har de samme vansker som vi, fordi en rekke arbeidsgivere 
nek ter å slu tte avtaler for disse gruppene.
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Vi har innhentet opplysninger fra de to store landsorganisa
sjoner i Am erika, C.I.O. og A.F.L. Det viser seg at m an også der 
har de samm e kaotiske forhold som vi h a r ha tt og som eksisterer 
i England. Der har m an en rekke arbeidsledere organisert i de 
respektive fagforbund og industriforbund, og de har tariffav taler 
for dem. Det har de ha tt i mange år. Men det som har skapt 
store vansker i U.S.A. den siste tiden er Taft-Hartley-loven. I 
henhold til den er ikke en arbeidsgiver pliktig  til å forhandle 
med den arbeider eller gruppe av arbeidere som har til oppgave 
å lede og fordele arbeidet og som kan ta inn og avskjedige folk. 
Dette har skapt vansker for de forbund som ikke sto i noen av 
de to landsorganisasjonene. Det var nemlig et forbund av ar
beidsledere i A m erika som sto u tenfor de to landsorganisasjo
ner, men etter a t Taft-Hartley-loven ble gjennom ført, holder 
det forbundet på å miste sin innflytelse da man ikke får forhand
linger med bedriftsledelsen.

I Sverige har m an en egen foreningslov som m an fikk i 
30-årene. Der anerkjennes organisasjonsretten fu llt og helt, men 
det står i loven at partene i arbeidslivet kan slu tte  avtaler om 
at de og de kategorier ikke skal væ re m edlem m er av arbeider
nes organisasjoner. Og det har man delvis gjennom ført i Sve
rige, ikke med lov, men ved avtale mellom vedkommende for
bund og den svenske arbeidsgiverforening. Nå skal en im idlertid 
huske på at m an i Sverige har organisert overordnet personale 
i bedriftslivet på en annen m åte enn her i vårt land. Der har 
man laget en egen organisasjon — T.C.O. — som det står mye 
strid  om. Denne organisasjonen er kommet i stand vesentlig 
e tter in itiativ  fra den svenske landsorganisasjon som har satt en 
av sine ledende m enn i spissen for T.C.O. Dessuten er de som 
leder dette  forbundet i m er eller m indre grad under innflytelse 
av landsorganisasjonen. T.C.O. er b litt laget næ rm est som en 
dekkorganisasjon for den svenske landsorganisasjonen. Dette 
kan jeg ikke si offentlig — for da ville bare T.C.O. og den svenske 
landsorganisasjonen protestere. Men ikke desto m indre er dette 
tilfelle. Om denne organisasjonen har v irket tilfredsstillende er 
noe annet. Jeg vet det i dag er ulike oppfatninger innen svensk 
L.O. om forholdet mellom de to organisasjonene. De forbund 
som har funksjonæ rer ser med sterk  uvilje på T.C.O.s virksom 
het og så vidt jeg vet er det i det siste bevilget mye penger til 
propaganda mot denne virksom heten fra  T.C.O.

I D anm ark har man bestem m elser i septem ber-forliket av
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1899 — e tter forliket i storkonflikten den gang — om at arbeids
ledere ikke kan væ re m edlem m er av arbeidernes organisa
sjoner.

Hvis en skal se på utviklingen i vårt eget land, så finner en 
a t den har gått i retn ing  av at store sektorer av arbeidslivet har 
organisert arbeidslederne hos oss. S taten har anerk jen t dette 
prinsipp i alle år a t arbeidsledere kan stå i samme forbund som 
arbeiderne. Det gjelder Jernbaneforbundet hvor stasjonsm est
rene er store arbeidsledere på de store stasjonene, og vi har en 
rekke stasjonsm estre som er organisert hos oss u ten  noen inn
vendinger fra  Statens side. Alle form enn ved jernbanens store 
verksteder står i Landsorganisasjonen. Det samme er tilfelle 
med det overordnede personale ved kraftverkene og de store 
produksjonsbedrifter innen Staten. Der har vi av taler og for
menn og verksm estre er m edlem m er av Landsorganisasjonen. 
Det samme er også tilfelle når det gjelder kommunene. Det nor
ske sam funn — den norske sta t — har altså anerk jen t dette  p rin 
sippet gjennom  alle år at arbeidslederne selv har re tt til å velge 
den organisasjonen de vil stå i. Og A rbeidsgiverforeningen har 
også til en viss grad gått med på det prinsippet. Vi vet at m a
skinistene kan væ re arbeidsledere — for eksempel m askinm e
sterne på de store passasjerskip og de store tankbåter —, de har 
et stort personale under seg som de leder. Det samme er tilfelle 
med stuertpersonalet til sjøss. Disse folkene står hos oss. A r
beidsgiverforeningen innrøm m er det, m en de sier at det likevel 
er noe annet fordi en m askinm ester setter ikke u t akkorder o.s.v.

Vi er derfor kommet i en nokså m erkelig situasjon. Vi er 
kom m et opp i en stor kam p om et prinsipp som A rbeidsgiver
foreningen delvis har gått med på selv og et prinsipp som Staten 
har godkjent for mange år siden.

At denne kam pen om prinsippet skjer på Askim er ren t til
feldig, det kunne like godt ha skjedd på en annen bedrift e tter 
hvert som vi får arbeidslederne organisert. Nå m elder det seg 
m edlem m er hver dag slik at spørsm ålet kan komme opp på neste 
bedrift når som helst.

Sekretaria te t fant at n å r vi hadde få tt 18 organiserte arbeids
ledere på Askim, burde vi kreve tariffavtale for dem. De sto i 
Handels- og Kontor tidligere. Det nye forbundet begynner først 
sin virksom het 1. juni. Vi skrev til A rbeidsgiverforeningen — 
d.v.s. a t forbundet skrev i pyntelige form er — og ba om forhand
linger. A rbeidsgiverforeningen svarte ikke på dette. Handels-
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og Kontor skrev et ny tt brev 14 dager senere, men heller ikke 
det ble besvart. Så besluttet sekretaria te t at plassene kunne 
oppsies, og derm ed begynte det å rulle.

Jeg  ser at A rbeidsgiverforeningen i dag har sendt u t en 
melding der det he ter a t da de ikke svarte på brevene fra  Han
dels- og Kontor, var det fordi de henvendte seg til statsm iniste
ren  og forklarte ham  saken. Det er rik tig  a t de var i et møte 
hos statsm inisteren. A tte dager e tte r m øtet forta lte  statsm iniste
ren meg at direktør Erlandsen under det m øtet hadde sagt at de 
ikke ville gå med på noen avtale med Landsorganisasjonen, og 
de ville ikke at arbeidslederne skulle stå i Landsorganisasjonen. 
Til dette svarte jeg statsm inisteren at A rbeidsgiverforeningen 
hadde h a tt prinsipper tidligere som de har m åtte t gå bort fra  og 
at vi ikke kunne bøye unna selv om A rbeidsgiverforeningen opp
retthold dette  prinsipp. A rbeidsgiverforeningen sier altså nå at 
når de gikk til statsm inisteren var det ikke nødvendig å svare 
Handels- og Kontor. Det m ener vi er en uforskam m ethet og vi 
synes det er m erkelig at A rbeidsgiverforeningen overlater til 
statsm inisteren å væ re budbringer mellom seg og Handels- og 
Kontor.

A rbeidsgiverforeningen har sagt opp til lockout. Det har de 
tru e t med lenge og vi har få tt oppsigelsen i dag. Det har også 
vedkommende forbund fått. Jeg  kan opplyse at vi ved m iddags
tider fikk et ny tt brev fra A rbeidsgiverforeningen hvor man også 
tar Bygningsindustriarbeiderforbundet med. Forbundet har visst 
noe å gjøre med ting som kom mer inn på keram ikk o.s.v., og der
for er det forbundet ta tt med. I neste uke skal Arbeidsgiver
foreningen ha generalforsam ling og de skal da beslutte  annet 
oppbud. Jeg  tillot meg å spørre d irektør Østberg hvem som skulle 
væ re med i det annet oppbud. Til det svarte  han at det er lettere 
for meg å fortelle Dem hva som ikke skal væ re med. Og det er 
kystfarten, landtransporten, losse- og lastearbeidet på havnene, 
all buss-servisen her i landet, hoteller og restau ran ter og 
avisene og boktrykkeriene. De skal ikke væ re med, m en ellers 
skal alt ut. Jeg  glemte å spørre om bakeriene skulle u t i lockout, 
men jeg skulle an ta  at e tte r den politikk som Arbeidsgiverfor
eningen har ført før, skal ikke bakeriene u t i lockout. Bergver
kene skal u t i første omgang og nå vet vi at der er S taten  sterk t 
interessert. S taten eier en rekke av bergverkene og dessuten har 
Staten finansiert en stor del av bergverkene i landet. Jeg spurte 
da om det var m eningen at de bedrifter som eies av Staten, og
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som frem deles står i Arbeidsgiverforeningen, skulle u t i lockout. 
Til det svarte d irektør Østberg at alle som er m edlem m er av 
Norsk Arbeidsgiverforening, skal delta i lockouten. Her må vi 
altså også regne med at Statens bedrifter kom m er med, men der
ved kom mer vi opp i den eiendommelige situasjon at S taten  som 
har anerk jen t prinsippet i alle år om arbeidsledernes forhold til 
Landsorganisasjonen, selv får bedrifter med i lockouten mot 
dette  prinsippet. A rbeidsgiverforeningen håper at regjeringen 
skal gripe inn og sette saken på plass og det er derfor de tar 
så hard t i som de gjør. På hvilken m åte håper de da at Staten 
skal gripe inn? De håper at S taten  skal oppnevne en voldgifts
re tt som skal avgjøre spørsm ålet om vi skal få avtale eller ikke. 
Til det vil jeg si med en gang, a t et slikt prinsipp kan ikke vi 
godkjenne. Vi kan ikke overlate til en voldgiftsrett å avgjøre 
hvem  som skal væ re m edlemm er av Landsorganisasjonen. Det 
må vedkommende selv få lov til å bestemme. Vi må videre selv 
ha re tt til å kreve avtale for de m edlemm er som velger å stå hos 
oss. Vi er enige i at spørsm ålet om selve arbeidsvilkårene kan vi 
legge fram  for voldgift eller for lønnsnem nder. Men selve p r in 
sippet kan ikke avgjøres av noen nemnd. Den eneste som kan 
avgjøre det spørsm ålet er den lovgivende forsamling her i landet. 
Og jeg kan ikke forstå a t den lovgivende forsam ling kan ta  noe 
annet standpunkt når det gjelder det private næringsliv, enn den 
h a r gjort i sitt eget bedriftsliv. Det arbeider nå flere folk i den 
ikke-privatkapitalistiske sektor, enn i de bedrifter som er til
slu ttet Norsk Arbeidsgiverforening.

Det oppsigelsesvarsel vi har få tt er på 39 000 m enn og kvin
ner. Dessuten kom mer neste oppbud på 100 000 og Arbeidsgiver
foreningen har vel 170—180 000 slik a t det b lir en del igjen.

Vi vil ikke noen kamp for kampens skyld og Landsorganisa
sjonen har vist i årene e tter krigen at vi har v æ rt villige til å 
strekke oss langt for å oppnå m innelige ordninger. Vi har aksep
te r t en form for avgjørelse som Landsorganisasjonen i gamle da
ger aldri ville godkjenne, nemlig a t hvis vi ikke kunne bli enige 
med Arbeidsgiverforeningen, skulle vi la saken gå til en lønns
nemnd. Jeg tro r vi har s tå tt oss på det og at vi på den m åten har 
kunnet rykke fram over så langt det var mulig. Jeg  m ener vi har 
fø rt en forsiktig politikk og vi er villig til fo rtsatt å føre en for
siktig politikk av hensyn til sam funnet — ved at produksjonen 
holdes høyest mulig, vil lønnstakerne ha fordel av det i det 
lange løp.
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Men når det gjelder et prinsipp som dette  — om en lønns
taker selv skal bestem m e hvor han skal stå  organisert — kan vi 
ikke bøye oss. Vi m ener det er en diskrim inering av Landsor
ganisasjonen som snart teller 500 000 medlemmer, når Arbeidsgi
verforeningen krever at de og de skal underskrive kon trak ter på 
at de ikke skal stå tilslu tte t Landsorganisasjonen. Det er en 
hanske som er kastet mot oss, og den har vi ta tt opp. Vi kan 
ikke gi oss på dette. H er må vi sette organisasjonens krefter inn. 
Det er naturligvis ikke hyggelig med en storkonflikt under den 
nåvæ rende situasjon, men det gis enkelte øyeblikk i livet hvor 
det er nødvendig å ta  opp kampen, og her har vi b ren t alle 
broer. Vi kan naturligvis bli tvunget tilbake av overm akt på en 
eller annen måte, men vi kan ikke gå frivillig tilbake. Vi har 
ikke håpet på noen lov og vi har ikke bedt om noen. Men hvis 
den kom m er av hensyn til den økonomiske situasjon, sa kan det 
ikke bli noe annet enn en lov som anerk jenner de prinsipper som 
vi slåss for her.

I m orgen kveld er vi innkalt til tvungen m egling hos Riks
m eglingsmannen.

Det er det jeg har å si om situasjonen i Askim. Den er b litt 
tvunget på oss og jeg håper at representantskapet så enstemmig 
som m ulig gir sin tilslutning til den linje som sekretaria te t har 
trukke t opp i den saken. Jeg  viser til det forslaget som er lagt 
fram  fra sekretaria te t og ta r  det forslaget opp på sekretariatets 
vegne.

Innstilling fra  sekretariatet.
I.

Den bedring i lønnstakernes kår som fant sted i tiden 1945 
til våren 1950 er det beste bevis for betydningen av et noenlunde 
stabilt prisnivå. Representantskapet m ener derfor at en igjen 
m å søke så langt råd er å nå fram  til stabilisering av pris- og
kostnadsnivået.

1 arbeidet med å nå fram  til en slik stabilisering ma hoved
vekten legges på å h indre eller dempe en fo rtsatt prisstigning, 
og det må gjennom  denne stabiliseringspolitikk sørges for en 
rettferdig  fordeling av de byrder som situasjonen krever. Repre
sentantskapet vil streke under a t for så vidt levekostnadsin- 
deksen pr. 15. septem ber dette  ar har nadd talle t 120, eller mer,
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må fagorganisasjonen i henhold til avtalen av 14. november 1950 
kreve forhandlinger om regulering av lønningene.

Under henvisning til foranstående må representantskapet 
kreve:

a) at det straks b lir ta t t  de nødvendige å tg jerder for å inndra 
all ekstraordinæ r kon ju n k tu rf or tjeneste gjennom  eksport- 
avgifter eller på annen måte. De beløp som således inndras 
må nyttes til nedskrivning av prisene.

b) a t det b lir ført skjerpet kontroll med at de næringsdrivende 
som h ar adgang til å beregne sine avanser i prosenter, ikke 
får økt fortjeneste på grunn av prisstigningen.

c) at det blir gjennom ført en rettferd ig  og effektiv beskatning, 
også av jord- og skogbruket.

Skattesnyteri må bekjempes.
d) effektivisering av produksjonen må søkes gjennom ført på 

alle områder.

II.
Den konflikt som er b ru tt u t ved Askim G um m ivarefabrikk 

er en kamp om arbeidsledernes og de.tekn iske funksjonæ rers 
frie  organisasjonsrett. Konflikten er provosert fram  av Norsk 
Arbeidsgiverforenings k rav  om at de enkelte arbeidsledere skal 
kontraktforplik te seg til ikke å stå tilslu tte t A rbeidernes faglige 
Landsorganisasjon. Norsk Arbeidsgiverforening ga heller ikke 
svar på Norges Handels- og K ontorfunksjonæ rers Forbunds gjen
ta tte  anm odninger om forhandlinger om opprettelse av overens
kom st for disse lønnstakere. Landsorganisasjonen kan ikke godta 
som tilfredsstillende at Norsk A rbeidsgiverforening underrette t 
statsm inisteren om sitt prinsipielle standpunkt i dette spørsmål.

Norsk A rbeidsgiverforening har derfor det hele og fulle an
svar for den konflikt som er b ru tt u t ved Askim Gum m ivarefa
brikk. R epresentantskapet må på det sterkeste beklage Norsk 
Arbeidsgiverforenings opptreden i denne sak, og finner det ikke 
nødvendig å gi næ rm ere karakteristikk  av det forhold at Norsk 
Arbeidsgiverforening nå har satt den alm innelige arbeidsfred 
y tterligere  i fare ved å varsle stor-lockout.

R epresentantskapet vil u tta le  at fagorganisasjonen ikke kan 
gi avkall på k ravet om at det må stå enhver lønnstaker fritt  å 
slu tte seg til et forbund i Arbeidernes faglige Landsorganisasjon,
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og kan ikke akseptere noen løsning av konflikten som ikke aner
kjenner denne rett, og derm ed retten  til å få tariffavtaler.

Representantskapet gir sekretaria te t bemyndigelse til å ta 
de videre forholdsregler som er nødvendig for å gjennom føre fri 
organisasjonsrett for arbeidslederne og de tekniske funksjonæ rer 
i Norge.

Form annens innledning ble m ottatt med sterk t bifall.

Ordskiftet.
Øistein Marthinsen: Kommer vi opp i en åpen konflikt som 

om fatter så mange menn og kvinner som lockouten bebuder, me
ner jeg at vi må diskutere hva det skal gjøres fra  Landsorganisa
sjonens side i en slik situasjon —■ på hvilken m åte vi skal møte 
et slikt kampforhold. Her er det spørsmål om hva sam funnet 
kan gjøre i en slik situasjon. Skal m an fra  sam funnets side rolig 
se på at denne arbeidskraften ikke blir ny tte t, og skal det ikke 
gjøres noe for å skaffe beskjeftigelse for de som går u t i lock
outen. 1 dag er det så aktuelt med beredskap. Skal vi væ re nødt 
til å slu tte  med beredskapet på grunn av denne situasjonen? 
Arbeidsoppgavene her i landet er m ange og skal m an bruke m id
ler til beredskap så må de brukes på en slik m åte at de blir 
effektivt u tnyttet.

F ra  arbeidsgiverhold har jeg hørt at det nå er på tide a t vi 
svekker arbeidernes organisasjoner ved hjelp av lockouter, og 
er det tilfelle m ener jeg m an må kunne gjøre m ottrekk.

Jeg  skal ikke sette fram  noe forslag. Spørsm ålet er bare 
hvordan vi skal nyttiggjøre vår politiske m akt som vi har i S tor
tinget for å m otvirke A rbeidsgiverforeningens lockout. 1 denne 
saken gjelder det at alle krefter er med i kampen. 1 den forbin
delse vil jeg peke på at vi har kom munevalg til høsten, og skal 
vi vinne det valget, e r det nødvendig a t det settes inn større ak
tivitet.

Thorleif Andresen: Jeg vil komme inn på det forslaget som 
er lagt fram. 1 punkt B heter det «at det b lir ført skjerpet kon
tro ll med næ ringslivet som har adgang til å beregne sin avanse 
i prosenter, ikke får økt fortjeneste på grunn av prisstigningen», 
Det er jo så at Landsorganisasjonen har oppnevnt en del repre
sentan ter i såkalte prisutvalg, og jeg vil derfor høre om det ikke 
er mulig å få utdypet dette punktet noe bedre.

Det er ikke bare de som er nevnt i punkt B som har anled-
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ning til større fortjeneste på grunn av prisstigningen. Det er vi 
som er satt inn fra  arbeidernes eller forbrukernes side i p risu t
valgene som skal forsøke å begrense denne prisstigningen så 
langt som mulig. I et utvalg hvor jeg sitter foretok vi beregnin- 
ger, og jeg ble alene om det hele. Beregningene foregikk på 
det grunnlag at det har væ rt to dyrtidstillegg, pluss en del pris
stigning. Jeg kom fram  til en prisstigning på det grunnlaget, og 
den ble sendt som en innstilling til P risd irek toratet og F inans
departem entet. Der opplevde m an den ting at på toppen av 
denne prisstigningen som jeg foreslo, ble det satt noe m an kalte 
en avanseprosent — det ble fire kroner på toppen av prisen. Det 
er denne avanseprosenten jeg m ener m an m å få vekk.

Jeg  synes derfor at m an må utdype dette  punkt B noe bedre 
slik a t det ikke bare ta r  sikte på denne bestem te delen. Jeg vil 
føye til a t hvis denne avanseprosenten hadde væ rt rik tig  ansatt 
fra  F inansdepartem entets side, ville jeg ha bøyd meg for det. 
Men jeg hadde anledning til å gå gjennom  17 regnskaper og av 
disse var det 12 som ga overskudd, mens de 5 ga underskudd. 
Men alle 17 bedriftene fikk avansetilskuddet. Skal vi fortsette 
på den m åten vil vi havne langt u tenfor den røde streken til 
høsten.

Jon Carlsen: Konrad Nordahls innledning om den faglige og 
økonomiske situasjon — særlig det han sa om konflikten i fo r
bindelse med organiseringen av arbeidslederne og teknikerne 
var god. Han var skarp der og jeg vil håpe at han fortsetter på 
den linjen, og ikke gir e tte r i det spørsmålet.

Nordahl sier a t da vi fikk lønnsøkingen i m ars og omset
ningsskatten noen dager etterpå, så er faktisk de 17 ørene alle
rede oppspist. Vi skal altså nå vente i 4—5 m åneder før vi kan 
tenke på å komme på talefot med arbeidsgiverne om et tillegg 
igjen. E tte r det jeg forsto av Nordahl, hadde han små forhåp
ninger om at det kunne bli noe da.

Vi som kom m er fra  arbeidsplassen, hører hver dag hva som 
rører seg blant folket. Det var nok med meget blandede følelser 
arbeiderne tok imot meddelelsen om om setningsskatten. P ris
stigningen som har foregått ute i verden og som foregår hos oss, 
ha r ennå ikke g itt fu llt utslag her i landet, sier Nordahl. Vi må 
altså regne med en fo rtsatt prisstigning. Det gjorde også et stort 
møte bestående av jern- og m etallarbeidere her i Oslo for en tid 
siden. De forutså det og jeg skal få lov å lese litt av det som ble 
ved ta tt på det møtet:
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«Ved avtalen av 14. oktober 1950 ble det kun gitt delvis kom- 
pénsasjon for prisstigningen. Denne ble også gitt på et så sent 
tidspunkt at lønnsm ottakerne i lang tid m åtte bæ re hele pris
stigningen og ved finansdebatten i S tortinget dette  år, er det 
kommet til u ttrykk  at det ved høstens forhandlinger om indeks
reguleringene, ikke vil bli gitt full kompensasjon.

Vi krever at L.O. allerede nå ta r  opp til drøftelse hvilket til
tak  en må ta for å møte det angrep på vår levestandard som er 
bebudet. Vi vil understreke at vi er villige til å være med på å 
sette m akt bak våre k rav  og å bruke de m aktm idler som .fagor
ganisasjonen rå r  over».

Videre føres kravene fram  i ti punkter. Det er 12 av de 
største fagforeningene her i Oslo som står bak dette  kravet.

Jeg  finner forslaget fra sekretariatet for svakt og vil derfor 
sette fram  dette forslag:

«Den stadig tiltagende prisstigning e tte r indeksreguleringen 
på grunnlag av pristallet pr. 15. m ars forringer daglig arbeider
nes levestandard.

Forhøyelsen av om setningsskatten um iddelbart e tte r at in
dekstallet var fastsatt, var et brudd på forutsetningene for av
talen av 14. oktober 1950 slik den ble vedtatt e tte r avstem ningen 
blant de fagorganiserte arbeidere.

Representantskapet vil ta  hensyn til de m ange protester fra 
arbeiderne om at de anser det som et brudd på forutsetningene 
for at de gikk med på å forlenge avtalen med ett år. De krav 
som er stillet fra  arbeiderne ved de viktigste bedrifter i Jern- 
og m etallindustrien i Oslo ansees for berettiget og Landsorgani
sasjonen vil ta hensyn til deres k rav  om at fagorganisasjonen 
må sette inn alle sine m aktm idler for å gjennom føre full kom
pensasjon for prisstigningen.»

Karsten Torkildsen: Det er ikke ra r t  at enkelte arbeidere 
rundt på arbeidsplassene diskuterer det problem et som oppsto i 
forbindelse for forhøyningen av omsetningsavgiften. Men omset
ningsavgiften har også en annen side, og jeg kan opplyse denne 
forsamling at jeg har spurt meg selv om det ikke kunne være 
m uligheter for å dekke beredskapsm illionene på en annen m åte 
enn å gå til det drastiske skritt. Jeg  har spurt b lant andre stats
m inisteren om det, og svaret ble at det ikke var andre m ulighe
ter for å oppnå et tilstrekkelig  beløp. N år ikke finansm inisteren 
og et enstem m ig Storting fan t andre dekningsm etoder, og når 
vi skal foreta oppbygging av vårt forsvar, har vi ikke annet å
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gjøre enn å væ re enig i det som er gjort. Vi må være lojale mot 
et enstem m ig Storting som har ved tatt denne ordning.

Når Carlsen sier at sekretariatets forslag er svakt, må Carl- 
sen bare se i sin protokoll fra  m øtet i fjor høst slik at han ser 
vedtaket i sammenheng. Vi vedtok en større resolusjon i fjor 
som peker på flere av disse punktene og det er ikke nødvendig 
med gjentagelser. Det som har størst betydning er punkt 1 — 
nemlig sikringen mot nye prisforhøyelser. Der peker vi på at vi 
skal trekke inn konjunkturfortjenestene og bruke eksportavgif- 
tene til å jevne u t prisene. Hvilken m ulighet vi har for å finne 
fram  til en ny stabiliseringslinje, skal jo en ekspertkom ité under
søke, men her har i alle fall fagorganisasjonen pekt på dette 
spørsmål. De som tjener penger på økte eksportpriser skal avgi 
en del til utjevning. Det er um ulig å si noe m er bestem t om det 
spørsmål.

N år det gjelder de andre punktene er det en videreføring av 
det som ble sagt i fjor. Men er det trukke t opp lin jer for det 
fagorganisasjonen m ener om de tingene.

I forbindelse med Askim -konflikten vil jeg understreke fullt 
u t det form annen har sagt. Det er ikke så mange det gjelder, 
m en det gjelder et prinsipp og de tim elønnede arbeiderne på 
Askim er i dag i konflikt — i løpet av noen dager omlag 16—1700 
mann. Den dagen m eldingen kom om at de skulle gå u t i kon
flikt, stilte  de seg kanskje spørsm ålet: E r dette  virkelig nød
vendig? Hvorfor skal vi u t i konflikt for disse 18 m ann? E tter at 
vi hadde konferert og ha tt m øter med dem, er det i dag bare en 
m ening om spørsm ålet: Askim arbeiderne er i konflikt og de vil 
ta  sin konflikt til resu lta tet er nådd. De ta r  første runde, og så 
får vi andre ta annen runde.

Oscar Lauritzen: Det er rik tig  som Torkildsen sa at det var 
litt tvil nede på Askim til å begynne med, men vi hadde et møte 
med Nordahl 17. mai og e tte r det var det ikke en som ikke var 
overbevist. I denne saken gjelder det ikke så lite. I Østfold har 
vi i byene få tt stiftet foreninger for form enn og tekniske 
funksjonæ rer og hvis det går galt her, vil det vel ikke se ra r t 
u t for det nye forbundet. Hvis A rbeidsgiverforeningen skal 
bestem me hvor våre m edlem m er skal stå organisert, da er vi 
inne på et skråplan. Jeg er enig i det Nordahl sa om at her må 
det kjøres hard t og jeg går u t fra  at representantskapet enstem 
mig godkjenner forslag.

Gunvald Hauge: I denne situasjon er det vel først og frem st

60

spørsmål om hvordan en skal ordne seg med den fram tidige 
lønnspolitikken. Jeg  tro r det er på høy tid  a t m an undersøker 
sam funnets bæreevne på dette om råde — hvor langt kan vi gå, 
og er det noen m ulighet for at vi kan oppnå slike resu lta ter at vi 
får en reell forbedring av levestandarden. Den politikken som 
er ført h ittil resu lterer jo stadig i prisøkninger, og jeg har ikke 
inn trykk  av at standarden blir noe bedre. Tvert imot. Hvis vi 
glir ut nå, kan vi risikere — i alle fall med de svære m ilitæ r- 
budsj e tte r vi har i dag — at vi snarere må begynne å tenke på 
den norske krone som finske mark. Det er her jeg m ener at 
Landsorganisasjonens ledelse har en viktig oppgave. En må søke 
å komme til bunds i dette problem et, søke å gjøre Statens kon
trollorganer så effektive som mulig slik at vi får en virkelig kon
tro ll med all spekulasjon og med all ekstrafortjeneste. Det er 
ikke tvil om at Landsorganisasjonens representan ter i p risutval
get ikke kan kontrollere hvor stor fortjenestem arginen de for
skjellige næringsdrivende har. Da må de væ re spesialister på 
om rådet og det er de ikke. Her må vi derfor kunne kreve av 
våre politiske organer at det blir satt sakkyndige inn, folk som 
kan disse tingene og som vet hvordan en vare skal kalkuleres. 
Vi kjenner til at det er enorm  fortjeneste på en rekke varer i 
dag. Eksportavgiftene er en vei å gå, m en det er ikke sikkert at 
det løser problem et, for de som har pengene og den økonomiske 
m akt i sam funnet, vet å ordne seg på en slik m åte at ikke de 
trekker det korteste strå. Det er derfor nødvendig at vi går litt 
dypere og alvorligere inn på de problemene.

Det gleder meg i grunnen å høre om denne tvisten med A r
beidsgiverforeningen, nettopp fordi en føler seg 25 år tilbake i 
tiden, da man til sine tider hadde en meget revolusjonæ r opp
fatning av m ange spørsmål og den gang det var kampglød til 
stede. Jeg  håper a t den stem ningen holder seg slik at man ikke 
kapitu lerer eller går inn på kompromissets linje i dette spørs
målet. Men jeg tro r ikke fagbevegelsen i dag, med den svære 
politiske innflytelse den har, behøver å tenke særlig på andre 
tiltak  mot den slags enn å kreve av sin egen regjering at det blir 
vedtatt en lov som beskytter organisasjonsretten og gir Lands
organisasjonen adgang til å få opprettet tariffav taler for arbeids
lederne. Hvis en derim ot er av den oppfatning at den veien ikke 
er m ulig å gå, behøver ikke Landsorganisasjonen etter mitt 
skjønn, vente på at A rbeidsgiverforeningen skal søke å bluffe 
seg fram  i denne situasjonen. Hvis noen skulle kunne lamme
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i dag, er det nettopp fagbevegelsen gjennom  de forbund som re 
presenterer noe av det viktigste i hele næringslivet, nemlig 
Iransportorganisasjonene. Det m ener jeg vi m å nytte  oss av hvis 
ikke m yndighetene følger en henstilling fra dette  representan t
skapsmøte om å sette en lov u t i livet i så god tid at arbeidsgi
verne ikke får anledning til å iverksette sin lockout.

Konrad Nordahl: Til det Andresen sa om punkt B tro r jeg 
sekretaria te t er enig i a t vi innskrenker oss til å si «at det blir 
ført skjerpet kontroll med at de næ ringsdrivende ikke får økt 
fortjeneste på grunn av prisstigningen».

Dirigenten: D irigenten vil foreslå at Carlsens forslag over
sendes sekretariatet.

Votering: D irigentens forslag ble vedttat mot 1 stemme.
D eretter ble sekretariatets innstilling, rom ertall I med An

dresens endringsforslag enstem mig vedtatt.
Sekretariatets forslag til uttalelse, rom ertall II, ble enstem 

mig vedtatt.

DAGSORDEN PKT. 6;
Norsk Elektriker- og Kraftstasjonsjorhunds organisasjons

område.
Dirigenten: Vi vil få en redegjørelse av Elias Volan.
Elias Volan: Som m an vil væ re oppmerksom på, behandlet 

representantskapet forholdet mellom E lektrikerforbundet og 
industriforbundene på m øtet i 1947. Der forsøkte man å strekke 
skillelinjene mellom E lektrikerforbundet og de forskjellige indu
striforbund og Kom m uneforbundet. Det har im idlertid vist seg 
at det ikke var mulig å gjennom føre representantskapets vedtak. 
E lektrikerforbundet har fram leis m edlem m er i en del industrier 
og forbundet bar selv ikke m aktet å få m edlemm ene til å over
føre sitt medlemskap til de forskjellige forbund. Vi har ha tt en 
rekke m øter om denne saken uten  at en er kommet til noe resul
ta t som organisasjonen har kunnet akseptere. Vi trodde i 1947 
at den innrøm melse som ble gitt til E lektrikerforbundet, a t for
bundet fram leis skulle kunne fortsette som selvstendig forbund 
og at det fikk tildelt alle kraftstasjoner — bortsett fra  de kom
m unale kraftverkene —, at det derved skulle væ re m ulig å finne 
fram  til en løsning som var tilfredsstillende for elektrikerne. Det 
viste seg im idlertid at de forutsetninger og ønsker en hadde, ikke 
kunne bli gjennom ført. Man har senere behandlet saken i den
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organisasjonskomiteen som satte opp innstillingen til represen
tantskapsm øtet i 1947, og det er det resu lta te t som foreligger her. 
Man var inne på forskjellige alternativer, b lan t annet om en 
eventuelt skulle kunne utvide forbundet til å gjelde alle k raft
stasjoner, også de kommunale, m an drøftet også spørsm ålet om 
en sam m enslutning av K om m uneforbundet og E lektrikerforbun
det. Ingen av disse a lternativer fan t m an å kunne velge og man 
ble stående ved å foreslå for representantskapet at det m åtte 
re tte  en inntrengende og alvorlig henstilling til E lektrikerfor
bundet om å gjennom føre representantskapets vedtak. Den inn
stillingen vi her legger fram  er enstemmig, bortsett fra  at Elek- 
trikerforbundets representan t re tte r  en henstilling til represen
tantskapet om ikke å treffe vedtak som kan få v irkninger som 
en ikke har noen oversikt over.

Andreas Torp: Denne saken er jo drøftet så mange ganger 
i representantskapet at det kanskje kunne væ re rik tig  ikke å si 
noe om den. Jeg vil derfor bare nevne at våre m edlem m er rund t 
om i landet er i den tro at det er foregått et overgrep overfor for
bundet ved de opptagelsesbetingelser vi fikk i 1937. E tter den 
tid  var det rolig inn til krigen kom og e tter krigen var det en 
klok høne som fant et ord i opptagelsesbetingelsene, og derm ed 
fikk vi denne striden. Det er helt urik tig  å hevde at ikke vi vil 
væ re lojale, men forbundet må også væ re lojal overfor sine med
lemmer. Det er også b litt sagt a t det er ufred mellom E lektriker
forbundet og de andre forbundene, men den påstanden er det 
ikke noe i. Jeg vil henstille til representantskapet å gjøre et slikt 
vedtak at vi kan få leve i fred i forbundet vårt.

Torbjørn Henriksen: Hvis noen sak har væ rt analysert, så 
er det denne her. Først satte  representantskapet ned en fagkyn
dig kom ité som skulle u trede spørsm ålet om et eget elektrisitets- 
forsyningsforbund og den kom iteen holdt på både før og etter 
krigen og kom fram  til en konklusjon som gikk til den store or
ganisasjonskom iteen som kongressen i 1946 satte ned. Den gikk 
igjennom innstillingen som så ble behandlet sist på kongressen 
i 1949. Her i representantskapet vedtok m ån jo innstillingen mot 
bare 6—8 stemmer. Saken forelå for kongressen i 1949 under 
beretningen og den ble .vedtatt enstemmig.

Hvordan skal vi med en halv m illion medlemmer, 49 for
bund og flere tusen fagforeninger, forholde oss i en slik sak. Det 
kommer til å oppstå tv ister både om det ene og det andre så 
lenge vi er en dem okratisk organisasjon, og da er det bare en
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m åte a løse slike tv ister på, nem lig å følge det dem okratiske 
grunnlag som går u t på at m indretallet får bøye seg for flertallet. 
Det er ikke noen annen m åte å løse det spørsm ålet her på. Når 
E lektrikerforbundet har ha tt det så fredelig hele tiden, så skyl
des det ikke m inst at de forbund som skulle ha overført m edlem 
m er e tter representantskapets beslutning, h a r holdt seg i ro. Jeg 
vil be representantskapet slu tte opp om innstillingen.

Bjarne Klafstad: Jeg  vil ta opp forslaget som en finner i 
innstillingen, der det heter at en ikke må fram tvinge en u tv ik 
ling i strid  med våre m edlemm ers enstem mige oppfatning som 
kan føre til forhold som ingen behersker eller burde væ re in te r
essert i.

Øistein Marthinsen: Det første spørsmål i denne sak må 
være: På hvilken m åte har elektrikernes organisasjonsform  ska
det de andre forbund? Jeg  har inn trykk  av at form en teller mer 
enn realiteten. Man må videre få besvart: H ar disse som er med
lem m er av E lektrikerforbundet lavere fortjeneste enn de som 
stå r i de andre forbundene? Hvilke forbund er det som varetar 
disse m edlemm ene best økonomisk sett? Hvis det er så a t Elek
trikerforbundet har ordnet de beste betingelser for medlemmene, 
må de fo rtsatt få stå som m edlem m er der.

Karsten Torkildsen: Det er forbausende å høre M arthinsen 
som er en gammel organisasjonsmann, stå her å tilby m edlem 
mene til det forbund som kan gi de beste betingelser — uansett 
hvordan det går med organisasjonsopplegget og vedtakene. Man 
k^n ikke^ på forhånd si hvilke betingelser elektrikerne kommer 
til å få når de kom m er over i et ny tt forbund.

N år det her har væ rt pekt på det gode forhold som har vært 
før, så er det vel ikke E lektrikerforbundet som er skyld i det. 
Det er vi andre som har væ rt tolerante og ikke har håndhevet 
beslutningen som det er kongress-vedtak om og som er ved
ta tt her.

Dirigenten:
Kom itéinnstillingen som Volan tok opp, lyder:
R epresentantskapet pålegger alle forbund lojalt å gjennom 

føre de vedtak sekretaria te t treffer i alle organisasjonsspørsmål.
I foreliggende sak vil representantskapet re tte  en bestem t hen
stilling til Norsk E lektriker- og K raftstasjonsforbund om å gjen
nomføre beslutningen vedrørende forbundets organisasjonsom
råde.
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Forslaget fra  B jarne K lafstad lyder slik:
«Vi viser til den foretatte  uravstem ning hvori 76.3 pst. av 

forbundets m edlem stall deltok, og som ga 97.4 pst. flerta ll mot 
representantskapets vedtak. Denne uravstem ning er senere en
stemmig godkjent av forbundets landsm øte i 1949.

Det viste videre til at det ikke forelå noen rapporter i for
bundet om strid  ute på arbeidsplassene og m eddelte a t de hadde 
få tt i oppdrag fra  sitt forbundsstyre å re tte  en inntrengende 
henstilling til komiteens øvrige representan ter om ikke å fram 
tvinge en utvikling i strid  med våre m edlemm ers enstemmige 
oppfatning og som kan føre til forhold som ingen behersker eller 
burde væ re interessert i».

Votering: Komiteens innstilling ble vedtatt mot 5 stem m er 
som ble avgitt for Klafstads forslag.

DAGSORDEN PKT. 10.
Innstilling angående arheiderhøgskoler.

Denne innstillingen ble lagt fram :

Arbeiderhøgskoler.
I sekretariatsm øte den 18. april 1950 ble det gjort følgende 

vedtak:
«Det oppnevnes en kom ité på 3 m edlemm er, som far i opp

drag å utarbeide forslag om hvorvidt det bør foretas en omleg
ging i undervisningsplanen for L.O.skolen, Sørm arka og Rings
aker Folkehøgskole, og om hvorvidt det er hensiktsmessig å hen
legge folkehøgskolen til R ingsaker og ny tte  Sørm arka i sin hel
het til faglige kurser».

Som komité valtes Hans Hegg, Anders M ørk og A lfred Skar.
Kom iteen har sett det som sin oppgave ved siden av spørs

m ålet om en sam m enslutning av Sørm arka og Ringsaker Folke
høgskole også å ta  opp til drøfting spørsm ålet om fagorganisasjo
nens stilling til reising av nye arbeiderhøgskoler og hele skole- 
ringsvirksom heten innenfor fagbevegelsen. Kom iteen er av den 
oppfatning at disse spørsmål må sees i sammenheng.

Spørsm ålet har v æ rt aktuelt nå i flere år i forbinnelse med 
de distriktsvise k rav  om reising av nye arbeiderhøgskoler. Det 
er således organisert arbeiderhøgskolelag i en rekke fy lker og 
som alle har til oppgave e tter sine planer, først og frem st å reise
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nye skoler. Disse skolelagene er organisert stort sett ens med 
tilslutning fra  fagforeninger, partilag, bonde- og sm åbrukeror- 
ganisasjoner eller andre som sam arbeider med fagorganisasjo
nen. Økonomisk bygger lagene på en viss kontingent fra  de til
sluttede foreninger, men den u tg jør ikke særs store beløp. En
kelte lag har sam let en liten grunnkapital, m en felles for alle 
er a t disse beløp er m eget beskjedne. Om en derfor skal sette i 
gang noen skole i et eller annet distrikt, er en avhengig av 
stø tte fra  annet hold.

K ravene vil sikkert komme til fagorganisasjonen i sin tu r og 
det er derfor en bør se disse tingene i sammenheng.

For å finne det best mulige grunnlag for en bedømming av 
m ulighetene, både når det gjelder økonomi, an ta tt behov eller 
m ulig tilgang av elever og læ rekrefter, har kom itéen innhentet 
opplysninger fra  Danm ark, F innland og Sverige ved siden av 
det m aterialet vi har når det gjelder folkehøgskolene i Norge. 
Vi har bedt om følgende opplysninger;

Vedkommende lands lovgivning når det gjelder folkehøg
skoler.

Hvor mange folkehøgskoler.
Hvor m ange av disse er kny tte t til arbeiderbevegelsen.
Skolenes kapasitet.
Tilgang på elever.
Skolenes organisasjon og økonomi.
Offentlig støtte.
Stipendier.

Danmark.
Statsstø tte  gis til alle folkehøgskoler som driver in ternat

skole og hvor v in terkurset er av en m instvarighet på 5 mnd. eller 
som h ar som m erkurs på m inst 3 m ndr. Skolene kan også ha 
både v in terkurs og som m erkurs eller en av delene. S tatstilskud
det utgjør: E t grunntilskudd på kr. 1 000.00. D eretter %  av 
adm inistrasjons- og vedlikeholdsutgifter til skolens bygninger. 
D ette er regnet e tter 5 pst. av verditaksten av bygninger, sko
lem ateriell og inventar, Om hus leies, betales av Staten  %  av 
leien. Videre en halvpart av bestyrerens lønn, beregnet e tter 
hans tim etall som læ rer, idet en har fastsatt et tim etall på 540 
tim er. Det samme er tilfelle for de øvrige lærere. Den fulle
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læ rerlønn skal m inst stå på høyde med læ rernes lønn i folke
skolen. Bolig og natu ralier skal e tte r fastsatte satser (Under
visningsdepartem entet) inngå i lønnen. L æ rere med m indre 
tim etall enn her fastsatt, betales tilsvarende lavere lønn etter 
næ rm ere bestem te regler.

S taten betaler 35 pst. av utgiftene til undervisningsm ate
riell. Skoler som har m indre enn 8 m ndr. d rift i året, får til
skudd i forhold til skoleårets lengde.

Riksdagen bevilger hvert år kr. 10 000.00 som nyttes til y t
terligere tilskudd til skoler, når virksom heten og forholdene ta 
ler for det.

S taten y ter hvert år stipendier til elever. Stipendiene kan 
nå opp til en slik størrelse at de dekker alle u tg ifter ved skole
gangen eller deler av utgiftene, alt e tte r elevens eller forel
drenes økonomi. Elever som er arbeidsløse, får dekket % av 
utgiftene av arbeidsløshetskassen. S taten  y te r også lån til rei
sing av nye skoler. Lånet som er avdragsfritt må forrentes med 
4 pst. Lånets størrelse er inn til % av omkostningene. Høgsko- 
lelaget må selv skaffe Vs, den resterende tredjedel kan dekkes 
ved et pantlån i eiendom og bygninger.

Det som særlig skiller danske folkehøgskoler fra  norske, er 
at det ikke kreves lærerskoleeksam en av lærerne.

I D anm ark finnes i dag 55 folkehøgskoler. Av disse eies og 
drives to av arbeidsbevegelsen, nemlig Esbjerg og Roskilde Fol
kehøgskoler. Selve folkehøgskoletanken hadde sitt u tspring i 
D anm ark og det var også i D anm ark m an innenfor arbeiderbe
vegelsen først tok opp tanken  om arbeiderhøgskoler. De første 
forsøk på å sette i gang slike skoler, ble gjort allerede ved å r
hundreskiftet. Disse forsøkene ble gjort først i København, men 
som Ib Koch Olsen skriver i sin bok «Højskolen og Byerne» så 
har det aldri lykkes i særlig grad å få byens arbeidere fram  til 
folkehøgskolene. D ette forhold gjelder ennå i dag. Selv på 
de to arbeiderhøgskoler Esbjerg og Roskilde, h a r det ikke lykkes 
å få fram  industriarbeiderne. U nntatt er de årene med stor a r
beidsløshet, hvor industriarbeiderne har få tt f r i tt  opphold på 
skolene av arbeidsløshetskassene. Tar en for seg forholdet i 
dag, vil en av Danm arks statistiske årbok 1949 finne hvor ele
vene kom mer fra. Folkehøgskolene hadde i skoleåret 1947— 
1948 i alt 7 248 elever. Av disse var bare 294 rek ru te rt fra  hånd
verk og industri. Resten fordelte seg over gruppene, landarbei- 
dere, selvstendige ervervsdrivende i handel og håndverk og
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g å rd e ie re . D en  s tø rs te  g ru p p e n  v a r  f r a  g å rd b ru k e re , n em lig  
3 289 øløvør.

D e sa m v irk e n d e  fa g fo rb u n d  i D a n m a rk  h a r  i h ø st b e s lu tte t  
å  o p p re tte  e t  fo n d  fo r  re is in g  a v  3 n y e  a rb e id e rh ø g sk o le r  M id 
len e  t i l  fo n d e t sk a ffe s  t i l  v e ie  v ed  e n  e k s tra k o n tin g e n t u ts k re v e t  
p å  a lle  fa g o rg a n ise rte .

Sverige.
I S v e rig e  f in n e s  i d ag  70 s ta ts u n d e rs tø tte d e  fo lk eh ø g sk o le r 

48 a v  d isse  eies og d riv e s  av  fy lk e n e  ( la n d s tin g s k o le r ) . ^e
a n d re  sk o le r  k a lle s  fo r  o rg a n isa s jo n ssk o le r , d e  f le s te  e r  d a  k n y t
te t  t i l  k irk e lig e  e lle r  f r ik irk e lig e  b ev eg e lse r. 1 d riv e s  av  koope- 
ra s io n e n  og 4 sk o le r  h a r  n æ r  t i lk n y t t in g  t i l  a rb e id e rb ev e g e lse n , 
e n  fe m te  sko le  d r iv e s  i N o rr la n d , m en  d e n n e  h a r  ik k e  f a t t  s ta ts 
s tø tte  ennå .

Statstilskudd,
eis t i l  sko len s d r i f t  e t te r  n æ rm e re  fa s ts a t te  b es te m m e lse r , m ed 
belø p  f r a  k r . 1 500.00 og o p p til k r . 10 000.00 p r . å r  a l t  e t te r  k u r 
sen es v a r ig h e t. D e ssu te n  gis t i lsk u d d  t i l  læ re r lø n n .

L a n d s tin g e n e  (fy lk e t)  g ir  også tilsk u d d  t i l  sk o len s d r i f t  og 
g ir  e t te r  sø k n ad  t i ls k u d d  t i l  n y b y g g in g , r e p a ra s jo n e r  og o rnm n- 
re d n in g e r . D e t gis også s tip e n d ie r  t i l  e lev e r. D isse  s tip e n d ie rs  
s tø r re ls e  a v h e n g e r  a v  e lev en es  in n te k t  e lle r  fo re ld re n e s  økonom i 
og k a n  g å  opp t i l  fu ll  d e k n in g  av  o m k o s tn in g en e  v e d  skole-

^ ^ e t  som  sæ rlig  in te re s s e re r  oss e r  de  fo lk eh ø g sk o le r  som  e r 
k n y t te t  t i l  a rb e id e rb ev e g e lse n . D a de  f le s te  e r  o rg a n is e r t  o m 
tr e n t  p å  sam m e lin je , sk a l en  h e r  b a re  ta  m ed  d e n  m e s t k je n te ,
n e m lig  B ru n n sv ik .

B ru n n sv ik  F o lk eh ø g sk o le  b le  s ta r te t  i 1906 av  fo re n in g e n  
B ru n n sv ik  fo lk eh b g sk o la . M e d le m m e r av  fo re n in g e n  e r  g am le  
læ re re  og e le v e r  og n o en  få  fa g fo re n in g e r. M e d le m sk o n tin g e n te n  
e r  m eg e t la v  og u tg jø r  b a re  en  sa m le t in n te k t  a v  k r. 500.00 p i.  
å r  T il d r if te n  h a r  sk o len  tilsk u d d , f r a  S ta te n , la n d s t in g e t  og 
k o m m u n en . A .B .F . g ir  e t å r l ig  t i ls k u d d  p å  k r . 500.00 t i l  d r if te n . 
S k o len s b y g n in g e r  e ies a v  fo re n in g e n , m e n  d a  d e re s  økonorn i e r 
sv ak , h a r  d e t v æ r t  m e g e t v a n sk e lig  å  h o ld e  sk o len  v ed  lik e  
E n h v e r  fo rb e d rin g  h a r  b a re  k u n n e t  sk je  v ed  b id ra g  f ra  fa g 
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fo re n in g e n e . D e t e r  fe lles  fo r  a lle  de  sk o len e  som  e r  k n y t te t  
t i l  a rb e id e rb e v e g e lse n  a t  de  h a r  h a t t  d e t  v a n sk e lig  ø k onom isk  
og a t  de  h a r  m å tte t  søke fa g fo re n in g e n e  om  h je lp .

Elevene.
I m o tse tn in g  t i l  D a n m a rk , h a r  fo lk eh ø g sk o len  også s lå t t  

ig je n n o m  b la n t  in d u s tr ia rb e id e rn e . Ifø lg e  ra p p o r te r  v i h a r  in n 
h e n te t  e r  ta l le t  p å  sø k ere  h v e r t  å r  la n g t  s tø r re  e n n  d e t k a n  
sk a ffe s  p lass  til. Å rsa k e n  t i l  d e tte  e r  s ik k e r t  f le re , v i k a n  n e v n e  
e t p a r. O m  B ru n n sv ik  som  d en  fø rs te  a rb e id e rh ø g sk o le , b le  d e t 
r e is t  s to r  p o litisk  s tr id , og d e tte  i en  tid  d a  a rb e id e rb e v e g e lse n  
e n n å  ik k e  h a d d e  o p p n å d d  n o en  s to r  m a k t i sa m fu n n e t. D e tte  
sk a p te , hos a rb e id e rn e , en  fo rsv a rs in n s ti l lm g  i fo rh o ld e t t i l  sko 
le n  in d u s tr ia rb e id e rn e  sø k te  sk o len  og v ille  fo rsv a re  d e n  som  
sin  egen . D e rn e s t k o m m e r v e l d en  tin g  a t  r e k ru t te r in g e n  i fø rs te  
re k k e , in n e n fo r  fag o rg a n isa s jo n e n , fø lg e r  eri v iss  u td a n n e lse s -  
lin je  D e t e r  g å t t  tra d is jo n  i a t t i l l i ts m e n n  i de  fo rsk je llig e  v e rv  
sk a l h a  m in s t 1 å r  p å  fo lk eh ø g sk o le , d e rn e s t L .O .-sko len  fø r de 
k o m m e r i a n sv a r lig e  v e rv  e lle r  s tillin g e r .  ̂ , , +■

F a g fo re n in g e r  og fa g fo rb u n d  g ir ogsa h v e r t  a r  en  re k k e  s ti
p e n d ie r  fo r  m e d le m m e r som  ø n sk e r å g je n n o m g å  e t fo lkehøg- 
sk o lek u rs . D e f le s te  fo rb u n d  b e v ilg e r  i e th v e r t  fa ll  m in s t e t t  
s l ik t  s tip e n d iu m  p r. å r.

Finnland
h a r  i d ag  83 fo lk eh ø g sk o le r, h v o ra v  4 e r  k n y t te t  t i l  a rb e id e rb e v e 
gelsen . D en  e ld s te  av  d isse  4, n e m lig  A rb e ta ra k a d e m ie n , tale 
s ta r te t  i 1924, de  ø v rig e  e r  k o m m e t i g an g  e t te r  k rig e n . L a n d s 
o rg a n isa s jo n e n  v il i å r  s ta r te  s in  eg en  sk o le  e t te r  d e  sam m e p r in 
s ip p e r  som  fo lk eh ø g sk o len e  og v il i t u r  og o rd e n  fa  d e n  sam m e
s ta ts s tø tte . , ^

S ta ts s tø t te  gis t i l  sk o len e  m e d  o p p til 70 p st. av  u tg iftene^  
I  sæ rlig e  t i l fe l le r  k a n  d e t også gis e t y t te r l ig e re  t i lsk u d d  p a  15 
pst. E le v e n e  k a n  a v  s ta te n  gis s t ip e n d ie r  som  d e k k e r  70 pst. av  
sk o lep en g en e . D isse s tip e n d ie r  g is e t te r  b e h o v sp rø v in g .

N år d e t g je ld e r  t i lg a n g e n  p å  e le v e r, så  e r  d en  m e g e t god_ 
S å le is  h a r  sø k n in g en  t i l  d e  e n k e lte  a rb e id e rh ø g sk o le r  de  s is te  5 
å r  v æ r t  m e llo m  100— 180 t i l  de  e n k e lte  sk o le r, m en s d en  s tø rs te  
a v  d em  m ak s im u m  k a n  m o tta  65 e lev e r. H o v e d p a rte n  av  e lev e ije  
k o m m e r f ra  y rk e s g ru p p e n  a rb e id e re .
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Norge.
Lov om folkehøgskular.
Det en særlig kan m erke seg ved vår lovgivning på dette 

område, er form ålsparagrafen. Denne paragraf gir stor frihet 
til skolene også i m otsetning til de andre nordiske land, idet det 
hos oss bare heter at skolene skal gi en videre alm enutdannelse.

Vi står også fu llt på høyde med de andre nordiske land når 
det gjelder statsstilskudd, idet det i § 13 heter at til d rift av 
skolene y ter staten som regel % og fylket Ve av utgiftene. Un- 
dervisningsrepartem entet kan im idlertid bestem me at fylkets 
tilskudd skal ytes av andre.

Det som skiller fra  de andre lands lovgivninger, er .spørs
m ålet om lærerskole eller universitetsutdannelse. I de andre 
nordiske lands lover, er det fastsatt at læ rerne skal være egnet 
som læ rere eller ledere for ungdom.

Fortegnelse over norske folkehøgskoler.
87 i alt. Av disse er 28 fylkesskoler, 25 er kristelige ungdoms

skoler og av disse igjen eies 17 av indrem isjon. De øvrige drives 
enten av folkehøgskolelag eller av privat-personer. Bak høg- 
skolelagene står ofte interesseorganisasjoner, så som I.O.G.T., 
D.N.T., Norges Bondelag o.s.v. Noregs Ungdomslag er såleis 
d irek te kny tte t til 5 folkehøgskoler, men sikkert indirekte til 
langt flere.

Arbeiderhøgskolelag.
Bergen og fylkene.

Det fins arbeiderhøgskolelag i Bergen og Fylkene. Dette 
laget ble s ta rte t i 1947 med tilslu tting  fra parti- og fagforeninger 
i Bergen og begge fylkene, og lagets oppgave er ved kontingent 
eller på annen m åte å samle m idler til et fond og eventuell drift 
av folkehøgskole på Vestlandet. Lagets m idler utg jør i dag ca. 
kr. 3 000.00. Ved starten  var det forutsetningen at m an skulle 
slu tte  seg sammen om en bestem t oppgave. Im idlertid har det 
senere i Sogn og Fjordane væ rt reist spørsm ålet om et eget 
arbeiderhøgskolelag der, m uligens da i sam arbeide med Møre.

Buskerud. ,
Buskerud arbeiderhøgskolelag er stifte t i 1946. Dette laget 

er bygget opp med en rekke lokal-lag og rå r i dag over en for
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mue på ca. kr. 20 000.00. Det har væ rt arbeidet sterk t med pla
ner om reising av en skole for Buskerud, men det økonomiske 
forhold har h ittil lagt h indringer i veien.

Hedmark og Oppland.
H edm ark og Oppland høgskolelag driver R ingsaker Folke

høgskole og vil i innstillingen bli om talt særskilt.

Helgeland.
Arbeiderhøgskolelaget for Helgeland er nystarte t og rå r ikke 

over noen økonomiske midler.

Rogaland.
Rogaland høgskolelag er stiftet i 1936 og lagets m idler utg jør 

ca. kr. 7 000.00. Im idlertid meldes det a t det e tter krigen er gjort 
lite  for tilslu tting  til laget, da en er av den form ening at det for 
tiden ikke er aktuelt med reising av en egen høgskole for Ro
galand.

Telemark.
I Telem ark ble det i 1937 stifte t Evju høgskolelag. Laget 

kjøpte før krigen eiendommen Evju ved Ulefoss på ca. 17 mal 
til en verdi av kr. 6 000.00. Foruten eiendom men har laget en 
kontantbeholdning på ca. kr. 27 000.00. Lagets opprinnelige hen
sikt med å reise en egen arbeiderhøgskole for Telem ark er kom 
m et m er og m er i bakgrunn i den siste tid. De har derfor gatt 
over til å arbeide for å reise et m indre sted som kunne dnves 
med kortere kurser for organisasjonene i fylket. Laget har der
for sendt oss en næ rm ere redegjøring med forslag om mnk]øp 
av et som m erpensjonat i E idangerfjorden. Forutsetningen er 
im idlertid at laget må skaffes y tterligere midler. Dessuten m a 
driften  sikres ved sam arbeid med A.O.F. Dette forslaget er ikke 
realitetsbehandlet.

Finnmark, Nordland og Troms.
For de m idler som ble innsam let med henblikk på gjenrisin- 

gen nordpå e tte r krigen, ble det avsatt kr. 150 000.00 til skole
virksom het. For en del av disse m idler ble det i fjor innkjøpt en
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eiendom, Sandtorg gård, Sandtorg i Troms, hvor en har m ent å 
reise en skole. Planene for det videre arbeid er ennå i dag ikke 
k lart utform et, men en må anta at en i første omgang vil m åtte 
drive skolen som en organisasjonsskole med kurser og kor
tere varighet.

Trøndelag.
Høgskolelaget ble stiftet i 1946 med det form ål å reise en 

arbeiderhøgskole i Trøndelag. Laget rå r  i dag over ca. kr. 
8 000.00. Det har i Trøndelag væ rt arbeidet med flere prosjekter 
med hensyn til innkjøp av eiendom for reising av en skole uten 
at det h ittil er b litt noe resultat. Høgskolelaget har også a rran 
gert egne kurser.

Arb eiderhøg skoler.
Av arbeiderhøgskoler har vi 2, nemlig Ringsaker Folkehøg

skole og Sørm arka Folkehøgskole.
Ringsaker Folkehøgskole  drives av et arbeiderhøgskclelag 

som har tilslu tting  fra fagforeninger, partilag og bonde- og små- 
b rukerlag  i H edm ark og Oppland fylker. A rskontingenten u t
gjør årlig omlag kr. 7 000.00. Høgskolelaget s ta rte t sitt første 
skoleår i 1939—40 på R ingsaker gamle folkehøgskole som eides 
av R ingsaker kommune. Laget sto såleis bare som leier av sko
len og hadde kontrak t om leieforhold m .v. Med støtte av L.O. 
ble skolen innkjøpt i 1948 til en sam let pris av kr. 272 000.00.

Skolen har ha tt en anstrengt økonomi og særlig har det væ rt 
vanskelig med vedlikehold og nyinnredninger. Da skoleby.gnin- 
gen var gammel og umoderne, har det væ rt nødvendig å søke 
L.O. om ekstra bidrag til nyinnredninger. Slike nyinnredninger 
har væ rt iverksatt til en sam let sum av kr. 42 000.00. Skal sko
len komme på høyde med de krav  som i dag stilles til en mo
derne internatskole, må det en utvidelse til. Dette har også væ rt 
arbeiderhøgskolelagets plan, men finansieringsvansker har gjort 
dette  umulig.

Sørmarka Folkehøgskole.
Fagkongressen i 1938 fa tte t slik beslutning:

1. Det opprettes et fond for reisning av arbeiderhøyskoler i 
Norge.
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Elevene 1939—1950.
Yrke Vinterkurs

Lønnsarbeid i jord- og skogbruk 47)
A nnet lønnsarbeid ......................  66) 137
H å n d v e rk ........................................  24
Sm åbruk ................................ .. 59
G årdsbruk  ............................ 35
A nnet y r k e ....................................  22

Husmorkurs
17
14

27
15
17

253 98 =  351

Hjemsted Vinterkurs Husmorkurs
H edm ark ...................................... 182 70
Oppland    21 16
Sør-Trøndelag  ............................ 17 8
Nord-Trøndelag ..........................  3 1
Nordland ................ '........................ 6
Troms ..............................................  2
F innm ark ......................................  7
Møre og R o m sd a l..........................  6 ’ 2
Sogn og F jo rd a n e ........................  1
Telem ark ......................................  1
Vestfold ..........................................  1
Østfold ............................................  1
Akershus ........................  1
Oslo  ................................................ 1
U tlen d in g e r....................................  4

253 +  98 =  351
Gjennom snitlig elevtall pr. kurs 42.

2. Fondet benyttes straks til å reise en «Landsorganisasjonens 
skole».
Overskytende m idler benyttes som tilskudd for reisning av 
arbeiderungdom sskoler rund t om i distrik tene e tte r repre- 
sentantskapets næ rm ere bestemmelser.

3. «Landsorganisasjonens skole» stilles under ledelse av et 
styre  som oppnevnes av sekretariatet.

4. U nderskudd ved skolens d rift dekkes av Landsorganisasjo
nen.

73



5. Til høgskolefondet ytes et beløp, stort kr. 2.00 pr. medlem 1 
Landsorganisasjonen. Av dette beløp utreder Landsorgani
sasjonen halvparten, m ens den annen halvpart utlignes på 
forbundene.

På grunnlag av dette vedtak reistes bygningene til L.O. 
skolen i løpet av ca. e tt år. D et var hele tiden forutsetningen 
at driften  skulle skje delvis ved et folkehøgskolekurs og ved 3- 
m åneders L.O.-kurs. Resten av tiden ved skolen skulle nyttes 
av A.O.F., og det e r senere b litt avholdt et L.O.-kurs e tte r fo ru t
setningene mens folkehøgskolen har pågatt alle de ar det hai 
væ rt mulig. N år L.O.-skolekurene e tter krigen ikke er b litt på 
3 m åneder, beror det først og frem st på den vesentlige endringen 
som er skjedd i arbeidsforholdene.

Geografisk fordeling.
Oslo ............................
Akershus ..................
Vestfold ........ ............
Buskerud ..................
H edm ark ..................
Oppland ....................
T e le m a rk ..................
Aust-Agder ..............
Vest-Agder ........ .
Rogaland ..................
Østfold ......................
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a 1939—1950.
: 1. kurs 43 elever

2. « 41 «
3. « 41 «
4. « 45 «
5. « 43 «
6. 36 «

— ■
249 elever i alt.

. 44 Bergen ........................ . 4

. 18 Hordaland .......... ..... 2

. 2 Sogn og Fjordane . . . . 5

. 15 Møre og Romsdal . . . . 15

. 13 S ør-T røndelag ................... 26

. 12 Nord-Trøndelag . . . . 2(1

. 9 Nordland .................................. 10
3 Troms ............................................. . 15

. 6 F in n m a rk .............................. . . 13
1 D anm ark .................. 5
6 Sverige ...................... 5

249 lever i alt.

Yrkesf  or deling.

Skogsarbeidere .. 
Industriarbeidere 
Anleggsarbeidere

Kontorpersonale

18 Malere .................. . . .  2
6 G a r tn e re ................ 1

24 Skreddere ............ . . .  2
9 Syersker ................ . . .  5

11 E lektrikere .......... . . .  4
21 Bokbindere .......... . . .  2
27 B a k e re .................... 1
16 S laktere ................ 1
10 S jø m e n n ................ . . .  4
15 F is k e r e .................. . . .  8
8 Andre y r k e r ........ . . .  14

Snekkere ................
J o u rn a lis te r ............

Ikke oppgitt spesielt y rke 40
249 i alt. G jennom snitlig pr. kurs 42.

Av dette  vil en se at det er ta tt  en rekke initiativer i di- 
s trik ttene  når det gjelder reisning av egne arbeiderhøgskoler. 
Sam tidig vil en også m erke seg at det økonomiske grunnlag for 
reisning av skoler og drift av skoler ikke på langt næ r er til 
stede.

Dette kom m er også sterk t til u ttrykk  i flere av lagenes inn- 
beretninger til oss, og dessuten er en også m erksam  på hvor 
vanskelig det e tte r hvert er b litt med å samle elever til de to 
arbeiderhøgskolene vi har i drift.

Når det gjelder den alm innelige kursvirksom heten innenfor 
fagbevegelsen, så har vi siden 1945—46 sett en stadig økning i 
kursenes antall, men samtidig m erker en også her større og 
større vansker med å få deltakere til kursene. Det må stadig 
drives en om fattende agitasjon for å fylle kursene og spørsm ålet 
om en omlegging av kursvirksom heten vil så vidt en nå skjøn
ner komme til å mel.de seg.

N år det gjelder steder for avholdelse av kursene har en 
n y tte t seg både av pensjonater, feriehjem  og de tre  skolene, 
Sørm arka, R ingsaker og Leangkollen, og i og for seg h ittil ikke 
ha tt synderlige vansker med å holde disse skolene belagt. Men 
den største pågangen når det gjelder kursene faller skjevt gjen
nom året, idet de fleste kortere kurser ofte av hensyn til ferien 
vil bli lagt til sommermånedene.

Det er ikke bare ved våre skoler det har væ rt vanskelig å 
skaffe elever, og det viser seg også av departem entets oversikt
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over elevene ved folkehøgskolene at gjennomgi^ittsalderen er 
svæ rt lav.

For å ta et eksempel så er gjennom snittsalderen ved Rome
rike Folkehøgskole 18 år og det regnes for en av de beste. En 
får næ rm est inn trykk  av at folkehøgskolen blir m er og m er en 
ungdomsskole istedenfor en skole for «voksen» ungdom.

Ved våre to skoler har det alltid væ rt prøvd å hoMe så høy 
gjennom snittsalder b lant elevene som overhodet mulig, og ved 
disse skolene ligger sikkert gjennom snittsalderen høyere enn 
ved andre folkehøgskoler. Det har im idlertid vist seg vanskelig 
e tter krigen å skaffe elever og det har ogsa vist seg vanskelig å 
skaffe stipendier som dekker utgiftene for de elevene vi får. 
Spørsm ålet må derfor stilles direkte om det er form ålstjenlig a 
fortsette med denne form  for virksom heten vel L.O.-skolen, og 
i neste omgang hva en bør gjøre ved Ringsaker.

K onklusjon:
Av det m ateriale som utvalget har gjennom gått synes det 

ganske k lart at det f. t. ikke er, og heller ikke i noen overskuelig 
fram tid vil væ re et naturlig  behov for opprettelsen av nye ar- 
beiderhøgskoler i landet. Nord-Norge står både av geografiske 
og næringsøkonomiske grunner i en særstilling, som en vil 
komme tilbake til nedenfor. M en det er e tter utvalgets oppfat
ning nødvendig at det blir sagt fra at en ikke kan regne 
støtte fra  Landsorganisasjonens side til reisning av nye skoler i 
Sør-Norge. Av de opplysninger som foreligger om tilgangen pa 
elever til Sørm arka Folkehøgskole og Ringsaker Folkehøgskole 
synes det å være på det rene at det i virkeligheten ikke er behov 
for to arbeiderhøgskoler i det sørlige Norge. N år en så t a n  be
trak tn ing  at Sørm arka Folkehøgskole hvert år krever et bety
delig tilskudd fra Landsorganisasjonen til sin d rift er det na
tu rlig  å reise spørsm ålet om en sam m enslutting av de to arbei-
derhøgskolene til en.

E tter utvalgets oppfatning ville dette føre med seg vesent
lige fordeler:

Skolen kunne drives med et høyere elevantall, en tikk  et 
større utvalg av søkere, og kunne således velge u t dem som best 
egnet seg for å gjennomgå kursene. Med bare^ en arbeiderhøg- 
skole istedenfor to, ville det også væ re lettere å gjennomføre en 
rasjonell og effektiv ordning med stipendier for organisasjonene.
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Av mange grunner m ener utvalget det ville væ re ønskelig 
å bygge på R ingsaker Folkehøgskole som en felles arbeidshøg- 
skole for det sørlige Norge. En ville derm ed oppnå en friere dis
ponering av Sørm arka skolen som en ren organisasjonsskole, og 
kunne bl. a. gjennom ført L.O.skolen som 3-månedlige kurs, 
eventuelt med fo rtrinnsre tt for elever fra  arbeiderhøgskolen.

Selvsagt kunne det også komme på tale å konsentrere hele 
skolevirksom heten til Sørm arka, ved nedlegging av Ringsaker 
Folkehøgskole og salg av bygninger der. Det m åtte  da foretas 
de utvidelser av anlegget på Sørm arka, som er nødvendig for å 
drive Folkehøgskolen med et utv idet elevantall paralelt med f. 
eks. L.O.-skolen og andre større kurs.

Utvalget er im idlertid b litt stående ved å anbefale at tan 
ken om en utbygging av Ringsaker Folkehøgskole, som en fel
les arbeider høgskole for Sør-Norge blir lagt til grunn for den 
videre behandling av spørsmålet. Også ved Ringsaker Folkehøg
skole må det foretas betydelige utvidelser for at skolen skal 
tilfredsstille de krav, som må stilles til en m oderne internatskole. 
Det må bl. a. bygges en egen internatbygning.

E tter utvalgets oppfatning er det den vesentligste svakhet 
ved Ringsaker Rolkehøgskole, at selve tom ten — 6 mål — eller 
det område som eies av skolen, er i m inste laget allerede nå. 
Det ligger im idlertid et lite jordstykke — på et par m ål — like 
inntil skolen. Det kan med fordel nyttes som sportsplass. U t
valget foru tsetter at dette jordstykket må erverves for skolen, 
enten ved kjøp eller ekspropriasjon, før det kan bli tale om 
noen utviding av virksom heten. Ved Ringsaker Folkehøgskole 
e r det rikelig tilgang på vann, et problem  som tø r vise seg van
skelig å løse ved en utviding av Sørmarkaskolen.

Ved en sam m enslutning av de to arbeiderhøgskoler til en, 
m å en forutsette at også de respektive arbeiderhøgskolelag går 
sammen. Det ville også væ re naturlig  a t f. eks. skolelaget for 
Buskerud gikk inn i dette  laget, og at organisasjonene i Akers
hus og Østfold og Vestfold b lir med. De øvrige arbeiderhøg
skolelag i Sør-Norge burde så knyttes til arbeiderhøgskolelaget 
for R ingsaker (Sørm arka) som støtteorganisasjoner, som hadde 
til oppgave bl. a. å bistå med rekru tteringen  av elever og tilveie
bringelse av stipendier.

For Nord-Norges vedkomm ende m ener utvalget at det er 
påkrevet å ta  sikte på opprettelsen av en egen skole, i d irekte til
knytting  til de særegne næringsøkonom iske forhold i denne
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landsdelen. Utvalget er m erksam  på at det i forveien finnes el
dre og vel innarbeidede folkehøgskoler (Kabelvåg og Trondenes) 
i rela tiv t kort avstand fra Sandtorg. Berettigelsen i å opprette 
Arbeider- og Fiskarhøgskole på Sandtorg, må derfor ligge i at 
dens program  gjør det mulig å samle elever, som vanligvis ikke 
søker til de folkehøgskoler som er i gang, og at skolen for øvrig 
kan nyttes effektivt som organisasjonsskole, til kurser, særlig 
innenfor fagorganisasjonen og fiskarorganisasjonen. En kan hel
ler ikke se bort fra  betydningen av å reise et slikt sentrum  for 
opplysningsvirksom heten i Nord-Norge som en slik skole vil 
være. Reisningen og utbygningen av denne skolen vil im idler
tid stå og falle med den interesse som er tilstede i de lokale 
fagforeninger og fiskarlag, for oppslutning om skolelaget.

Forslag:
Under henvisning til foranstående vil utvalget foreslå at 

Sekretaria te t innbyr Representantskapet til å gjøre følgende 
vedtak:

1. Representantskapet finner at det f. t. ikke er, og heller ikke 
i en overskuelig fram tid  vil væ re behov for opprettelse av 
nye arbeiderhøgskoler i Sør-Norge. Det kan derfor ikke 
gjøres regning med Landsorganisasjonens støtte til slike 
nyopprettede skoler.

2. R epresentantskapet er enig i a t en bør tilstrebe en sammen- 
slutting av Sørm arka Folkehøgskole med Ringsaker Folke
høgskole. Forutsetningen må væ re at den sistnevnte skal 
settes slik i stand at den fyller kravene til tidsmessig skole. 
Sekretaria te t bemyndiges til å foreta en næ rm ere u tred 
ning av dette, og dere tter forelegge spørsm ålet om Lands- 
oaganisasjonens støtte til en slik utbygging, for Represen
tantskapet.

3. R epresentantskapet er enig i reisningen av en arbeider- og 
fiskarhøgskole for Nord-Norge på Sandtorg gård i Troms 
fylke. Sekretaria te t bemyndiges til å sette den innkjøpte 
eiendom i stand som internatskole så snart det økonomiske 
grunnlag for skolens d rift er sikret gjennom  tilslu tting  fra 
fagforeningene og fiskarorganisasjonene i Nord-Norge.

Hans Hegg.

Oslo, 18. april 1951. 

Alfred Skar. Anders Mørk.
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Sekretaria te t har behandlet kom iteens fram legg og foreslår: 
Representantskapet godkjenner den foreliggende innstilling.

Hans Hegg: Det ble i fjor satt ned en komite på 3 m edlem 
m er som fikk i oppdrag å utarbeide forslag om hvorvidt det bør 
foretas en omlegging i undervisningsplanen for L.O.-skolen, 
Sørm arka og Ringsaker Folkehøgskole, og om hvorvidt det er 
hensiktsmessig å henlegge folkehøgskolen til R ingsaker og ny tte  
Sørm arka i sin helhet til faglige kurser.

G runnen til at denne kom iteen ble sa tt ned var flere. På 
den ene side ble antallet søknader fra  fagforeningene og fagfor
bundene så mange at vi ikke på langt næ r kunne m otta alle 
som ville holde sine kurser der ute. Sam tidig kunne vi konsta
tere  at søkningen til Folkehøgskolen gikk nedover. Det var van
skelig å fylle skolen med det antall elever som forutsetningen 
var. Dessuten kom det økonomiske spørsm ål til, nemlig at L.O. 
hvert å r har gitt et ikke så lite beløp til driften  av skolen. På 
samme m åte hadde vi fra  R ingsaker søknader om støtte til om
bygging og innredning av skolebygningene som ikke var til
fredsstillende.

Komiteen fan t av den grunn å m åtte se på hele skolespørs
m ålet innen fagorganisasjonen i forbindelse med dette. Vi inn
hentet opplysninger fra  de forskjellige høgskolelagene vi har 
rund t om i landet. Felles for alle er at økonomien er dårlig. De 
bygger det hele på en liten kontingent fra  medlemmene, men 
det blir for lite til det m ålet vi har, nem lig å reise en ny skole. 
For at det skal kunne realiseres, må vi skaffe m idler på an
nen måte.

N år vi har kunnet konstatere at det er vanskelig å få nok 
elever tih de skolene vi allerede har, finner kom iteen å m åtte  
u tta le  at det for tiden ikke kan væ re behov for nye skoler og 
komiteen vil allerede nå si fra  at støtte til reisning av flere a r
beiderhøgskoler i det sørlige Norge ikke vil kunne bli ak tuelt 
fra  Landsorganisasjonens side. En annen ting er Nord-Norge 
hvor vi har ren t spesielle forhold som gjør at vi må se det hele 
på en annen måte.

Komiteen har også innhentet opplysninger fra  våre nabo
land som kunne væ re av interess. Der har de det på samme 
måte. Det gis statsstø tte  til d riften  m en ellers — spesielt for 
Danm arks vedkomm ende — har det ikke lykkes å få industri
arbeiderne interessert i høgskolene. Det finnes i D anm ark i alt
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F
55 folkehøgskoler m en bare to er arbeiderhøgskoler og eies av 
arbeiderbevegelsen. Danskene har forøvrig p laner om å reise et 
fond som er m ent skal nyttes til reisning av flere skoler. Men 
hvis en spør de danske tillitsm ennene hvorfor de har gjort dette, 
når de har vanskeligheter med å besette de skolene de har, trek 
ker de bare på skuldrene og svarer at vi har da enda ikke satt 
i gang noen bygging. .

I Sverige derim ot har anntallet elever vokset i et slikt om
fang at m an kan velge og vrake, så der h a r de det m otsatte for
hold. Svenskene har i alt 70 statsunderstøttede folkehøgskoler, 
og 48 av disse eies og drives som fylkesskoler. En av skolene er 
kny tte t til kooperasjonen og fire ha r næ r tilknytning til a r
beiderbevegelsen. Men svenskene har også vansker med øko
nomien.

I F innland er det ialt 83 skoler hvorav fire er kny tte t t il  
arbeiderbevegelsen. I å r har Landsorganisasjonen bygget sin 
egen skole i Finnland. Den er også m ent som folkehøgskole for 
at en skal få den statsstøtten som gis til disse. Finnene opplyser 
at de ikke har vansker med å skaffe elever.

Her hos oss ha r vi en folkehøgskolelov som ette r form åls
paragrafen er tem melig rommelig da den bestem m er at det 
skal gis stø tte til folkehøgskolene når de har skoleplan som går 
u t på å gi en videre alm enutdannelse. Innenfor denne betegnel
sen kan en legge hva som helst av de ting som spesielt in teres
serer oss. Derim ot har vi strengere bestem m elser når det gjel
der læ rerne. De må væ re u tdannet som læ rere  og fylle de k ra
vene som gjelder for læ rere  i sin alm innelighet, mens det i de 
andre landene er nok at læ rerne er egnet til dette yrket eller
til ledere av ungdom.

Vi har i alt 87 skoler. Av disse er 28 fylkesskoler, 25 kriste
lig ungdom sskoler og av de siste feies 17 av indrem isjonen. De 
øvrige drives enten av folkehøgskolelag eller av privatpersoner. 
Bak disse høgskolelagene stå r forskjellige organisasjoner — av
holdsorganisasjoner, bondelag osv.

Vi har to skoler som er arbeiderhøgskoler — Sørm arka og 
Ringsaker på Hedm arken. Om elevtallet viser jeg til forslaget 
som kom iteen har lagt fram.

På grunn av at det har væ rt vanskelig å skaffe elever, og 
av økonomiske grunner, har en så reist spørsm ålet om det ikke 
lot seg gjøre å slå disse to skolene sammen, og drive en folkehøg
skole på det ene sted og u tny tte  det andre stedet fu llt u t som
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en organisasjonsskole. Forutsetningen for det var da å overføre 
folkehøgskolevirksom heten til R ingsaker for å frigjøre Sør
m arka for vår egen faglige opplæring. Man kunne selvsagt også 
velge det m otsatte, m en det er ikke praktisk. Hvis en valgte 
Sørm arka til folkehøgskole, m åtte  R ingsaker gå inn. Komiteen 
er im idlertid kommet til den slutning at det ville væ re å fore
trekke å beholde Ringsaker til folkehøgskole og beholde Sør
m arka for vårt eget bruk.

Det kom iteen her ber om er bare å få tillatelse til å arbeide 
videre på denne linjen som altså går u t på å slå de skolene sam
men, fly tte  folkehøgskolen til R ingsaker og u tny tting  av Sør
m arka til det faglige bruk. For det tred je  må vi stø tte opp om 
Sandtorg i Nord-Norge som er innkjøpt og som skal settes 
istand for fisker- og fagorganisasjonene der oppe. Foru tsetn in
gen for at vi stø tter opp om den skolen må væ re at foreningene 
og lagene der oppe går helt og fu llt inn for oppgaven.

Bernhard Berntsen: Av den innstillingen som foreligger 
her har jeg få tt den oppfatning at m an foreløpig har stillet i 
bero en videre utbygging av arbeiderhøgskoler i enkelte deler 
av landet. Jeg  har ingen ting imot en slik bestemmelse, men 
er det ikke m ulig å finne fram  til en m er økonomisk ordning 
når det gjelder vår opplysningsvirksom het med hensyn til arbei
derhøgskoler. Jeg  tenker her på feriehjem m ene som en rekke 
forbund og avdelinger har reist med veldig økonomisk byrde 
for de enkelte foreninger. Jeg  har med interesse fulgt den u t
vikling som har foregått i Norsk Folkeferie med hensyn til reis
ning av det store hotellet oppe på Dovre. Jeg  tro r vi kan spå at 
det hotellet vil bli en svæ r økonomisk belastning hvis m an ikke 
får tilstrekkelig  stort tilskudd fra Feriefondet som nå er opp
rettet.

Ville det ikke væ re rik tig  om en fikk en kartlegging av 
feriehjem m ene og gjennom en system atisk innsveising av m id
ler gjennom Feriefondet fikk bygget ut feriehjem m ene slik at 
en kunne ny tte  dem til opplysningsvirksomhet og derm ed bringe 
disse feriestedene m er stabilie inntekter.

A. Mørk: N år det gjelder feriehjem m ene så har vi i Opp
lysningsforbundet i den utstrekning  det er mulig, søkt å ny tte  
disse til kurssteder. Jeg  har ingen ting imot det B erntsen nev
ner om kartlegging av feriehjem m ene, for noe slik t har vi 
faktisk  ikke.

Det er bedrøvelig a t det e r indrem isjonen som skal be- 
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herske folkehøgskolene her i landet. A t ikke vi har h a tt noen 
lykke med oss på dette  om rådet, er det vanskelig å gi noen for
klaring på. Men det har lykkes for oss ved en skole som ikke 
er nevnt i denne innstillingen, og det er skolen på Hemnes i 
Nordland. Den drives faktisk som en arbeiderhøgskole med sta
tens og fylkets m idler og med elever fra  arbeiderhjem . Den har 
også god tilslutning.

Vi må arbeide mot en utvikling som ta r  sikte på at våre folk 
kom m er inn i ledelsen av høgskolene som eies av fylkene. Der- , 
ved slipper arbeiderbevegelsen å betale skolene. Det er et mål 
vi må arbeide mot.

Votering: Innstillingen ble enstemmig vedtatt.
Dirigenten: Hvis ikke noe uforutsett inn treffer skulle vi 

kunne bli ferdig med saksbehandlingen i morgen formiddag. 
U tenriksm inisteren begynner med sin redegjørelse presis kl. 9.30 
og det står da bare igjen et par saker som ikke skulle ta  så 
lang tid.

Før vi slu tter vil form annen gi en meddelelse.
Konrad Nordahl: Jeg  gjør oppmerksom på at når punkt 7 

går u t av dagsorden, så vil den saken komme opp på represen
tantskapsm øtet til høsten. Innstillingen i saken forelå først 
ved m iddagstider, og det kunne bli en del diskusjon i sekretaria- 
a te t om saken. D erfor m ente vi det var rik tig  å u tsette saken til 
neste representantskapsm øte.

Lars Evensen som er medlem av sekretaria te t uten stem m e
re tt — han er vår kontaktm ann — er ikke tilstede. Han har 
ligget på sykehuset en tid og han har undergått en stor opera
sjon. Evensen blir u te  av arbeidet kanskje hele dette  året. Jeg 
er sikker på at jeg har representantskapet med meg når jeg 
foreslår at vi sender ham en hilsen og en blomst fra represen- 
tatskapsm øtet.

Forslaget fikk hjertelig  tilslu tn ing fra representantene.
Derved var etterm iddagsm øtet slu tt kl. 17.50.

Formiddagsmøtet tirsdag 22. mai.
M øtet ble satt kl. 9.30 med Torbjørn H enriksen som dirigent. 
Protokollen fra gårsdagens etterm iddagsm øte ble referert og 

godkjent.
Dirigenten: Få vegne av sekretaria te t vil dirigenten foreslå
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at vi føyer til et ny tt punkt på dagsorden som lyder «Kommune
valget». Det punk tet vil vi så behandle e tte r den opprinnelige 
dagsordens punkt 11.

Forslaget ble enstem mig vedtatt.

DAGSORDEN PUNKT 5.
Den utenrikspolitiske situasjon.

Dirigenten: U tenriksm inisteren vil nå gi oss en orientering 
om den utenrikspolitiske situasjon.

Halvard Lange: Det er vel overflødig å slå fast at vi in te r
nasjonalt sett lever i sterk  spenningstilstand, en tilstand som 
først og frem st er preget av m otsetningen mellom Øst og Vest 
— mellom de kom m unistyrte d ik ta tu rsta ter på den ene siden 
og de dem okratiske storm aktene på den annen side. I denne 
situasjon er det d ik taturstatene som har s ta rte t — ta tt og be
holdt in itiativet i en serie av trekk og m ottrekk på den politiske, 
m ilitæ re og det propagandamessige plan som er b litt kah  den 
kalde krigen.

Det er like godt å se i øynene at det er en utopi å håpe på 
at den kalde krigen i noen næ r frem tid vil bli avløst av et til
litsfullt sam arbeid mellom nasjonene. Derim ot er det vel kan
skje ikke noen utopi om en tenker seg at den kalde krigen etter 
en tid kan bli tilspisset og etterfu lg t av en tilstand der begge 
sider — i hvertfall foreløpig — avfinner seg med den andres 
eksistens, u t fra en reell erkjennelse av at risikoen og belastnin
gen ved en fo rtsatt konflikt, blir for stor. Men ennå er det sik
kert et godt stykke fram  før en slik realistisk erkjennelse har 
treng t igjennom hos de som har ansvaret for dik taturstatenes 
utenrikspolitikk. Vi må derfor innstille oss på at den nervepå- 
kjenningen vi har levd under de siste årene, kom mer vi til å ha 
som en langvarig tilstand. Og så lenge spenningen er der, inne
bæ rer den i seg selv alltid fare for at det kanskje en eksplosjon. 
Jeg  for min del tro r ikke at denne faren er aku tt nettopp nå, 
men en må stadig være på vakt e tte r tegn til at den kan bli det.

I denne spendte situasjonen er det særlig to om råder som 
er de farligste og hvor m ulighetene for at det kan skje u lykker 
av det omfang, er størst, er på den ene siden Korea og på den 
annen side Tyskland. De er ikke de eneste fareom rådene, jeg 
kan bare nevne Indokina hvor kam per stadig pågår, jeg kan
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nevne Iran  og oljekrisen der, jeg kan nevne Jugoslavia og den 
stadige nerve- og propagandakrig som drives fra  Kominform- 
landene mot Jugoslavia.

Det synes nå å væ re temmelig k lart at den nord-koreanske 
aksjonen i Korea for snart et å r siden var resu lta tet — eller et 
av resultatene — av de langvarige forhandlingene som hadde 
foregått mellom Stalin og Mao Tse Tung i Moskva vinteren 
1 9 4 9 —50. F ra  et strategisk synspunkt har russerne stor in te r
esse av hele Korea som en bro over til Japan. Det revolusjonære 
K ina er fy lt av nasjonal selvfølelse og m isjonæriver og til å 
herske over hele det østlige og sørøstlige Asia som Kina historisk 
har tradisjonell overhøyhetskrav overfor. Dette kom m er sikkert 
inn som et viktig moment i kinesisk utenrikspolitikk. En har 
også historiske erfaringer for a t Korea har kunnet tjene som 
innfallsport mot Nord-Kina fra  Japan.

Det som hadde gått um iddelbart forut for angrepet i Korea, 
er vel kjent. I løpet av høsten 1949 hadde De forente S tater tru k 
ket u t sine okkupasjonstropper u ten  at det i Sør-Korea var 
bygget opp noen m ilitæ rm akt tilsvarende den som gjennom 
flere år planmessig var bygget under russisk ledelse og med 
russiske in sp ek tø re r ' og instruk tører i Nord-Korea. E tter at 
denne tilbaketrekningen av de am erikanske styrkene var fu ll
ført, hadde den am erikanske utenriksm inisteren i en tale i 
januar 1950 erk læ rt at' USA så det slik at deres forsvarslinje 
i Stillehavet hverken om fattet Korea eller Formosa.

K orea-aksjonen ble opprinnelig satt i gang overveiende 
med russisk støtte i form  av m ateriell og instruktørpersonale. 
A lt tyder på at aksjonen var tenk t som en lokal og kortvarig 
aksjon. E tter de trekk  fra  am erikansk side som jeg nettopp 
h a r nevnt, hadde en ikke regnet med at aksjonen ville inne
bæ re noen vesentlig risiko for å møte m otstand av betydning. 
En be trak te t Korea som vestm aktenes svakeste punkt. Den 
sterke reaksjonen på angrepet i Korea, både fra  De forente 
Nasjoners side og fra  USA’s side kom litt uventet for Sovjet
sam veldet og for Kina. Innad i De forente Nasjoner yar v irk 
ningen av angrepet og den m åten det ble m øtt på, iførste 
omgang den at dem okratiene og de fleste andre m edlem ssta
tene slu ttet opp om De forente S tater sterkere og m er ensidig 
enn tidligere. De eneste som i første omgang gikk desidert 
im ot var medlemm ene av østblokken og Jugoslavia. Denne 
sterke stemningsmessige oppslutning om De forente Stater,
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fordi de hadde ta tt in itiativet til m otstand mot angrepet i Ko
rea, fork larte  vedtaket på generalforsam lingen i høst, av den 
resolusjonen som ble kalt «Fellesaksjonen for freden» — en 
resolusjon som tok sikte på å styrke De forente Nasjoners 
m uligheter til å opptre som kollektiv fredsorganisasjon. På 
den andre siden åpnet angrepet i Korea m uligheter for rus
serne til å binde sterke am erikanske sty rker i Korea u ten  at 
russiske tropper ble presset inn i aksjonen. Dessuten skapte 
jo innsatsen i Korea en viss uro i Europa for at tyngdepunktet 
i USA’s politikk skulle flyttes over fra  A tlanterhavsom rådet 
til Det fje rne  Østen.

Det oppstod innen am erikansk offentlig m ening en sterk  
debatt hvor to retn inger — en Asia-retning og en Europa-ret- 
ning — m er og m er tørnet sammen. Dermed skaptes det m u
ligheter for russerne til å spille både på indre m otsetninger i 
De forente S tater og på m otsetninger mellom USA og de an
dre A tlanterhavsdem okratiene. Forsåvidt kan en si at når det 
ble en langvarig krig u t av Korea-aksjonen, ikke uten videre 
behøver å fortone seg som en ugunstig situasjon u t fra  russisk 
synspunkt. Noe anderledes stiller det seg sannsynligvis for 
K ina som ette r alt å dømme — helt fra  reaksjonen på angrepet 
satte  inn — hadde forberedt en intervensjon i Korea hvis den 
skulle vise seg nødvendig.

For K ina som ikke har lykkes å renne overende FN ’s sty r
ker i det første storm løpet er ikke situasjonen fu llt så tillok
kende. Det er ikke tvil om a t Korea-krigen koster Kina uhyre 
meget både av tropper og m ateriell. Til tross for at dette er 
så, har Kina h ittil avvist alle fredsfølere. Nå er det ikke u ten 
kelig —■ opptim istene regner med det — at den kinesisk-nord- 
koreanske våroffensiv som nå er inne i sin annen fase, har til 
hensikt først og frem st å skape en bedre utgangsstilling ved 
mulige forhandlinger. I så fall skulle det finnes en løsning på 
forhandlingsveien når det — som jeg tro r det er grunn til å 
regne med — har vist seg at FN -troppene stort sett greier å 
holde linjen noe sør for den 38. breddegrad. Men en kan 
på den annen side ikke utelukke den m ulighet at K ina setter alt 
inn på å erobre hele Korea. I så fall må en regne et sterk t kine
sisk press overfor Sovjet-Sam veldet for å få økt støtte både fra 
russisk flyvåpen og m uligens også fra russiske flåtestridskref- 
ter. Selv om det ikke er sannsynlig a t russerne for øyeblikket 
ønsker å utvide krigen i Det fjerne Østen, må en regne med en
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viss risiko for a t de kan væ re villige til å betale en meget høy 
pris for å opprettholde alliansen med Kina på lang sikt. På 
lang sikt i russisk verdensstrategi er jo den kinesiske revolu
sjonen, og det forhold a t de h a r få tt Kina som sine næ re allierte, 
den største seieren de har vunnet i etterkrigsårene.

Situasjonen om kring Korea blir y tterliger kom plisert fordi 
det e tte r den kinesiske intervensjonen i K orea-krigen i oktober 
i fjor ,er oppstått betydelig m otsetninger i den dem okratiske 
leir. Den første reaksjonen i am erikansk offentlig m ening etter 
at Kina hadde in tervenert med såkalte frivillige styrker, var 
temmelig u tb red t den at nå m åtte  en svare på intervensjonen 
med det som ble kalt en begrenset krig mot Kina. Alt før den 
kinesiske intervensjonen og i sam m enheng med spørsmålet om 
FN -troppene skulle gå over den 38. breddegrad eller ikke, hadde 
India og gruppen av de asiatisk-arabiske land skilt lag med vest- 
dem okratiene og de latin-am erikanske republikker. E tter at 
K ina var kommet aktivt med, var stillingen den at alle med
lem mene av A tlanterhavs-pakten i Europa og Kanada bestemt 
gikk inn for at man skulle gjøre hva som gjøres kunne for å 
holde krigshandlingene begrenset til Korea. De gikk altså i 
mot den stem ningen som var kommet til u ttrykk  i am erikansk 
m ening om en såkalt begrenset krig mot Kina. Det var disse 
m otsetningene som var bakgrunnen for den britiske statsm ini
sters reise til De forente S tater like før årsskiftet. Den am eri
kanske regjering slu ttet seg også ved årsskiftet k lart til den opp
fatningen at m an m åtte  holde aksjonen i Korea innenfor så 
trange grenser som mulig for å unngå at den skulle utvikle seg 
til en verdenskrig. M acA rthur som den gang ennå var FN ’s og 
De forente S taters øverstkom m anderende i Østen, var — etter 
hva som tydelig er kommet fram  under de «avhøringene» som 
har foregått i det am erikanske senats kom iteer — talsm ann for 
en helt annen politikk. Hans oppfatning var den at for å få 
slu tt på Korea-krigen, m åtte  en gå til å bombe flybaser i Mand- 
sjuriet hvor de 'russiske styrkene opererte fra. En m åtte e tab
lere en effektiv blokade av hele Kinas kyst, en m åtte  u tny tte  
de troppene som Chiang Kai-Shek hadde på Formosa, sette dem 
inn både i Korea og gjøre landgangsforsøk på Kinas fastland for 
om m ulig å trekke sty rker bort fra  Korea. Og en m åtte gjøre 
alt dette selv om det innebar risiko for en krig med Sovjet- 
Samveldet. M acA rthur var oppmerksom på at risikoen var der, 
m en han regnet den ikke for å væ re stor fordi han m ente at
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Sovjet-Sam veldet ikke hadde store s ty rk e r,i Det fje rne  Østen 
og at transportforholdene fra  de industrielle sen tra  var så van
skelig at Sovjet-Sam veldet ikke kunne innlate seg på noen stor
krig  i Østen.

Dette var altså en politisk lin je som var k lart i konflikt 
med den am erikanske regjerings linje og med FN -flertallets opp
fatning av aksjonen i Korea. Derfor m åtte M acA rthur gå. Ved 
avskjedigelsen av M acA rthur ble det altså på n y tt slå tt fast og 
understreket a t De forente S taters og flerta lle t i De forente Na
sjoner, bestem t ønsker å begrense konflikten i Østen mest mulig 
og å prøve alle utveier til å få slu tt på krigen. Dette flertallet 
i De forente Nasjoner m ener a t den politikk M acA rthur er tals
m ann for, ville føre til at De forente S ta ter ble innviklet i en 
langvarig krig på asiatisk fastland med risiko også for å komme 
i strid  med Sovjet-Sam veldet i Det fjerne Østen. En slik u tvik
ling ville i beste fall gjøre det vanskeligere for De forente S ta
ter å y te hjelp til forsterkning av beredskapet i de vest-europe- 
iske dem okratiene, i verste fall kunne en slik utvikling føre til 
et russisk angrep også i Europa og derm ed til en ny verdenskrig.

U nder den debatten som foregikk om kring årsskiftet ble det 
e tter hvert tydelig k larlagt at den am erikanske regjering i sam
svar med oppfatningen hos de andre m edlemslandene i A tlan
terhavs-pakten og hos flerta lle t i De forente Nasjoner, trekker 
et bestem t skille mellom De forente Nasjoners politiske mål 
når det gjelder Korea, nemlig samling av landet og frigi demo- 
kratieske valg over hele landet, og det m ilitæ re m ål for Korea- 
aksjonen som er å stoppe angrepet. Ved at dette  nå så tydelig 
presiseres a t ingen FN -stat er forpliktet til å forsøke med mi
litæ re m idler å sikre det politiske mål, betyr det sannsynligvis 
at m an er villig til å godta en faktisk våpenhvile langs den 38. 
breddegrad som dem arkasjonslinje, for så, e tte r at en våpen
hvile er etablert, å gå inn i forhandling om den politiske løsnin
gen for fram tiden. Men ennå er det ikke gjort k lart u tad  hvor 
langt De forente S taters regjering er villig til å gå i kom prom is
ser for å nå en slik politisk ordning, og det pågår stadig disku
sjoner mellom m edlem slandene i De forente Nasjoner om hva 
slags løsning FN kan godta u ten  at det bety r en kapitulasjon 
overfor angriperne.

Det er vel ingen tvil om at en forsiktig politikk i Korea er 
det som best stem m er med Vest-Europas interesse. En slik poli
tikk  styrker også dem okratiene innad og i forhold til de ikke-
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kom m unistiske statene i Asia, og i den arabiske verden, fordi 
det e r denne politikken som viser at dem okratiene først og 
frem st er interessert i å nå fram  igjen til fred så fort som 
mulig.

Den begrensede blokaden n å r det gjelder tilførsler av krigs
viktige forsyninger og våpenutstyr til Kina, som De forente 
Nasjoners generalforsam ling nettopp har vedtatt, har u teluk
kende det ene mål, nemlig å få stanset krigshandlingene så fort 
som mulig. Men vi vet jo ikke noe sikkert om Kina vil vise 
seg m er forhandlingsvillig når våroffensiven ebber ut. Holder 
det kom m unistiske K ina seg steil, og d rar krigen i Korea i lang
drag, kan en ikke se bort frfa  a t det kan bli vanskelig for den 
am erikanske regjering å sette  igjennom  denne forsiktige poli
tikken i Korea overfor en folkestem ning i De forente S tater 
som stadig er b litt opphisset gjennom  tapslistene fra  fronten i 
Korea. En kan haller ikke se bort fra  at den opprustningen som 
nå foregår i De forente S ta ter — en opprusning som er absolutt 
nødvendig hvis det skal lykkes å gjennopprette i hvert fall i 
noen grad den ulikevekten som kanskje er den største fare  for 
freden i øyeblikket — denne opprustningen blir ledsaget av en 
sterk  propaganda innenfor det am erikanske folk, en propaganda 
som ansees nødvendig for å begrunne de store rustn inger og de 
tunge skattene som det fører med seg. Og for å begrunne noe 
som er så frem m ed for am erikansk oppfatning som tvungen ver
neplikt i fredstid. Denne propagandaen og tapslistene fra  Korea 
som nå om fatter godt og vel 60 000 i falne, sårede og savnede, 
skaper naturligvis unngåelig en viss nasjonalistisk stem ning i 
det am erikanske folket. Og det er i denne stem ningen vi skal 
søke forklaringen på den nesten hysteriske hyldningen som ble 
M acA rthur til del i første omgang da han kom tilbake e tte r at 
han var avsatt. Vi må dessuten regne med at M acA rthur har 
stor sans for etikk, han er e tte r am erikansk smak en stor taler 
og han er utvilsom t en frem ragende skuespiller. Det er vel hel
ler ikke bare en tilfeldighet at Taft — ette r a t M acA rthur har 
gitt avkall på all ergjerrighet når det gjelder å bli president 
— har gått inn for M acA rthurs Asia-politikk, og det ser u t til 
at han ak ter å bygge sin kam panje fram  til presidentvalget 
høsten 1952 på appellene i M acA rthurs agitasjon. Svæ rt mange 
som kjenner A m erika godt hevder at Taft forregner seg og at 
denne begreistringsbølgen for M acA rthur vil ebbe u t lenge før 
presidentvalget neste høst — republikanerne b ruker opp all sin

am unisjon alt for tidlig og gjør derved den samme feil som våre 
borgerlige partier gjorde foran den siste valgkam pen her i 
landet. Men noe sikkert vet vi ikke om utviklingen på lengere 
sikt av M acA rthur Taft-agitasjon, og vi kan regne med at det 
er fare for a t folkestem ningen i A m erika — hvis korea-ak- 
sjonen trekker i langdrag — kan tvinge president Tfum an og 
hans regjering til å ta  opp en viss konkurranse i nasjonalismen. 
Sæ rlig vil jo den faren væ re stor hvis russerne skulle øke sin 
insats av fly i Korea i vesentlig grad.

Mens M acA rthurs politikk går u t på å legge hovedvekten 
på Stillehavet og Østen — en poltikk som bety r at De forente 
S ta ter isolerer seg ikke bare  i forholdet til India og de arabiske 
land, m en også til Vest-Europa —, mens Trum ans politikk k lart 
og ensidig går u t på å legge hovedvekten på A tlanterhavsom 
rådet og på samholdet mellom vest-dem okratiene i Europa, leg
ger den også vekt på å få kny tte t sam arbeidet med India og 
gruppen av arabisk-asiatiske land. Et ledd i det arbeidet er sik
kert den am erikanske regjerings forslag om de to m illioner tonn 
hvete som gave til India, noe som den am erikanske kongressen 
ikke har væ rt villig til å gå med på uten  videre.

I denne A tlanterhavs-politikken er det tyske problem et av 
avgjørende betydning. Det som har b rak t Tysklands-spørsm ålet 
inn i en ny  fase er at De forente S taters regjering i septem ber 
i fjor tok opp forslag om at en skulle sette Vest-Tyskland i fel
lesforsvaret av A tlanterhavsom rådet. M otiveringen for dette 
forslaget var sikkert ønsket orh å kny tte  Vest-Tyskland — hvor 
de fleste tyskerne bor, 45 millioner, mot 18 m illioner i Øst-Tysk- 
land — så sterk t som m ulig til Vest-Europa og sam tidig få kon
tro ll med tysk m ilitærpolitikk. Dels var det m otivert av en er
kjennelse av at det er uhyre vanskelig å tenke seg at en skal 
forsvare Vest-Europa på tysk jord  u ten  at tyskerne selv i noen 
form  ta r ak tiv t del i forsvaret av sitt eget land.

D ette am erikanske utspillet m øtte som vi alle vet, sterk  mot
stand, først og frem st fra  F rankrike som tradisjonelt er fy lt av 
m istro til Tyskland og at et Tyskland som har noen form  for 
m ilitæ rm akt, kan komme til å bry te med Vest-Europa og slå inn 
på en annen linje som har tradisjoner langt tilbake i tiden, 
nemlig et tysk-russisk samarbeid. Men det var ikke bare fransk
m ennene som var sterk t betenkt. Vi hadde også store betenke
ligheter u t fra  våre krigstidserfaringer, og engelskm ennene på 
sin side hadde sine innvendinger. Som følge av disse innvendin-
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gene fra europeisk side trakk  dette spørsm ålet ut, og først i 
desem ber i fjor på A-paktens rådsm øte i Bryssel, kom en fram  
til et kompromiss om et forhandlingsgrunnlag overfor tyskerne. 
Man skulle forhandle med dem om at de skulle få bli med bare 
med små enheter. De samlede tyske enheter skulle ikke utgjøre 
m er enn en fem tepart av den samlede fellesstyrken.

Den som klarest ga u ttrykk  for en sam let tysk holdning til 
disse problem er var den sosialdem okratiske partifører Schuma- 
cher som tydelig sa fra  at dersom  det sosialdem okratiske partiet 
overhodet kunne væ re med på å bygge opp noe slags m ilitæ re 
enheter i Vest-Tyskland, m åtte  langt større am erikanske sty r
ker stå i Vest-Europa slik at det var bygget opp en skjerm , bak 
hvilken en eventuell organisering av tyske enheter kunne foregå. 
Og denne holdning er så vidt en kan forstå også den vest-tyske 
regjerings holdning til spørsmålet. Nå ble virkelig hele debatten 
skjøvet u t i frem tiden av to grunner: Da general Eisenhower 
var b litt u tnevnt til øverstkom m anderende for A -paktstyrkene 
hadde han på et meget tidlig tidspunkt sagt at han ikke hadde 
noe ønske om, eller trang til, å ha uvillige tropper under sin 
kommando. Hvis han ikke kunne få tropper som helt ble stil
let til hans disposisjon og gikk inn for fellesforsvaret med full 
overbevisning, var det bedre ikke å ha tyske sty rker i det hele 
ta tt. Han hevdet dessuten den oppfatning at det ikke hastet ut 
fra  et m ilitæ rt synspunkt å organisere de tyske styrker fordi 
det under alle om stendigheter ville ta  tid først å stille på benene 
og u truste  de troppene som en var enige om å sette på benene 
blant m edlemslandene i A-pakten. Det var det eneste rim elig 
a t disse fikk prioritet.

U nder den tyske diskusjonen har tanken på mulige russiske 
reaksjoner på en tysk  opprustning spilt en stor rolle. Sovjet- 
regjeringen protesterte  jo tidlig i en serie krasse noter og jeg 
tro r det er realistisk å se det slik at denne russiske reaksjonen 
er u ttry k k  for en reell nervøsitet fra russisk side. Er det noen 
soldater russerne erfaringsmessig har grunn til å være redd for, 
så er det tyske soldater. Riktignok hadde russerne selv gått i 
spissen med en m ilitæ r opprustning i Øst-Tyskland gjennom 
organiseringen av det såkalte folkepolitiet og dets beredskaps
avdelinger. Men det ser likevel ikke u t til at dette folkepolitiet 
har få tt den m ilitæ re slagkraft som en til å begynne med hadde 
inn trykk  av at det var m eningen å gi det. Det er i dag under
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om organisering til en organisasjon av offiserer og underoffiserer 
for en eventuell frem tidig folkehær.

Det er sikkert at sovjet-regjeringen med full k raft bygger 
u t vasallstatenes m ilitæ rm akt under russisk ledelse og sam ord
ner hver enkelt av disse landenes m ilitæ rm akt med Sovjet- 
Sam veldéts egen. Men derim ot skjer det lite samordning m el
lom vasallstatene innbyrdes. Sam tidig med at de bygger opp 
og hjelper til å ruste u t disse styrkene i vasallstatene, holder 
russerne store styrker både i Øst-Tyskland, langs forbindelses
linjen mellom Øst-Tyskland og Russland og i Vest-Russland selv. 
Det er et så stort antall divisjoner som om kring 100 i alt i disse 
områdene. Hvis de var i full krigsoppsetting, ville de bety en 
million-arme. Men en kan vel regne med at ikke alle divisjonene 
er i full krigsoppsetting i dag. Selv om de ikke det er, repre
senterer de en voldsom overvekt i Europa — ikke bare i forhold 
til det de vestlige dem okratiene i dag har av styrker, men også 
en overvekt i forhold til det som er planlagt at A tlanterhavs
paktens medlemsland skal ha stillet på benene før utgangen av 
1952. Denne styrkeforskjellen er så stor at det er ganske k lart 
for alle som overhodet vil se, at de styrkene som A tlanterhavs- 
landene ta r  sikte på å ha stående ved utgangen av 1952, ikke 
kan ha noen offensive m uligheter av noe slag. De er u teluk
kende beregnet på å kunne stå imot et eventuelt første stormløp 
og til å dekke mobiliseringen i vestdem okratiene. Og det sam 
me gjelder avtalen som nå er inngått meUom USA og Islands 
regjering om at fire tusen am erikanske tropper skal sikre fly
plassene — først og frem st den store flyplassen ved Røykjavik. 
Det er utelukkende gjort for å gardere seg mot at kraftig  press 
skulle kunne føre til a t Island kom under russisk herredømm e 
og at derm ed m ulighetene for transporter over A tlanterhavet 
ble meget sterk t forringet.

En skal væ re k lar over at den opprustningen som i dag fo re
går i De forente S tater og i A-paktens andre medlemsland, ikke 
ta r  sikte på et nivå av krigsproduksjon eller av beredskap høy
ere enn høyst regnet 20 prosent av det som ville væ re full mo
bilisering. Den ta r  ved siden av det sikte på å bygge u t kapasi
teten  og produksjonen av våpen og am m unisjon slik at denne 
produksjonen som i dag foregår til om trent 20 prosent, på kort 
varsel kan settes inn for fu llt hvis ulykken skulle væ re ute.

Den russiske reaksjonen på planene om å få Vest-Tyskland 
med i forsvaret av Vest-Europa, m edvirket også til den utset-
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telse med gjennom føringen av planene for organisering av tyske 
m ilitæ re enheter, som nå aktiv t har funnet sted, en utsettelse 
som vil komme til å vare. D et har væ rt gjort et forsøk på løs
ning av hele problem et om Tysklands dem ilitarisering gjennom 
et møte mellom utenriksm inistrene for de fire storm akter.

Forhandlingene mellom stedfortrederne; har nå foregått 
over snart 12 uker. Nettopp det at de foregår så lenge — ingen 
av partene b ry te r — er det grunnlag for en viss tro på at d,et 
kan komme istand et m øte mellom utenriksm inistrene i som
m er eller til høsten. Hva det så kan komme u t av et slikt møte. 
er en annen sak. Det avhenger m eget av hva som i mellomtiden 
skjer bl. a. i Korea.

I den situasjonen vi har i øyeblikket er det meget viktig at 
dem okratiene n y tte r tiden til en sterk  og aktiv  innsats på det 
diplom atiske plan, og også når det gjelder propagandaen — om 
ikke av annen grunn så for å møte den m eget aktive offensiv 
som føres fra  kom m unistisk side gjennom den såkalte fredspro- 
pagandaen. Under forhandlingene mellom stedfortrederne har 
vestm aktenes representan ter insistert på at dagsorden må bli 
slik a t den gir m uligheter for et om fattende politisk oppgjør 
over hele linjen. Spørsmålet om Tysklands opprustning må ikke 
drøftes isolert, men i samm enheng med hele spørsm ålet om rust- 
ningsnivået i vasallstatene og Øst-Europa. Det er ikke uten
kelig at vestm aktene under kommende storm aktforhandlinger 
kan komme med et tilbud om å vente med å tilla te  organiserin
gen av vest-tyske m ilitæ re styrker på visse betingelser. Men de 
m instebetingelser en der kan regne med er vel at m an fra rus
sisk side går med på at det skal opprettes et samlet Tyskland, 
frem gått av frie valg. Det ville bety at kom m unistene eksep- 
te rte  å væ re i opposisjon i et slikt sam let Tyskland og m åtte av
vikle hele sitt d ik ta tu r og terro rappara t i Øst-Tyskland.

Det kunne også tenkes a t en kunne forhandle om nøytrali
sering av Tyskland og gradvis tilbaketrekking av okkupasjons- 
tropper hvis Sovjet-Sam veldet på sin side gikk med på en in te r
nasjonal kontrollert nedrustning av vasallstatene, og gikk med 
på å skjæ re ned de store styrkene som de har stående der og 
i Vest-Russland. Men jeg tils tår at jeg ikke har^ særlig tro  på 
at m an fra russisk side er innstillet på så vidtgående innrøm 
m elser for a t et forhandlingsresultat skulle føre fram.

I det hele ta tt er det meget vanskelig å avgjøre med sik
kerhet om Sovjet-regj er ingen ønsker reelle forhandlinger på
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et firem aktsm øte. Det eneste vi vet sikkert er at de i sin pro
paganda k jører fram  kravet om et fem -m aktsm øte og en fem- 
m aktspakt ,og at de bygger opp et apparat av fredsråd og freds- 
kom iteer i hvert enkelt land som m otstykke -til og som en 
m ulig frem tidig erstatning for De forente Nasjoner. Det er 
kommet så pass mange uttalelser, dels fra  disse fredsrådsm ø- 
tene og dels fra  aller høyeste hold i Sovjet-Sam veldet, at en 
ikke kan se bort fra  at russerne som en eventualitet regner 
m ed å gå u t av De forente Nasjoner. Hvis det skulle skje, vil 
de landene som er igjén i FN ha valget mellom å beholde FN 
som en så om fattende samarbeidsorganisasjon som mulig, eller 
å  omdanne den til et organ for kollektiv sikkerhet som da 
ville få bestem t front mot Sovjet-Sam veldet og Kina. Skulle 
det siste skje, ville sannsynligvis andre land som India, Indo
nesia, Burma, og i vår verdensdel Sverige, falle fra. Det ville 
væ re fare for a t en slik organisasjon ville bli dom inert i meget 
sto r utstrekning av de latin-am erikanske republikkene. Det er 
ikke tv il om at en slik utvikling fra vårt synspunkt ville være 
en ulykke. Den beste politikken for dem okratiene ville u tv il
somt væ re — hvis det skulle skje at russerne gikk u t — at en 
opprettholdt De forente Nasjoner som så fri organisasjon som 
m ulig for sam arbeid med de ikke-kom m unistiske landene, med 
adgang for alle å komme inn når de ville, og at en bygget sik
kerhetspolitikken som nå på regionale organisasjoner som At- 
lanterhavsavtalen, en eventuell Stillehavsavtale og kanskje en 
M iddelhavsavtale. Det er ikke noen innen den dem okratiske 
leir som ønsker at Russland skal gå u t av FN, alle har tydelig 
g itt u ttrykk  for at de ønsker at russerne fo rtsatt skal være 
med. Den som kanskje tydeligst har sagt fra  om det i den 
senere tid er den am erikanske forsvarsm inister M arshall. Han 
har understreket betydningen av at man har De forente Na
sjoner hvor man slåss med ord og derm ed unngår å slåss 
med kuler.

Det rå r  i dag atskillig usikkerhet om fram gangslinjene i 
den dem okratiske verden, og det skyldes først og frem st at in
gen kjenner hverken sovjetregjeringens eller det kom m unist
iske Kinas hensikt. Vi må gå ut fra  at de russiske lederne — 
i samsvar med den leninistisk-stalinistiske læ re — regner med 
at et endelig oppgjør med det de kaller den sosialistiske verden, 
som ledes av Sovjet-Samveldet, og det de kaller den kapitil- 
istisk-im perialistiske verden, ledet av De forente S tater, er en
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h isto risk  nødvendighet. M en d e t e r e t åp en t spørsm ål om n å r 
og hvordan  d e tte  endelige oppgjøret skal kom m e og det e r et 
spørsm ål om tak tisk  n a tu r. N ettopp  u t fra  hele  sin læ rebyg- 
n in g  e r  de v an t til å regne i slek tsledd  og å rh u n d red e r — ikke 
nødvendigvis i m åneder og år.

T idspunk te t og m aten  e r  a ltså  et tak tisk  spørsm ål, og et 
vesen tlig  opplegg i enhver tak tik k  er å overliske den ene reg n er 
m ed som sin m otstander. D et e r d erfo r ikke u tenkelig  — selv 
om det ikke e r sannsyn lig  — a t so v je t-reg jeringen  kan  ønske 
et oppgjør sa sn a rt som m ulig, fø r opprustn ingen  i De fo ren te  
s ta te r  og i V est-E uropa for alvor h a r  re tte t  opp noe av  ulike- 
vek ten  n å r det g je lder m ilitæ r m akt. En slik  pessim istisk  h y 
potese k u n n e  gi god m ening  både til den po litikk  som føres i 
f in ten s ite t som legges i fredskam pan jen . I så
ta ll v ille  fredskam pen jen  væ re  beregnet på  å tjen e  som k am u 
flasje  fo r angrepshensik tene. M en det e r likevel den alm inne
lige v u rd e rin g  i ansvarlige  k re tse r  i de vestlige dem okra tiene 
a t sov je t-reg jeringen  ikke ønsker noen krig. A lle tilg jengelige 
f 'PP lysninger ty d e r på a t det ikke fo regår k rigsfo rberedelser 
pa  k o rt sik t i Sovje t-Sam veldet. D en alm innelige oppfatn ing  
e r a t sov je t-reg jeringen  h åp er på  at tiden  a rb e id er for dem  og 
a t sam veldets m ilitæ re  og økonom iske s ty rk e  skal vokse ra sk e re  
enn  i den ka.pitalistiske verden . De e r u tv ilsom t k la r  over at 
d et a lm innelige industrie lle , tekn iske n ivå  også e r bestem - 
m^ende fo r evnen  til å fab rik e re  både a tom bom ber og an d re  
vapen  og a t ru ssern e  enda ikke h a r nådd  sam m e industrie lle  
og tekn iske n ivå  som den vestlige verden. D et e r bare  hen- 
d ingsu tv ik lingen  selv  som kan  gi svar på  spørsm ålet om h v il
ken  v u rdering , den opptim istiske e ller den pessim istiske, e r den 
rik tige. D erfor e r det overm åte  v ik tig  a t en g jør det som gjøres 
k an  fo r å bygge u t en  po litisk  og m ilitæ r v æ rv ars lin g stj eneste  
som fø lger u tv ik lingen  å rv åk en t og så v id t m ulig  i deta ljer.

Som jeg  flere  ganger h a r v æ rt in n e  på, fo religger det i 
øyeb likket ikke noen ting  som ty d e r på  ak u tt k rig sfa re  på 
denne siden  av  som m eren. D et e r vanskeligere å si noen h e lt 
bestem t om stillingen  u t på  sensom m eren  n å r høsten  e r  kom 
m et i hus. M en ingen s ted er i den dem okratiske verden  b lir 
det i dag d isponert u t fra  den hypotese a t det vil kom m e en  
eksplosjon til høsten.

D en a lvorligste  fa re  for k rig  ligger e tte r  a lt å døm m e frem 
deles i a t k rig en  kan  kom m e ved et u lykkestilfe lle , som resu l-
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ta t av  en  fe ilvu rdering . D et e r  for eks. ikke u ten k elig  a t Sov- 
je t-S am velde t kan  ta  sjansen  på  e t m er e lle r m in d re  k am u fle rt 
frem stø t i fo rb indelse m ed o ljekrisen  i P ersia , e lle r e t frem stø t 
m ot Jugoslav ia, noe jugoslaverne selv  til  en  viss g rad  er n e r
vøse for, i den  tro  at slike frem tsø t ik'ke v il u tløse noen v e r 
denskrig . D et fo re liger ingen  u tv e ty d ig  besk jed  fra  vestm ak t- 
hold  om hvo rd an  de i så fa ll v il reagere.

S ku lle  det sk je  a t M ac A rth u r  fikk  avg jø rende in n fly te lse  
på am erik an sk  politikk , v il d e t b li m o tta tt som et fa resig n al 
i Sovjet-Sam veldet. D et sam m e vil kan sk je  — m en ikke i 
sam m e g rad  — om e t valg  i S to rb ritan n ia  til  høsten  sku lle  
b ringe C hurch ill tilbake som sta tsm in ister. D et v ille  v æ re  
lan g t m in d re  g ru n n  t i l  en  slik  reaksjon  overfo r ham  enn  over
for M acA rthur. C hurch ill h a r lang  e rfa rin g  og sto r evne til 
n ø k te rn  stra teg isk  vurdering . D et e r en sv ak h e t i denne s itu a 
sjonen  a t B evin døde og a t d e t oppstod s tr id  i det b ritisk e  a r 
b e id e rp a rti — forhold  som h a r g jo rt det vanskeligere  enn  fø r 
å g jø re  b ritisk e  synsm åter g jeldende m ed fu ll ty n g d e  i d isku
sjonene m ellom  vestdem okratiene.

P å  g ru n n  av  v å r t  lands u ts a tte  s tilling  h a r  vi sæ rlig  sto r 
in teresse  av  å g jø re det vi k an  for a t vi k an  unngå en n y  v e r
denskrig . V år oppgave m å på  den ene siden v æ re  å s ty rk e  v a r t 
fo rsv ar og bygge det opp slik  a t vi — hvis u ly k k en  sku lle  væ re  
u te  — kan  v æ re  in n s tilt på  å få  m est m ulig  h jelp . V år egen 
innsats  b e ty r d erfo r sv æ rt m ye — v å r  egen v ilje  ti l  å bygge 
opp e t eget fo rsv ar m å v æ re  tilstede . Jeg  tro r  vi k an  se i 
øynene at det beredskapsn ivå som v i ta r  sik te  p å  å ha nådd  ved 
u tg an g en  til 1952, er e t n ivå  som — hvis spenn ingstilstanden  
v a re r  — vi b lir  nødt ti l  å ho lde så lenge spenningen  e r der. P å  
den an d re  siden er det v ik tig  a t vi s tø tte r  a lle  k re fte r  i verden  
som vil holde m ulighe tene fo r reelle  fo rh an d lin g e r åpne. D et 
e r også v ik tig  a t vi m øter den kom m unistiske fredsoffensiven  
m ed positive rea listiske  forslag. D et er det som er b ak g ru n n en  
fo r de nord iske  arbeiderorgan isasjonenes p ro g ram  om fred  m ed 
fr ih e t som  i enk le  og le ttfa tte lig e  p u n k te r  tre k k e r  opp et 
g ru n n lag  for reelle  fo rh an d lin g e r — for en avspenn ing  på 
g ru n n lag  av  e t v irkelig  forhandlingsoppgjør.

Jon Carlsen: U ten rik sm in is te ren  s ie r a t ru ssern e  h a r om 
lag  h u n d re  d iv isjoner — eller ca. en  m illion  m ann  — i V est-Russ- 
lan d  og v asa lls ta ten e  i dag. V estm ak tene h a r  b a re  ca. 20 p ro 
sen t av  denne s ty rk en  til disposisjon. Jeg  synes det e r  nokså
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m erkelig når en ser det som har foregått i årene e tter fri
gjøringen, at vi skal betrak te  Russland som den største fare 
for verdensfreden, og at det sies at vi er nødt til å ruste  oss 
til forsvar. Jeg  synes det er m erkelig a t ikke Russland — før 
vi har oppnådd den styrken vi har til rådighet — har slå tt til, 
hvis det var så at Russland har tenk t å legge Europa under seg. 
Jeg  kan ikke få meg til å tro at Russland er så aggressivt inn
stillet at det vil sette en verdenskrig i gang igjen. D ertil har 
russerne følt for mye på kroppen hva en verdenskrig vil si. 
Derim ot vil jeg ha sagt at det am erikanske folket ikke i sam 
me grad har følt hva det vil si å være med i krigen.

Jeg har inn trykk  av at en del m ennesker her i verden er 
in teressert i krig for å tjene penger på den. Det gjelder ikke 
det russiske eller storparten  av det norske folket, m en derimot 
har vi en del kapitalister som er in teressert i en ny verdenskrig.

Jeg  m ener at vi må gå inn for en m er m oderat lin je  i u ten 
rikspolitikken — vi må gå inn for den linjen som virkelig 
arbeider for fred  her i verden. Det er m ange som i dag får 
betenkeligheter på grunn av de høye m ilitærbevilgningene og 
den utvidede forsvarsberedskapen — de er k lar over at hvis 
vi skal fortsette denne linjen, vil vår levestandard ytterligere 
m åtte  senkes.

Lars Jansen: De forhandlingene som vi vet har væ rt ført 
fra am erikansk side med Ching Kai-Shek om Formosa må 
u ten tvil ha skapt en viss engstelse hos Mao Tse Tong og de 
andre dem okratiske land. At dette  forholdet ikke gir ro blant 
de dem okratiske land, må en væ re på det rene med.

Et annet punkt jeg vil nevne er den am erikanske lansering 
av Spania i tilknytning til A-paktlandene. Riktignok reiste 
England bust, men det foruroliger alle oss å vite at visse k re t
ser i A m erika kan tilla te  å si at Spania av hensyn til den geo
grafiske beliggenhet, bør få tilslutning til A-pakten.

Halvard Lange: Carlsen spurte hvordan vi kunne se Russ
land som noen fare for freden. Noe av det mest tragiske som 
e r skjedd siden 1945 er jo den m åten hvorpå den russiske 
regjeringen har greid å forspille det veldige fond av godvilje, 
av tillit og ønske om tillitsfu llt samarbeid, som fantes innen 
de vestlige dem okratiene da den felles krigen mot Tyskland, 
Italia  og Japan  var slutt. De har greidd å forspille den, dels 
ved den politikk de har ført i Øst-Europa og over hele det om-
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rådet som ved våpenstillstanden kom inn under deres m akt- 
om råder. Det er ikke nødvendig å regne opp alle leddene i 
denne politikken. Jeg  nevner bare Tsjekkoslovakia, jeg nev
ner bare angrepene med alle midler, bortsett fra  krig, mot J u 
goslavia i det øyeblikk Jugoslavia innsisterte på re tten  til å 
føre sin egen politikk. Jeg nevner støtten til de kom m unist
iske opprørsstyrkene i Hellas som tydelig viste at det ikke var 
satt noen endelige grenser ved våpenstillstanden for hvor 
langt man på russisk side skulle få skyte sine posisjoner frem. 
Jeg  nevner de kom m unistiske partienes og de kom munistiske 
fagorganisasjonenes opptreden i land som Italia  og Frankrike 
i hele denne etterkrigstiden. Det er denne ekspansive m akt
politikk som har forspilt tilliten  og godviljen og som har gjort 
at vi er nødt til å se Russland som den største fare for fre
den i dag.

Men, spurte Carlsen, hvorfor har de da ikke for lengst gått 
til angrep, nå r de i dag er meget sterkere i oppsatte m ilitæ ré 
enheter enn dem okratiene i vest? Dels fordi det russiske folk 
har følt på kroppen hva krig er, og selv et d ik ta tu rsty re  må ta 
hensyn til stem ningene i det folket som skal slåss. I en storkrig 
spiller slikt som industrielt teknisk nivå en utslaggivende rolle 
i det lange løp. Og vi har grunn til å regne med at overlegen- 
heten  i så m åte ennå er overveldende for den vestlige verden 
og kan bli det enda en tid  fram over med m indre det skjer rene 
underverker i Sovjet-Samveldet. Jeg  har sagt at det ikke er 
noe land i den vestlige verden i dag som bygger sin politikk 
på den hypotesen at russerne ønsker å slippe en verdenskrig 
løs. Men overfallet i Korea har læ rt oss at vi ikke lengere kan 
væ re absolutt trygge for at de fører sin m aktpolitikk med alle 
m idler, u nn ta tt åpen krig. I Korea gikk de til åpen krig selv 
om det er en lokal aksjon, og den russiske politikken ta r  vel 
nettopp sikte på i denne fasen å svekke og utm atte  de demo
kratiske landene mest m ulig gjennom  den slags lokale aksjoner. 
Det er en sannsynlig hypotese. Derved vil de sinke oppbyg
gingen av de forsvarskrefter som er nødvendige for oss og som 
de ikke synes det er fornuftig og realpolitisk å søke å h indre 
ved en storkrig  som de vet de i det lange løp kom m er til å tape.

Hvorfor skal vi bygge opp et forsvar i Norge når vi ikke 
kan forsvare oss alene? Alle her i landet var i 1945 enig om 
— også kom m unistene i S tortinget — to ting: Vi må bygge opp 
et forsvar. Vi vil ikke oppleve 9. april en gang til. Men alle
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var også enige om at vi m akter ikke alene å stå imot et stor- 
m aktsangrep, og det vi må sette som mål for oppbyggingen av 
det norske forsvar kom til u ttrykk  i en enstem mig stortings
beslutning, nem lig at vi bygger det opp slik at vi kan stå imot 
til hjelp fra  andre m akter kan nå fram. Det er akkurat den 
m ålsettingen vi frem deles arbeider e tter ved oppbyggingen av 
forsvaret. Det betyr ikke, som Carlsen hevdet, at det blir stans 
i gjenreisningen og utbyggingen av landet. Det betyr bare at 
en del av oppgavene må vi ta  sikte på å løse over lengere tid 
fordi vi ikke kan m akte alt på en gang.

Til Jansen vil jeg  bare kort si at de am erikanske forhand
lingene med Chiang Kai Shek ble ta tt opp igjen e tte r angre
pet i Korea. Jeg  nevnte at i jan u ar 1950 ble det sagt tydelig 
fra, fra  den am erikanske utenriksledelsens side, at de regnet 
ikke Formosa med til am erikansk forsvarsom råde og det var 
sagt tydelig fra  i m itt foredrag at de regnet ikke med at Chiang 
Kai Shek hadde noe grunnlag i det kinesiske folk. Det er selve 
Korea-situasjonen, frykten  for a t et kom munistisk-kinesisk 
frem støt mot Korea skulle skape en farlig  flanketrussel mot 
FN -troppene i Korea, som er bakgrunnen for den støtte som i 
dag blir g itt til Chiang Kai Shek for at han kan væ re sikker 
på å holde Formosa. D ette er nettopp et av stridsspørsm ålene 
mellom M acA rthur og den am erikanske regjering, hvor reg jer
ingen har satt sin vilje gjennom slik at Chiang Kai Shek ikke 
skal oppm untres til, og ikke skal tillates, å ta  del i hverken 
kam pene i Korea eller i offensive kam phandlinger mot det 
kinesiske fastland. I parantes vil jeg skyte inn at Jansens opp
fatn ing av hva som er dem okratiske m akter er noe forskjellig 
fra  min, når han grupperte Mao Tse Tongs K ina blant demo
kratiene.

N år det gjelder Spania er forholdet det at det er visse mili
tæ re  kretser i USA — m ilitæ re kretser først og frem st, men 
cgså republikanske kretser — som ren t fra  strategiske b e tra k t
ninger m ener at det ville væ re rik tig  å ha Spania med. Vi har 
for vår del sagt fra  i alle diskusjonene, at m an ville tape så 
m eget politisk og det ville væ re så meget av en svekkelse av 
innholdet i A tlanterhavssam arbeidet, hvis Spania under sitt 
nåvæ rende styre  kom med, at det kan ikke komme på tale. Og 
det har ikke væ rt ta tt  opp som forslag fra ansvarlig am eri
kansk hold i det hele tatt.

Jon Carlsen: Jeg vil sette fram  dette  forslag: Represen-
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tantskapet vil e tte r å ha hørt utenriksm inister Langes u tred 
ning om den utenrikspolitiske situasjon uttale:

Regjeringen må føre en utenrikspolitikk som er i sam svar 
med vårt lands bæreevne uten  at det arbeidende folks leve
standard  blir y tterligere senket. D erfor må bevilgningene til 
den m ilitæ re beredskap holdes nede på et norm alt nivå, og det 
sivile behov, særlig for boliger, høynes. Forutsetningen for a t 
vårt land skal kunne tilfredsstille det sivile behov og m ed
virke til å trygge freden, er at vårt land tre r  u t av A tlan ter
havspakten.

P. Ødegaard: Jeg  vil gjerne stille et spørsmål om hvordan 
vi skal forholde oss hvis det b ry te r u t en borgerkrig i Spania 
eller i Perons A rgentina. Skal vi fordøm me den?

Konrad Nordahl: Det som står i m anifestet om fred med 
frihet sik ter ikke til borgerkrig i A rgentina eller i Spania, men 
om en annen m akt organiserer borgerkrig i et land av egne 
im perialistiske interesser. Den er den form  for organisering av 
borgerkrig som det siktes til i manifestet.

Dirigenten: Sekretaria te t har lagt fram  dette forslag til u t
talelse: Arbeidsplassen kan ikke gi opp arbeidet for en fredelig 
løsning av de internasjonale m otsetningsforhold. Den nordiske 
arbeiderbevegelse ha r derfor sendt u t sitt m anifest om fred og 
frihet.

R epresentantskapet slu tter seg til dette m anifestet og vil 
• særlig understreke at «enhver angrepshandling, med hvilke vå
pen den enn blir gjennom ført, og likegyldig om den skjer åpent 
eller i form  av stø tte til en borgerkrig i et annet land e tter eller 
på annen m åte ,er en forbrytelse mot hele verdens fred og sik
kerhet.»

Representantskapet oppfordrer alle fagorganiserte til å 
slu tte opp om dette  m anifest og henstiller til de norske stats
m yndigheter å ta  opp de synsm åter som her er kommet til u t
trykk  i alle internasjonale organer.

Votering: Sekretariatets forslag til u ttalelse ble vedtatt mot 
1 stemme.

Mot 1 stem me ble Carlsens forslag avvist.
Dirigenten  refererte  dere tter følgende forslag til resolusjon, 

som var satt fram  av Sekretariatet:
Representantskapet i Arbeidernes faglige Landsorganisasjon 

gir sin fulle tilslu tn ing til de bestrebelser som den in ternasjo
nale sosialistkonferanse (Comisco) h a r satt i gang for å sikre
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at Anna Kethly, gjennom  offentlig rettssak og med upartisk  
forsvarer, kan få prøvd den dom på 15 års tvangsarbeid som en 
hemm elig krigsrett har idømt henne.

R epresentantskapet protesterer på det skarpeste mot at den 
ungarske legasjon i Stockholm har nektet å oversende til sin 
regjering de uttalelsene som den 1. mai ble vedtatt på arbeider- 
m øtet i Danm ark, Norge og Sverige. Ingen sta t har noen gang 
vist en slik forakt for de fagorganiserte arbeidere, og den skan
dinaviske fagbevegelse kan bare oppfatte en slik opptreden som 
et ny tt bevis for den vilkårlighet som preger det - kom m unist
iske Ungarn.

Votering: Forslaget ble ved tatt mot en stemme.
Dirigenten: Det hadde selvsagt væ rt hyggelig for oss alle 

sam m en om utenriksm inisteren kunne tegne et lysere bilde og 
perspektiv for oss. R epresentantskapet setter im idlertid pris 
på å få tingene så objektivt og realistisk belyst som mulig for 
at vi i vårt daglige arbeid frem over kan væ re k lar over utgangs
punktene. Vi setter overm åte stor pris på å få gode orienteringer. 
Jeg  ber derfor på representantskapets vegne om å få lov til å 
takke utenriksm inisteren for den redegjørelsen han har gitt oss.

DAGSORDEN PUNKT 11:
Innstilling jra sekretariatet om fastsettelse av aldersgrensen

av pensjon.
Til innstilling fra komiteen for forhøyelse av aldersgrensen 

for pensjonister:
Sekretaria te t vedtok i m øte den 10. oktober 1950 å sette ned 

en kom ite til å utrede spørsm ålet om forhøyelse av aldersgren
sen for pensjonister.

Komiteen fikk slik sammensetning:
Torbjørn Henriksen, K arsten Torkildsen, Josef Larsson, 

Emil Torkildsen, Edv. Stenklev, A lbert Karlsen, M arius Trana 
og Idar Norstrand.

Sekretaria te t beslu ttet at Torbjørn Henriksen skulle væ re 
komiteens form ann og i første m øte ble Idar N orstrand valgt 
som komiteens sekretær.

På anmodning fra  kom iteen om en næ rm ere utform ing av 
dens m andat beslu ttet sekretaria te t den 23. januar 1951 følgende.
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«Komiteen får i oppdrag å utrede spørsmålet om:

1. Berettigelsen av å forhøye aldersgrensen for m ottakelse av 
alderstrygd og pensjon under henvisning til de forslag som 
har væ rt reist i denne forbinnelse.

2. Vil det være rik tig  å innføre forskjellige alder grenser for 
de forskjellige y rker og fag.

3. Sløyfing av bestem melsen om at alderspensjonen — skal 
reduseres når pensjonisten har andre inntekter».

Komiteens m andat ble derm ed svæ rt om fattende og reiser i 
de t hele så vidt mange og store problem kom plekser at en ikke 
har kunnet foreta en utredning som er m ent å stå for eksperte
nes dom. Komiteen har derfor ikke utdypet og fo retatt økonom
iske beregninger eller aktuaranalyser men har valgt å ta  i bruk  
bare det aller nødvendigste av de offentlige statistiske bereg
ninger som foreligger.

Med disse forbehold vil kom iteen i det etterfølgende rede
gjøre for de undersøkelser som er foretatt, og legge fram  be
grunnede forslag.

1. Pensjonsordninger.
A. Bedriftenes pensjonskasser.
1 det private arbeidsliv er det en stadig økning av pen.sjons- 

kasser for arbeidere og funksjonærer. Enten blir det opprettet 
faste pensjonskasser ved bedriftene, eller det tegnes en kollektiv 
forsikring. D ette har væ rt m ulig fordi skattelovene på dette 
punk tet er gunstige.

1 e tt sam m endrag som Skattelovutvalget for pensjonsord
ninger gjør fram gå det bl. a.:

«1. Arbeidsgivere får inntektsfradrag for pensjon som de beta
ler til arbeidere og funksjonæ rer i næ ring  og deres etterlatte .

2. Arbeidsgivere får inn tek tsfradrag  for avsetninger (over
føringer) til pensjonsfond (og kasser) og for forsikrings
prem ier, derunder engangsprem ier til sikring av slik pen
sjonering. Pensjonsfond (og kasser) må væ re ordnet og på 
godkjent m åte, men ved forsikring i vanlig forsikringssel
skap kreves det prinsipiellt ikke annet enn at prem ien skal 
væ re en virkelig u tgift med grunnlag i arbeidsforholdet.
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3. A rbeidstakere få r inntektsfradrag for tvungne innskudd til 
pensjonsfond (og — kasser) og til pensjonsforsikring, og de 
b lir ikke skattlagt for beløp som arbeidsgiveren betaler for 
dem til slik pensjonsordning.

4. Den som m ottar pensjon fra  arbeidsgivere eller gjennom 
pensjonsfond (eller — kasse) eller pensjonsforsikring som 
nevnt overfor, b lir i alm innelighet skattlagt for pensjonen 
som inntekt. D ette gjelder likevel ikke for utløsningssum- 
m er eller ytelser gjennom kapitalforsikring.

5. Den som frivillig avsetter eller betaler inn tilskudd eller 
prem ier til sikring av pensjon for seg selv og sine etterlatte , 
får ikke inntektsfradrag e tte r samme regler. Men han får 
e tte r særlige bestem m elser årlig  fradrag  med inntil kr.
300.00 (ingen å forsørge), kr. 400.00 (1 å forsørge), eller kr.
500.00 (minst 2 å forsørge) for betalt prem ie for livsforsi
kring. Ved kapitalforsikring blir forsikringssum m en ikke 
for noen del skattlagt som inntek t for m ottakeren. Ved liv
renteforsikring b lir livrenteterm inene i sin helhet skattlagt 
som inntek t for m ottakeren e tte r hvert som de forfaller».

I henhold til Skattelovgivningen må bedrifter som ønsker 
skattefrihet for avsetninger til pensjonsordninger forelegge sta
tu ttene  for slike ordninger for Sosialdepartem enet til godkjen
nelse.

N år det gjelder aldersgrensene i forbinnelse med å god
kjenne slike ordninger som skattefrie, har Sosialdepartem entet 
stilt som betingelse at aldersgrensene ikke skal være under 65 
år for m enn og 60 år for kvinner. Det gjøres likevel unntakelser.

Sosialdepartem entet har utarbeidet en liste over de firm aer 
som har opprettet faste pensjonskasser og som på den m åten 
ha r få tt godkjenning av Sosialdepartem entet. L isten følger som 
bilag 1. Det frem går av denne hvor mange arbeidere og funk
sjonæ rer det dreier seg om og hvilke aldersgrenser som er fast
satt. En vil bl. a. se at det ofte er ulik aldersgrense for arbeidere 
og funksjonærer.

Forøvrig har Sosialdepartem entet foretatt en u tredning av 
pensjonsordningene pr. 31. desem ber 1947, over private pensjons
kasser og fond, med off. stadfestede vedtekter. U tdrag av denne 
utredning følger som bilag 2.
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B. Kollektive pensjonsforsikringer.
Når det gjelder den kollektive pensjonsforsikring så ble 

denne forsikringsform  innført i Norge i 1917. De alm innelige 
forsikringsvilkårene som er stadfestet for kollektiv pensjons
forsikring, er u tarbeidet med' det særlige form ål at forsikrings
form en skal tjene til rasjonell og betryggende sikring av pen
sjoner i bedriftene. Av de tallene som foreligger på dette  om
råde vil en nevne at i 1948 ble det innbetalt 69 mill. kroner i 
prem ier. Det samlede antall forskrede var i:

1922. 1 600 fordelt på 64 arbeidsgivere.
1942. 25 00 fordelt på 1 097 arbeidsgivere.
1948. 46 000 fordelt på 2 030 arbeidsgivere.
Det har som en ser væ rt en rivende utvikling på dette  om

rådet.
A ldersgrensen er høyst forskjellig fordi forsikringsselska

pene beregner prem iene i forhold til bl. a. den aldersgrensen som 
fastsettes.

C. Statens pensjonsordninger.
I Statens Pensjonskasse betaler medlemm ene 10 pst. av sin 

regulativlønn. De er sikret alderpensjon — enkepensjon — in
validepensjon m .V. og den alm innelige aldersgrense er 70 år 
for m enn og 65 år for kvinner. Det er im idlertid m ange unn ta
kelser fra  disse grensene. For noen grupper er aldersgrensen 
fastsatt helt ned til 55 år. I Lov om Statens Pensjonskasse er det 
fasta tt at en off. tjenestem ann kan gå av med full alderspensjon 
3 år før oppnådd aldersgrense. Like til 1949 var det adgang til 
å gå av 5 år før aldersgrensen.

Spørsm ålet om en revisjon av aldersgrensene for Statens 
tjenestem enn er under behandling i en komite nedsatt av So
sialdepartem entet.

For kort tid siden ble det innført en pensjonsordning for 
Statens arbeidere hvor aldersgrensen er fastsatt til 68 år for 
m enn og 65 år for kvinner. Det betales prem ie e tte r bestem te 
regler og pensjonen utregnes e tter antall prem iem åneder. Pen
sjonsordningen om fatter alderspensjon — enkepensjon — inva
lidepensjon m. V. Arbeidere i følgende grupper kan likevel 
slu tte i arbeidet med full pensjon: Anleggsarbeidere, vegarbei
dere, havnearbeidere og fyr- og m erkearbeidere.
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D. Kom m unale pensjonsordninger.
I Oslo kom mune ble pensjonsordning innført fra  1. januar 

1902. Pensjonsordningen om fatter kom munale tjenestem ennn 
og en del faste arbeidere.

F ra  1. januar 1938 er både kom munale tjenestem enn og ar
beidere m edlem m er av Oslo kom m unale Pensjonskasse. E tter 
30 års tjeneste er pensjonsgrunnlaget 66 pst. av grunnlønn +  
tjenestetillegg. E r tjenestetiden ved aldersgrensen m indre enn 
30 å r blir pensjonen redusert med 1/30 for hvert å r som m angler 
på 30 år, men ikke m er enn 50 pst.

Aldersgrensene er for visse stillinger, f. eks. brannkonstab
lar 60 år, for arbeidere med 48 tim ers arbeidsuke 66 år, for 
øvrige tjenestem enn 70 år. En kom m unal lønnstaker med alders
grense 70 år, kan fra tre  m ed straks begynnende pensjon inntil 
5 år før aldersgrensen under forutsetning av at summen av 
alder og tjenestetid  er 85 år.

Pensjonsordningen om fatter egen pensjon, enkepensjon og 
barnepensjon.

Det er ikke pensjonsinnskudd i Oslo kommune.
I bykom munene for øvrig har praktisk ta lt alle lønnstakere 

en eller annen form for pensjonsordning. Denne ordning kan 
variere sterk t og pensjonsinnskuddet for tjenestem ennene lig
ger mellom 5 og 8 pst. av lønnen. Spørsm ålet om innførelse 
av pensjonsordning tas ofte opp i forbindelse med tariffrevisjo
nene eller mellom tariffperiodene. I den senere tid har særlig 
pensjonsspørsm ålet for arbeidere b litt ta tt opp.

For øvrig har Norsk Kom m uneforbund m edvirket til opp
rettelse av Norges By- og Herredsforbunds Landspensjonskasse. 
Denne Landspensjonskasse om fatter i dag pensjonsordninger 
med 116 kommuner. Pensjonsgrunnlaget er 50 pst. av grunn
lønnen -(- alderstillegg, og pensjonsinnskuddet er 7 pst. A lders
grensen er 70 år for m enn og 65 år for kvinner med adgang til 
å fra tre  inntil 2 år før oppnådd aldersgrense.

2. Uttalelser i forbindelse m ed spørsmålet om å 
heve aldersgrensene.

Det har i de siste årene fra m yndighetenes side i forskjellig 
sam m enheng væ rt hevdet at vi står overfor en strukturendring  
i befolkningssammensetningen. Det gjelder i første rekke den
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ervervsdyktige delen av befolkningen. I O.t.prp. nr. 39/1949, 
har Sosialdepartem entet bl. a. pekt på at den någjeldende Lov 
om aldersgrense for off. tjenestem enn bør tas opp til alm innelig 
revisjon.

I proposisjonen er bl. a. u tta lt:
«Det er en k jent sak at det i atskillig tid  har pågått en be

tydelig forskyvning i befolkningens stru k tu r nå r det gjelder 
aldersgruppeinndelingen, idet antallet personer f høyere alders
grupper stadig har steget i forhold til den ervervsdyktige del 
av befolkningen. Denne utvikling vil fortsette også i fram tia, 
og vil bety en m inkende tilgang på arbeidskraft fra  de yngre 
årsklasser.

For å m otvirke de uheldige følgene av dette vil det oppstå 
spørsmål om å u tny tte  den arbeidskraftreserve som befolknin
gen i de høyere aldersgrupper representerer og herunder også 
i større u tstrekning å bruke kvinner i ervervslivet.

Den vanlige aldersgrense e tte r aldersgrenseloven er 70 å r 
for m enn og 65 år for kvinner. Dessuten inneholder § 2 bestem 
m elser om lavere aldersgrenser for en rekke grupper av t je 
nestem enn. Foruten for statstjenestem enn gjelder loven også 
for andre arbeidstakere som er b litt m edlem m er av Statens 
Pensjonskasse, og også for flere av disse grupper er det i stor
tingsvedtaket om innlem m ing fastsatt lavere aldersgrense enn 
lovens vanlige.

Det bør tas opp til undersøkelse og utredning om disse 
aldersgrensebestem m elser svarer til situasjonen i dag og den 
utvikling i aldersgruppefordelingen og den tilgang på arbeids
k raft en kan vente i årene fram over, og om det av hensyn h e r
til er ønskelig og forsvarlig å endre de gjeldende aldersgrense
bestemmelser. N år det gjelder spørsm ålet om å heve alders
grensene, bør det først og frem st overveies om dette  bør gjøres 
for de stillinger som har lavere aldersgrense enn lovens vanlige, 
men også spørsm ålet om hensiktsm essigheten av den m aksi
m ale aldersgrense 70 og 65 år bør overveies. I denne forbin- 
nelse bør også utredes spørsm ålet om å fastsette en videre 
adgang til å bli stående i stillingen utover aldersgrensen enn 
den som nå praktiseres e tte r lovens § 4.

E t spørsmål for seg er om det bør gjelde samme aldersgrense 
for kvinner og menn. D epartem entet har fra  Norsk K vinners 
Nasjonalråd og Norsk gruppe av Open Door In ternational mot-
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ta tt henstillinger om å ta  dette spørsm ålet opp til utredning. 
Norsk gruppe av Open Door In ternational har gitt u ttrykk  for 
at dette  følger av prinsippet om likestilling mellom kvinner og 
menn. En står her overfor et m eget dyptgripende problem  som 
vil kreve grundige undersøkelser og overveielser. En kan i 
denne forbindelse nevne at læ rerinner i meget stor u tstrekning 
har benytte t seg av adgangen til å gå av inntil 5 år før den nå
gjeldende aldersgrense 65 år.»

Skattelovutvalget for pensjonsordninger som fikk i opp
drag å u trede spørsm ålet om en revisjon av bestem melsene om 
skattefrihet for avsetninger til pensjonsordninger har i den 
innstillingen som ble g itt i 1950 foreslått a t det som et v ilkår 
for skattefrihet for avsetninger til pensjonskasser, skal settes en 
aldersgrense på 65 år for m enn og 60 år for kvinner. U tvalget 
skriver om dette spørsmål:

«Når det gjelder alderspensjon har utvalget foreslått fylte 
65 år for m enn og fylte 60 år for kvinner som laveste pensjons; 
alder. P.g.a. det økte antall gamle, og den stadig økte leve- og 
arbeidsdyktighetsalder, an tar en at det i alm innelighet ikke 
bør kunne settes lavere pensjonsalder. Se også Forsikrings- 
rådets u ttalelse vedlegg 3.

I enkelte y rker vil im idlertid de foreslåtte laveste pen- 
sjonsaldre væ re for høye. Utvalget foreslår derfor at Sosialde
partem entet skal kunne tilla te  lavere pensjonsalder for visse 
y rker og ellers i særlige tilfeller.»

De Norske Livsforsikringsselskapers forening som fikk sa
ken til u ttalelse har i brev av 28. juni 1948 til F inansdeparte
m entet bl. a. skrevet:

«Pensjonsalderen er vanligvis 65—70 år for m enn og 60—65 
år for kvinner. I enkelte y rker f. eks. når det gjelder sjåfører 
og sykepleiersker kan det væ re påkrevd med en lavere pensjons
alder. Såvidt skjønnes blir dette m oment tilstrekkelig  tilgode
sett om m an fastholder at pensjonsalderen ikke bør kunne settes 
lavere enn til 60 år for menn, 55 år for kvinner. Noen regel om 
at pensjonsalderen skulle fastsettes e tter vurdering i det enkelte 
tilfelle, ville bli for tung å praktisere.»

Forsikringsrådet har likeledes i brev av 3. august 1948 til 
F inansdepartem entet bemerket:

«Ved fastsettelsen av pensjonsalderen bør det has i erin
dring at et vesentlig punkt i det hele er å utskyte kapitalen for 
b ruk  på lenger sikt. I tråd  med dette m å pensjonsalderen ikke
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settes for lav, og Forsikringsrådet m ener derfor a t de av sel
skapene foreslåtte undergrener, nem lig 60 — respektive 55 år 
bør væ re et minimum.»

3. B efo lkn ingss ta tis t ikken .

Ervervsbefolkningen dvs. den del av folket som deltar i a r
beidslivet er i statistikken de grupper som vi finner i alderen 
15—64 år. Im idlertid er det en stor del ungdom mellom 15—19 
år som ikke deltar i arbeidslivet, fordi de går på skoler. Men 
til gjengjeld regner en med at % av menn i alderen 65—70 
år deltar i arbeidslivet. N ettotilveksten til den ervervsbefolk
ningen er differensen mellom de som blir 15 år og de som går 
u t av gruppen 15—64 år enten ved død eller fylte 65 år. S tati
stikken viser bl. a. at nettotilveksten var størst i 1933, m en har 
siden væ rt synkende. 1 1936—40 var hele nettotilveksten ca. 
20 000 pr. år. 1 1940—45 var nettotilveksten gått ned til ca. 
12 000 pr. år. 1 1950 ble tilgangen sannsynligvis ca. 2 600. 1 
slu tten  av 60-årene vil tilveksten opphøre helt. Mens tilgang 
på ung arbeidskraft på den ene side viser en stadig synkende 
tendens, så viser det seg at antallet over 65 år stiger. Noen av 
de tall som har væ rt mest b rukt for å belyse denne utviklingen 
er følgende:

1 1948 var det ca. 282 000 personer over 65 år. 1 1960 vil ta l
let væ re steget til 365 000 og i 1975 til ca. 479 000 personer over 
65 år. Dette vil bety en stigning på 66 pst. Mens aldersgrup
pene over 65 år i 1948 utgjorde ca. 9 pst. av hele befolkningen, 
vil de samme aldersgruppene i 1975 utgjøre ca. 14 pst.

1 1948 var det 7 personer i alderen 15—65 år på hver person 
over 65 år. Dette forholdet forverrer seg, slik at vi om ca. 25 år 
bare har 4 personer i alderen 15—65 år på hver person over 
65 å r . . Om skrevet i m ere poulær form heter det da at mens vi 
i dag har 7 personer som i fellesskap skal forsørge én person 
over 65 år, så vil det i 1975 bare væ re 4 personer om samme 
jobben. På lengere sikt vil naturligvis disse forhold by på a t
skillige problem er for levestandarden.

Det viser seg im idlertid også andre trekk i befolknings
struk turen  som vil by på like store problem er. Saken er nemlig 
at det er ikke nok med at aldersgruppene over 65 år øker i for
hold til ervervsbefolkningen, men også sam m ensetningen av er
vervsbefolkningen viser ugunstige tendenser. Noen tall vil her
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belyse dette forholdet. Hvis vi sier 1945=100, vil utviklingen 
fram over bli slik;

15— 19 år. 20—34 år. 34— 44 år. 45— 64 år.
,qro 87.1 95.6 109.4 110.5

........................ 91.3 85.8 117.9 120.8
1960    107.9 78.5 119.8 130.9

Dette gjelder menn, men for kvinner er forholdet stort sett 
det sam m e.'D ette  vil igjen bety en alvorlig vanskelighet nar det 
gjelder å beholde eller øke antall kvinner i ervervslivet, tordi 
hovedtyngden av de kvinner som deltar i ervervslivet er mellom 
15 og 34 år. De fleste slu tter når de gifter seg, og det skjer som 
regel før 34 års alderen. N år de unge aldersgrupper b lan t kvin
ner synker, så vil det bety langt m indre kvinnelig arbeidskraft 
enn tidligere.

4. Den alminnelige aldersgrensen.
Det har i forskjellige samm enheng væ rt hevdet at en burde 

ta  opp til overveielse spørsm ålet om det fremdeles bør væ re for
skjell på aldersgrensen for m enn og kvinner. Dette er et mege 
vanskelig problem  å ta  standpunkt til, m en det synes for koini- 
teen å væ re naturlig  at et krav om lik lønn for lik t arbeid burde 
få bl a. den konsekvens at det ble innført lik aldersgrense for 
lik t arbeid. Im idlertid ligger dette spørsm ålet noe pa siden av 
komiteens m andat og en finner derfor ikke å kunne ga næ rm ere
inn på disse problem er. „ , . „  n j  „i

Kom iteen vil likevel foreslå at forskjellen mellom den al
m innelige aldersgrensen for m enn og kvinner i lik t arbeid, re
duseres til 3 år. H ittil har det v æ rt vanlig med en forskjell pa

Det vil form entlig væ re nødvendig å foreta en spesiell u t
redning når det gjelder spørsm ålet om lik aldersgrense for menn 
og kvinner da det her vil reise seg en rekke problem er av sosial 
og kanskje også m edisinsk art.

N år kom iteen m ener at en allerede na bør redusere for
skjellen i aldersgrensene for m enn og kvinner, så er det bl. a. 
for i noen grad å imøtekomme et ønske fra  kvinneorganisasjo
nene. Videre vil en vise til a t levealderen er lengere for kvinner 
enn for m enn og levealderen øker stadig. Endelig vil kom iteen 
peke på hva som tidligere er anført om de vanskeligheter er
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vervslivet står overfor på grunn av at antall kvinner i de unge 
aldersgrupper har en relativ  synkende tendens, hvilket igjen 
har en dobbeltsidig virkning fordi tyngden av antall kvinner i 
ervervslivet er å finne i de yngre aldersgrupper.

I Sekretariatets m andat heter det:
«Vil det væ re riktig  å innføre forskjellige aldersgrenser for 

for de forskjellige y rker og fag?»
Komiteen er av den oppfatning at det er nødvendig  med for

skjellige aldersgrenser, fordi arbeidslivet er så differensiert at 
en lik aldersgrense for pensjonering vil komme til å by på m ar
kerte  urim eligheter.

Komiteen kan ikke gå inn på spørsm ålet om hvilken  alders
grense som bør fastsettes for de forskjellige yrker, m en vil peke 
på at det f. eks. vil væ re urim elig om det ble fastsatt samme 
aldersgrense for en kontorist og en støperiarbeider eller gruve
arbeider. Ved bedømmelsen av aldersgrensene i de forskjellige 
y rker vil det væ re mange hensyn å ta. Om en i noen y rker må 
sette aldersgrensene relativ t lavt, så bety r dette bare at grensen 
er nådd for disse yrker, mens vedkommende godt kan væ re fullt 
habil til annet arbeid.

Komiteen vil i sine vurderinger holde seg til en alm innelig 
aldersgrense, hvorfra det m å kunne avvikes alt e tte r yrkets art 
og de krav en stiller til utøverne.

Hvis fagorganisasjonen skal gå inn for en generell heving 
av nå gjeldende aldersgrenser, for pensjonister, vil det bety at 
alle aldersgrenser skulle bli løftet et hakk opp uten  at en ga seg 
av med å vurdere berettigelsen av et slikt sk ritt for det enkelte 
yrke eller fag. Komiteen kan derfor ikke anbefale en slik fram 
gangsmåte. Im idlertid kan ikke fagorganisasjonen stille seg like
gyldig til de vanskeligheter landet her står overfor. De eldre 
årsklasser øker mens de yngre avtar. Hvis det skal bli mulig 
å bygge u t de sosiale goder og samtidig opprettholde den nå
værende levestandard er det nødvendig at en forsøker å nøy tra
lisere den m inusfaktoren som den ugunstige utviklingen av be
folkningssam mensetningen representerer.

Spørsm ålet må e tter komiteens m ening bli: Hvordan skal 
en kunne få  i stand en ordning som kan tilføre arbeidslivet den 
arbeidskraftreserve som de eldre representerer u ten  å skade be
rettigede faglige og sosiale interesser?

Innenfor både privat og offentlig virksom het var det i m el
lom krigsårene en alm innelig oppfatning at de pensjonsberetti-
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gede burde slutte å arbeide første dagen de kunne få pensjon. 
Det var arbeidsløsheten som preget innstillingen. Forholdene er 
endret i dag og en har form odentlig lov til å anta at det fortsatt 
b lir et hovedpunkt i m ålsettingen for den økonomiske politikken 
her i landet å opprettholde full sysselsetting. Skulle det der
imot ikke væ re m ulig å opprettholde full sysselsetting, m en på 
ny inntre perioder med arbeidsløshet må fagorganisasjonen stå 
fritt. En kan ikke under alle forhold opprettholde de tiltak  en 
i dag eventuelt m edvirker til å gjennomføre.

I dag er det im idlertid nødvendig  å få de eldre årsklasser til 
å fortsette i sitt arbeid lengst mulig — helst i sitt eget yrke. Dette 
er utgangspunktet.

Ved vurderingen av spørsm ålet om fastsettelse av alders
grenser m å en også, i tillegg til hva som tidligere er anført, være 
oppmerksom på at den gjennom snittlige levealder er steget og 
frem deles har en stigende tendens.

Nedenstående oppstilling viser utviklingen på dette området, 
for årsklassene 50—60 og 70 år og om fatter en 100-års periode. 
De gjenstående leveår stiger hele veien.

M iddellevetiden 1841-1850 — 1945-1948, for aldersgruppene 
50-60 og 70 år.

M e n n ;
50 år ..........  20.70 23.08 23.95 24.41' 24.90 26.44
60 *   14.40 16.13 16.80 16.97 17.22 18.46
70 «   9.10 10.11 10.59 10.63 10.71 11.54

K v i n n e r ;
50 år .......... 22.20 24.45 25.30 25.87 26.35 28.12
60 «   15.20 17.18 17.85 18.16 18.38 19.70
70 «   9.50 10.88 11,24 11.40 11.38 12.35

Det er ca. 65 000 innskuddspliktige m edlem m er i Statens 
Pensjonskasse og ca. 25 000 i Statsbanenes Pensjonskasse. Pen
sjonsordningen for Statens arbeidere beregnes å om fatte ca. 
25 000 arbeidere. Tilsamm en har ca. 115 000 tjenestem enn og a r
beidere i S taten  ordnede pensjonsforhold, mens det i de pen
sjonskasser for private bedrifter som Sosialdepartem entets liste 
(bilag 1) viser, bare er ca. 24 000 medlemmer. For kommunenes
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vedkommende anslår en talle t pensjonsberettigede over hele 
landet til ca. 30 000. Tilsamm en kan en således regne med at 
det i a lt er ca. 169 000 personer som kom m er inn under disse 
pensjonsordninger. I tillegg til dette kom mer så ca. 46 000 per
soner for hvem det er tegnet kollektive pensjonsforsikringer av 
forskjellig verdi, og endelig har en del bedrifter opprettet pen
sjonsfond til beste for sine arbeidstakere, men ofte u ten  faste 
pens j onsrettigheter.

I Statens Pensjonskasse er den alm innelige aldersgrense 70 
år for m enn og 65 år for kvinner, men med re tt til a ga av 3 ar 
tidligere. Im idlertid har en del grupper få tt fastsatt lavere al
dersgrense enn den alminnelige. En telling som ble foretatt i 
1942 viser følgende;

Statens Pensjonskasse (31. desember 1942). 
A l d e r s g r e n s e n .

Antall Antall
menn % kvinner % *

52 år .................. ..................  1054 3.2 % — —

55 « .................. .................. 761 2,3 % 2121 13,6 %
60 « .................. ..................  2 523 7,8 % 2 863 18,4 %
63 « .................. ..................  22 0,06 % — —
65 « .................. .................. 3 069 9,4 % 10 536 68,0 %
68 « ........ .. , . . . ..................  924 2,8 % — —
70 « .................. ..................  24 357 74,5 % — —

32 710 100 % 15 520 100 %
Tilsamm en 48 230 personer.

G j e n n o m s n i t t l i g  a l d e r s g r e n s e ;
M e n n ............................................  67,7 år
K vinner ...................................... 62,7 «

Siden 1942 er antallet m edlem m er i Statens Pensjonskasse 
øket til ca. 65 000, men de nye m edlemm er som er kom met til, 
fordeler seg forholdsvis om trent på samme m åten, slik at den 
gjennom snittlige aldersgrensen ikke er nevneverdig forskjøvet. 
Den gjennom snittlige aldersgrense gir im idlertid ikke et helt
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korrekt bilde av situasjonen fordi en stor del av de som har 
den laveste aldersgrense (52 år), og som drar gjennom snittet ned, 
i det vesentlige er m ilitære befalingsm enn som ofte har en annen 
statsstilling de fortsetter i, — lærere, lektorer, sekretærer o 1.

I Statsbanenes Pensjonskasse har den alt overveiende dei 
en aldersgrense på 65 år. Bare administrasjonspersonalet har
høyere aldersgrense. f

For dem som kommer inn under pensjonsordningen for Sta
tens arbeidere er den alm innelige aldersgrense 68 år for menn 
og 65 år for kvinner. For de som kommer inn under private 
bedrifters pensjonskasser (se bilag 1), varierer aldersgrensene, 
m en et veiet gjennom snitt viser en aldersgrense på ca. 66,8 ar 
for menn og 61,7 år for kvinner.

De oppgaver som foreligger viser at aldersgrensen for de 
forskjellige pensjonsordninger nå i det alt vesentlige ligger m el
lom 65—70 år for menn og m ellom  60—65 år for kvinner.

Komiteen er på det rene med at det for enkelte grupper kan 
væ re en for lav aldersgrense mens den for andre kan være for 
høy, m en en er kom m et til det resultat at det v i l  væ re rimehg  
'å fastsette den alminnelige aldersgrense for menn til 67 år og
for kvinner til  64 år.

Når det gjelder forslaget til alm innelig aldersgrense for 
kvinner, viser en til hva kom iteen foran har anført om spørs
målet.  ̂ 1 j  •

Fra den alm innelige aldersgrense ma det være anledning
til å foreta fravikelser både opp og ned. Komiteen har vært 
inne på spørsmålet om å sette en m aksimumsgrense og er kom
m et til at det ikke hør fastsettes høyere aldersgrense enn 70 år 
for menn og 67 år for kvinner, m en  at pensjonister frivillig rna 
ha anledning til  å arheide også ut over 70 år — respektive 67 år, 
hvis de er i  stand til det og arbeidsgiveren finner dem  skikket  
t i l  det. Det blir et vurderingsspørsmål fra tilfelle  til tilfelle  hvor 
aldersgrensen bør settes for de yrker og fag hvor det av en 
Gller annGn årsak er rim elig a foreta en avvikelse fra den al- 
m innelige aldersgrense på 67, respektive 64 år.

Da det dreier seg om forskjellige pensjonsinnretninger vil 
det form entlig være vanskelig å få en helt ensartet behandling 
av slike spørsmål, men komiteen antar at det for Statens Pen
sjonskasse og for Pensjonsordningen for Statens arbeidere vil 
være tilstrekkelig at styrene for disse innretninger behandler 
slike saker. M edlemmene er representert i disse styrene. For
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bedriftspens joner ingen som er avhengig av Sosialdepartem en
tets godkjenning v il det være rim elig om det ble opprettet et 
fast råd for Sosialdepartementet, som bl. a. kunne behandle 
spørsmålet om aldersgrensene. L.O. bør være representert i 
rfldet

Disse forslag om en alm innelig aldersgrense gjelder ikke 
alderstrygden. Komiteen er oppmerksom pa at det tilsyne
latende kunne være rim elig å fastsette samme alm innelige  
aldersgrense for å oppnå trygd som den en ellers fastsetter for 
pensjonister, men saken har en annen karakter og berører ogsa 
andre økonomiske problemer. Kom iteen har ikke tilstrekkelig  
oversikt over følgene av en eventuell endring av aldersgrensen  
her, og har derfor ikke funnet å kunne fremme forslag, m en v il 
uttale ønskeligheten av at dette spørsmålet må undersøkes av 
den nedsatte trygdekomité. For øvrig viser en til avsnittet om 
«alminnelig pensjonsforsikring».

5. Adgang til å fratre før eller fortsette, e t ter  den fastsatte  
aldersgrense.

Det er høyst individuelt når en kan sies å falle for alders
grensen. Mens én person kan være i besittelse av sin fu lle ar
beidskraft ved 70-årsalderen, kan en annen person i samme yrke 
bare med store anstrengelser eller kanskje slett ikke makte å 
utføre samme arbeid ved 60-årsalderen. D et er her spørsmål 
både om fysiske og psykiske ulikheter fra individ til individ  
og komiteen er derfor av den m ening at en ikke kan sette den  
alminnelige  aldersgrense for høyt. På samme måte som en m e
ner at det bør være anledning til å fortsette etter oppnådd 
aldersgrense, m ener komiteen at det bør væ re adgang til  a slutte  
før aldersgrensen m ed full alderspensjon. Denne adgangen bør 
strekke seg til 3 år tidligere.  Hvis aldersgrensen er fastsatt til 
f. eks. 67 år for en person og han finner å m åtte slutte ved  fy lte  
64 år, er det slett ikke sikkert at han derfor kan henføres til 
gruppen invalidepensjonister. Hans fysikk kan helt enkelt være  
slik at han ikke lenger orker å arbeide, selv  om det ikke kan 
påvises noen sykdom.

I denne forbindelse reiser det seg spørsmål om en slik ad
gang til å slutte før den fastsatte aldersgrense skal være av
hengig av en leges erklæring. Komiteen er av den m ening at 
retten til å fratre ikke bør være betinget av legeerklæring.
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Hvis en  vil h a  et noe m er e lastisk  system  slik  at den fa s t
sa tte  a ldersgrense  ikke nødvendigvis skal følges slavisk, så m å 
e las tis ite ten  gå begge veier.

H vis det fastse ttes  en b estem t a ldersgrense  for a rbeidere  
og fu n k sjo n æ rer ved  en b ed rift, m å den  alm innelige regel like
ve l væ re  at en  ska l ku n n e  fo r tse tte  u to ver  denne aldersgrensen  
på fr iv illig  hasis hvis  fo ru tse tn ingene  er til stede fo r  det.

E n slik  regel v il by  på  en  rek k e  p rob lem er som m å løses.
I ledende stillin g er kan  det ofte v æ re  ønskelig at innehaverne  
ikke er for gam le. S tillin g er av ledende og ad m in is tre ren d e  a r t  
e r  o ftest nøkkelstillinger i en b ed rif t og det v il form odentlig  
ikke v æ re  rim elig  om innehaverne  av slike stillinger som regel 
sku lle  h a  an ledn ing  til å fo rtse tte  u to v er den fa s tsa tte  a ld ers
grense. D et kan  ofte v æ re  ønskelig at det fastse ttes  en  lavere 
aldersgrense  enn  den alm innelige for slike stillinger. P å  den 
an n en  side kan  en in n eh av er av en ledende stilling  en ten  væ re  
vanskelig  å e rs ta tte  i en spesiell situasjon , e ller vedkom m ende 
kan  v æ re  en k ap asite t en nødig v il m iste. D et bør i slike t i l
fe lle  v æ re  an ledn ing  til rim elig  skjønn. Selv om en person  ikke 
k an  e ller bør fo rtse tte  i sin egen stillin g ^ette r oppnådd a lders
grense, v il det k an sk je  v æ re  g ru n n  til å besk jeftige  vedkom 
m ende i en m indre  k revende stilling , hvor den eldres e rfarin g  
og in n sik t likevel kan  v æ re  av s to r v erd i for bedriften . Også 
n å r det g je ld er and re  stillinger v il det kunne bli en kollisjon 
m ellom  vedkom m endes v ilje  til å fo rtse tte  og hans evne til det. 
D et re ise r seg d erfo r spørsm ål om det skal in n re tte s  in stan ser 
til å ta  avg jø re lser i slike saker. I den forb indelse e r d e t n ev n t 
d rifts- og produksjonsu tvalgene. K om iteen  a n ta r  a t en neppe 
bør belaste  disse u tv a lg  m ed slike re n t personlige spørsm ål. U t
valgene d ekker for øvrig ikke hele  det fe lt det h e r er ta lé  om. 
D et kan  kan sk je  oppre ttes spesielle u tv a lg  ved  b ed riften e  som 
kan  behand le  slike saker, m en kom iteen  e r kom m et til de t re su l
ta t a t det rim eligste  v il v æ re  a t arbeidsg iveren  selv ta r  av g jø 
relsen. A rbeidsg iveren  selv  bør i tilfe lle  pålegges bevisførsler 
fo r a t vedkom m ende ik k e  e r i s tand  til å u tfø re  s itt arbeid.

I tv istespørsm ål v il det v æ re  n a tu rlig  a t vedkom m ende 
a rb e id stak er få r henvise sin  sak til tillitsm an n su tv a lg e t e ller 
fag foren ingssty re t, og det sam m e g je lder hvis det fra  vedkom 
m ende arb e id sk am era te r skulle re ise  seg innvend inger m ot at 
h an  (hun) få r fo rtse tte  i jobben. A rb e id stak eren  bør også på 
d e tte  fe lt søke besky tte lse  hos de faglige instanser.
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V ed e t s lik t system  som kom iteen  h a r  fo reslå tt v il det ikke 
b li fa s tsa tt en aldersgrense h v o r en skal gå av, m en en  a ld ers
g rense hvor en kan  gå av m ed alderspensjon .

6. T ilta k  for å stim u lere  de eldre til  d fo r tse tte  i arbeidet 
u to ver  aldersgrensen.

V ed a t en  person på  friv illig  basis fo r tse tte r  u to v e r den 
fa s tsa tte  aldersgrense, y te r  h an  e t b id rag  til lan d ets  realøko
nom i. D essuten  sp arer h an  vedkom m ende p ensjonsinn re tn ing  
for pensjonen. I de tilfe lle  h an  b e ta le r innskudd  i in n re tn in g en  
h a r  kassen også d irek te  m erin n tek te r  på  ham . I tillegg  til d e tte  
e r han  også en  bed re  sk a tteb e ta le r enn  om h an  v a r  pensjonist. 
D et m å d erfo r v æ re  på det ren e  a t re n t b o rtse tt fra  a t vedkom 
m ende y te r  realøkonom iske b id rag  sa b lir  han  et «billigere» 
m edlem  av vedkom m ende pen sjo n sin n re tn in g  enn den  som ikke 
fo r tse tte r  e tte r  oppnådd aldersgrense.

D et som ligger til g ru n n  for kom iteens forslag  er i første  
rek k e  de v anske lighe te r lan d et s tå r  overfor bl. a. på  g runn  av 
endringene i sam m ensetn ingen  av befo lkningsgruppene. K om i
teen  anser det for m eget vesen tlig  a t de e ld re  stim u leres  til f r i
v illig  innsats. S like tilta k  vil v æ re  rim elige også u t  fra  det syn 
a t en øket friv illig  innsats in d irek te  v il m edføre a t de fo rsk je l
lige pen sjo n sin n re tn in g er d ra r  økonom iske fo rdeler av det.

D et e r ikke u k je n t a t m ange pensjonister, dyk tige fagfolk  
og folk m ed lang  e rfa rin g  i v ik tige  sam funnsgagnlige b ed rifte r, 
ta r  seg job b er som v ise rg u tte r , regn ingsbud  o. 1. e t te ra t  de e r  
g å tt av m ed pensjon. D erved få r de både pensjon  og den in n 
te k t slike job b er kan  gi, og ofte e r  d e tte  tilsam m en m er enn 
vedkom m ende tjen te  i sin stilling  før h an  nådde aldersgrensen . 
M ed faget m iste t en dyktig  y rk esm an n  sam tid ig  m ed a t det v a r 
m angel på  fagfolk  i y rk e t.

K om iteen  er av den m ening  a t det bør settes i v e rk  effek
tive tilta k  for å s tim u lere  de eld re til å fo rtse tte  e tte r  oppnådd 
aldersgrense.

A v de tilta k  det h e r kan  bli ta le  om vil kom iteen  peke pa 
a t det for de g ruppers vedkom m ende som b e ta le r tilskudd  til 
pensjonskasser bør innskuddet b o rtfa lle  n a r  de n a r  den fa s t
sa tte  aldersgrense. L ikeledes bør det overveies å innføre  et b e 
lønningssystem  som g ir r e tt  til forholdsvis s tø rre  pensjon, u t 
reg n et for h v e rt å r vedkom m ende fo rtse tte r  u to v er den fa s tsa tte
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aldersgrense. Av andre tiltak  som bør overveies er spørsm ålet 
om redusert arbeidstid for de som fortsetter.

Spørsm ålet om de alderstrygdede og deres inn tek ter utover 
trygden  er behandlet i eget avsnitt.

7. Alderstrygden.
I komiteens m andat punkt 3 er anført;
«Sløyfing av bestem m elsen om at alderspensjonen skal redu

seres når pensjonisten har andre inntekter.»
Fagkongressen 1949 vedtok at bestem m elsene i lov av 1936,

§ 7, som går u t på a t visse deler av den trygdedes inn tek ter ved 
arbeid eller på annen m åte skal komme til fradrag i alderspen
sjonen, skulle utgå. V edtaket er g jengitt i protokoll fra  fag
kongressen 1949, side 342.

M instepensjonene er nå fø lgen d e (inkl. d yrtid stillegg ):
Enkeltpersoner: I b y k o m m u n e r ....................... kr. 1 020.00 pr. år

I landkom m uner ...................  « 900.00 —
Ektepar: I bykom m uner .......................  « 1 536.00

I landkom m uner .................... « 1 356.00 —
En rekke kom m uner har im idlertid til dels betydelig høyere 

satser enn lovens m inimum ssatser. Kom iteen vil likevel i det 
følgende bygge sine betraktninger og utregninger på basis av 
m instesatsene, som er lovens utgangspunkt.

Bestemmelsene om at pensjonistenes inn tek ter skal komme 
til fradrag i alderstrygdens utbetalinger, er i korthet følgende. 
Hvis den trygdedes inn tek ter utenom  pensjonen overstiger 60 
pst. av den fulle pensjon i vedkommende kommune, skal hans 
pensjon settes ned med et beløp som svarer til 60 pst. av den 
overstigende inntekt. Den såkalte «friinntekten» blir derfor.
Enkeltpersoner: I bykom m uner .......................  kr. 561.00 pr. år

I landkom m uner .................... « 489.00
Ektenar: I bykom m uner ........................ « 842.00

^ I landkom m uner .................... « 734.00 -
Hvis den trygdedes inn tek ter overstiger disse beløp blir det 

fradrag i alderstrygden med 60 pst. av den inntekten som over
stiger «friinntekten».

D ette betyr at alderstrygden reduseres e tter hvert som den 
gamles inn tek t overskrider «friinntekten og de gamle får ikke 
alderstrygd i det hele ta tt hvis deres inntekt når nedenstående 
størrelse:
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Enkeltpersoner: I bykom m uner ........................ kr. ? 121.00 pr. år
I landkom m uner ....................  « 1 849.00 —

Ektepar: I bykom m uner ......................... « 3 182.00 —
I landkom m uner ....................  « 2 774.00 —

De satser som gjelder pr. 1. januar 1951 i Oslo er:
Enkeltpersoner: kr. 1 872.00. F riinn tek t kr. 1 073.00. Inn 

tektsgrense kr. 4 044.00.
Ektepar: kr. 3 036.00. F riinn tek t kr. 1 742.00. Inntektsgrense 

kr. 6 573.00.
Komiteen er av den oppfatning at dette system et er lite 

egnet til å stim ulere til arbeidsinnsats av de gamle. En viser i 
den forbindelse til a t m yndighetene i ulike sam m enheng ha r 
hevdet nødvendigheten av at en på grunn av den ugunstige 
aldersfordelingen i befolkningen må trekke de eldre årsklasser 
med i arbeidslivet. Bestemmelsen om at den gamle skal få fra 
drag i alderstrygden hvis hans arbeidsinnsats resu lterer i en 
fortjeneste som overstiger «friinntekten», står direkte i strid  med 
ønsket om å stim ulere til øket utnyttelse av den arbeidskraft
reserve som de eldste årsklasser nå kan representere.

I samme stilling kom m er de gamle som gjennom  sparsom het 
tvunget eller frivillig, har sørget for et utkom m e på gamle dager. 
A lderstrygdavgiften må betales av alle, likegyldig om vedkom 
m ende på annen m åte og med større økonomiske belastninger 
søker å sikre seg inn tek ter under alderdom m en slik at de ikke 
faller det offentlige til byrde. En slik sparsom het b lir «straffet» 
m ed at inn tek ter på pensjoner, liv ren ter o. 1. kom m er til fradrag 
i alderstrygden. A lderstrygdens satser er så v idt lave at den 
trygdede i de fleste tilfelle må  ha andre inn tek ter for å leve.

De gamle og deres arbeidsgivere kan derfor føle seg fristet 
til å væ re m indre nøyeregnende med hensyn til å gi inntekts- 
oppgaver, fordi slike oppgaver redusere alderstrygden. En bør 
ikke u tsette  de gamle for denne fristelsen, så meget m er som 
det må væ re helt på det rene at alderstrygdens satser alene ikke 
har kunnet væ re m ent som et rim elig eksistensgrunnlag for de 
gamle i dette landet. Det er sam funnets økonomiske bæreevne 
som har forhindret en heving av alderstrygden til et nivå som 
kan gi de trygdede et tryg t utkomme.

Komiteen er oppmerksom på at en opphevelse av fradrags
reglene i lov om alderstrygd kan by på visse problem er både 
for staten og kom munene under en så vidt anstrengt økonomi
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som en n å  s tå r  oppe i, og en  a n ta r  d erfo r a t d e t til e t forslag 
om en to ta l end ring  m ed en gang, kan  re ise seg alvorlige in n 
v en d in g er av  økonom isk a rt. K om iteen  er d erfo r kom m et til  a t 
p rob lem et m uligens le tte re  la r  seg løse om d e t fastse ttes  en 
etappevis g jennom føring  av  p rin sip p et om fu ll a ld ers try g d  for 
alle norske horgere som fy lle r v ilk å ren e  m ed hensyn  til a lders
grensen. H vis en g jennom fører  ordningen i løpet av en 3-ars- 
periode slik  at det e t ter  u tløpet av den  3. etappe kan  utbetales  
fu l l  alderspensjon til  alle, vil  saken lettere la seg realisere 
økonomisk.

8. A lm in n e lig  pensjonsforsikring.
I forhold  til hele  befo lkningen  er det re la tiv t få  som kom 

m er inn  u n d er en  eller annen  pensjonsordn ing  som g ir en  o rdnet 
pensjonsre tt. A ld ers try g d en  g ir try g d  ved  fy lte  70 år

N år en  ser bo rt fra  offen tlige tjen estem en n  og arbeidere , e r 
spørsm ålet om ordnede pensjonsforhold  re n t tilfeldig. Øko
nom isk  s te rk e  b ed rif te r  kan  h a  o p p re tte t slike pensjonsordn inger 
m ens økonom isk svake b ed rif te r  e ller b ed rif te r m ed en lite  
sosialt in te re sse rt ledelse Ikke h a r  slike inn retn inger.

I re a lite te n  kan  d erfo r a rbeidere  og fu n k sjo n æ rer innen  e tt 
og sam m e fag ikke sies å h a  ensartede  lønns- og arbeidsv ilkår 
selv om de lønnes e tte r  sam m e ta riff  e ller overenskom st, hvis de 
ikke også h a r  like uangripe lige  pensjonskrav . F agorgan isasjo 
nen  kan  i sin ta riffp o litik k  ta  m er sik te  på  å få  g jennom ført 
o rdnede pensjonsforhold , m en d e tte  v il m a tte  øke de vanskelig 
h e te r  en  allerede h a r  på  det tariffpo litiske  om råde n å r  d e t g je l
d er bed riftenes økonom iske bæ reevne. K o m iteen  v il  derfor reise 
spørsmålet om  det ikke  nå bør tas opp til alvorlig overveielse  
å innføre en alminnelig  obligatorisk pensjonsforsikring for  hele  
det norske fo lket.  E n  e r  oppm erksom  p å  a t d e tte  spørsm ålet 
ligger u ten fo r kom iteens m andat, m en en h a r  a n ta tt  a t saken 
i seg selv er så v ik tig  at det bør tas  sk r it t  til å få  den  u tred e t. 
D et h a r  netto p p  fo reg å tt en slik  u tred n in g  i S verige h v o r det 
anbefales in n fø rt en  «allm ån P ensionsforsåkring», som e tte r  
h v e rt skal overflødiggjøre alle an d re  pensjonso rdn inger og sik re  
alle borgere  en passende pensjon  i forho ld  til tid ligere  inn tek t.

K om iteen  v il foreslå  a t L andsorgan isasjonen  ta r  opp spørs
m åle t om å få  n ed sa tt en  offen tlig  kom ité som på b red t g runn lag  
k an  u tred e  denne saken  så sn a rt rå d  er.
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9. S a m m en fa tn in g  av kom iteens forslag.
I.

F o r a rb e id ere  og fu n k sjo n æ rer som kom m er inn  u n d er faste  
pensjonso rdn inger fastse ttes  den  alminnelige  a ldersgrensen  til 
67 å r  fo r m enn  og 64 å r fo r kv inner. F ra  denne alm innelige 
a ldersgrense  skal det k u n n e  frav ikes opp e ller ned  a lt e tte r  de 
k rav  som stilles i vedkom m endes y rk e  og fag. L ikevel kan  
aldersg rensen  ikke se ttes  h øyere  for noen y rk esg ru p p er enn  70 
å r for m enn  og 67 å r for kv inner. D et søkes o p p re tte t e t «pen- 
sjonsråd» ved  S osia ldepartem en te t som skal behand le  tast- 
se ttingen  av aldersgrensene i de fo rsk je llige  y rker.

II.
De pensjonsberettigede gis re tt  til, p å  friv illig  basis å s lu tte  

3 å r  før oppnådd a ldersgrense  m ed fu ll pensjon, såfrem t re tt  til 
fu ll pensjon  da er oppnådd, og re tt  t i l  å  fo rtse tte  u to v er a lders
grensen  så lenge de selv v il og e r  sk ikket for d e t B are  u n n tak s
vis m å en  slik  adgang til  å fo rtse tte  u to v er den fa s tsa tte  a ld ers
grense om fatte  in n eh av ere  av  s tillin g er som e r av ledende eller 
v ik tig  ad m in is tra tiv  a rt. F o r disse og for an d re  bør det i tilfe lle  
åpnes adgang til an n e t a rbeid  i b ed rif ten  h v o r de fysiske og 
psykiske k rav  er m indre.

III.
P ensjonsbere ttigede  som fo rtse tte r  s itt v irk e  e tte r  oppnådd 

a ldersgrense  skal i tilfe lle  slippe å b e ta le  m n  pensjonsprem ie 
i den tid en  vedkom m ende arb e id er u to v er a ldersgrensen . D et 
innføres v idere  en  ordn ing  slik  a t de perso n er som arb e id er u t 
over a ldersgrensen  få r  tilsv aren d e  høyere  pensjon  n a r  de s lu tte r.

IV.
B estem m elsene i lov om A ld erstry g d  om a t a lderspensjonen  

skal reduseres hvis den try g d ed e  h a r  and re  in n tek te r, gar u t  av

O rdn ingen  gjennom føres etappevis i løpet av  en  3-års- 
periode og slik  a t det ved  begynnelsen  av det fje rd e  a r u tb e ta les
fu ll pensjon  til  alle. , , i ^

S pørsm ålet om aldersgrense  i sam band  m ed ald erstry g d en
behand les av den n ed sa tte  trygdekom ité.
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V.
Sekretariatet tar opp spørsmålet om å få nedsatt en offent

lig komité med mandat til å utrede på bred basis spørsmålet om 
en alminnelig pensjonsforsikring av det norske folk.

Oslo i april 1951.

Torbjørn Henriksen.
K arsten  Torkildsen. Em il Torkildsen. A lber t  Karlsen. 

Edv. S tenklev. Josef Larsson. Marius Trana.

Idar Norstrand.

B i l a g  1.
Oppgave over pensjonskasser under Sosialdepartementets tilsyn.

Firma

I
W

f s g
P h cO C

'rt S 
C! OJ

<  s

U. Aandahls E ftf....................  68 6
Brødr. Aarsæther A /S  ........... 68 52
Adresseavisen ............................ 68 60
Aker Sparebank ........................ 68 86
A lfsen og G u n d ersen ..........  68 52
Arendals Dam pskipsselskap.. 65 28
Astrup & Søn ............................ 68 18
A /S  A u tom agn et................... 66 23
Bergens B r a n d .......................  66 17
Bergens Kreditbank ...............  67 70
Bergens Privatbank ...............  68 316
A /S  Bergen Skillingsbank . .  68 26
Bergens Sparebank ...............  68 47
Bergens Telefonkompagni og

datterselskaper (arb.) . . . .  68 154
— . —  (funksj.) . .  68 157

Det Bergenske Dampskips
selskap ....................................  66 461

A /S  Borregård (funksj.) . . . .  65/63 354
— ( arb..........  67 2178

Bryn —  Halden & Nitedals 
Tændstikfabrikk A /S  
(funksj.) ................................  66 31

KnC ^O
T7* S-i ^  
g  OJ C

63
65
65
60
65
60
65
60
60
60
60
60
60

60
60

60
60
60

60

cs
t-t

I
1 ^

J.H  3 >

13
9

20
3 

16
5
1
2 

25 
21 
54 
11 
17

4 
38

48
38
98

10

w
'S

cd ui
| g< ft

0
1
7

13

36
3 
1
4 
4

21
4
7

3
3

259
172
401

9(1)
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Firma

B. Brynildsen ............................
A /s  Byggespesial ...................
H. Clausen (arb.) ...................

— «— (funksj.) ............
Den Nationale S c e n e ...............
Depositobanken ........................
J. E. Devolds E ftf.......................
Dovre Forsikringsaktieselsk...
Drammens Sparebank ...........
Bryn — Halden & Nitedals 

Tændstikfabrikk A /S  (arb.) 
Eidefoss Kraftanlegg A /S  . .
Ekebergbanen ............................
Electric Furnace Products

Company Ltd. A / S ...............
Faaberg Sparebank ...............
Fearnley & E g e r .......................
Fellesbanken A /S  ...................
F iladelfiaforlaget ...................
A /S  Fjeldhammer Brug (arb.)

(funksjonærer) ...................
Folla Tresliperi ........................
A /S  Follum Fabrikker ...........
A /S  Forenede-Ullvarefabr. . . 
Bladselskapet Fremtiden . . . .  
Fosdalens Bergverkaktieselsk. 
Gavepensjonskassen for krigs- 

skadelidte i Bergen og Om
egn .............................................

Gjøvik Sparebank ...................
Glitne, Livsforsikringsselsk. . .  
Glommen Brukseierforening 

og Glommen og Laagens
Brukseierforening ...............

Glomma Fellesfløtningsforen.
(arb.) .........................................
(Funksjonærer) ...................

Grimstad Konservesfabr..........
Grimstad Sparebank ...............
Haldens Bomulsspinneri

& Væveri (arb.) ...................
— <(— funksj.) .................

1
) i“ H

1m
a   ̂
o  a;

!h
—1 <u

C/3
'S
O

i 0) C H-» C ■2 S K/i r t rtC X oj 2  ^ g Q
, 2  E <  E ( l i  cd . id o,<
70 22 65 2 0
65 6 68 0 0
65 10 60 6 4
66 14 60 1 3
68 — 65 — —

68 13 65 3 0
68 5 62 6 1
68 22 63 13 2
68 19 63 4 5

65 131 65 97 52
68/65 19 60 0 0
66 128 60 2 13

70 533 70 ' 6 10
70 8 65 4 1
68/65 84 63 4 5
68 127 63 21 4
65 — 60 — —

65 37 60 3 2
65 16 60 1 0
68 — — — —

68 154 60 0 1
70 84 65 22 1
70 56 70 7 0
68/65 — 65 — —

130
68 9 60 1 2
65 44 60 27 15

67/63 16 60 2 5

67 235 60 0 0
68 54 60 1 40
65 10 60 10 3
70/68 6 65 0 1

70 63 65 80 0
66 29 60 4 12
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H allan  & Co. A /S  (funksj.) . . 65 7 60 6 0
« —  (arb .) ............... 70 0 65 4 0

A /S  H ansa B ryggeri (funksj.) 68 42 63 12 1
H ardanger S unnhordalandske

D /S  ............................................. 65 83 60 3 31
H erm ansen  & Jø rgensen  . . . . 68 19 63 9 5
H eistad  F ab rik k er A / S ...........
A k tieselskapet H afslund og 68 30 60 7 0

d atte rse lsk ap er (arb .) . . . . 68 250 63 2 40
— «— (funksj.) ----- 67/63 178 60 25 99

Idun, L ivsfo rsik ringsselskap .. 65 83 60 40 33
Jen s Ly eke (funksj. arb .) . . . . 68 — 63 — —
H arald  Lyche (funksj.) . . . . 68 — 65 — —
Rolf Lyche ................................ 68 13 65 8 0
D itlef M artens A /S  ............... 70 90 65 76 11
M eierib ruket ............................ 65 908 60 512 25
M ethod istk irken  ....................... 65 — 65 — 20
M ittet & Co.................................. 65 13 60 8 4
M orescos .................................... 65 19 60 9 12
M øre L enesto lfab rikk  ........... 65 91 60 4 1

F orsik r.se lskapet N orden . . . . 65 55 60 40 11
D et N ordenfjeldske D am p-

skibsselskab ............................ 68/65 224 66 14 158
F orsik r.selskapet N orge A /S 68 44 65 42 1
N orges F iskarlag  ............... 68 — 65 — —
N orges K jø tt-  og Fleskesent. 68 140 63 24 4
N orges R åfisklag  ................... 65 — — — —
N orges S k ibsfø rerfo rbund  .. 65 532 — — 200
N orsk A kkum ula to r ............... 68 47 60 5 2
N orges A lm enningsforbund  , . 65/68 114 — — 12
N orsk A lum inium  Co. (arb .) 68 806 60 2 43

— «— (funksj.) .. .. 68 256 60 35 15
N orsk B ræ ndselo lje  A /S  . . . . 65 126 60 17 5
Norsk H ydro ( a r b . ) ................... 65 3390 65 2 310
Norsk H ydro ( a r b . ) ................... 66 1186 60 78 442
N orsk H ydro B egravelses-

kasse fo r funksj. i V estfj.-
dalen  ........................................ — 79 — 76 —

N orsk S p a re -S e ls k a p ............... 68 18 63 3 0
N orske A lliance A / S ............... 68 59 63 43 6
Den N orske A m erika lin je  . . 66/60 176 60 7 94
D en N orske C red itbank  . . . . 68 84 60 4 11
N orske L iv ................................ 70 71 65 25 11
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(i to £
D et N orske M isjonsselskap

p.k. fo r h jem m earbeidere  . .  65
A /S  Den N orske R eiseeffek t-

fab rik k  ....................................  68
Den N orske S jøm annsm isjon 68 
De N orske P ap irfab rik an te rs

F oren ing  ................................ 68
D et N orske T ravselskap  . . . .  65
N ylands V erksted  .  ...............  65
O dda S m elteverk  ...................  68/70
F red. O lsen & Co....................... 65
O plandske K red itb an k  ........... 65
O rk la  G rube A ktiebolag  . . . .  68
A /S  P o laris A ssuranseselsk .. .  65
G. C. R ieber & Co. A /S

og d a tte rf irm ae r ...................  65
A /S  P. G. R ieber & Søn (arb .) 65 

.—«— (funksj.) 65
Otto F r. R osengrens H andels-

g artn e r ....................................  65
A /S  Rødskog B rug og G uld- 

lis te fab rikk  (arb .form .) . . 70
— (funksj . )  70 

P roduksjonslage t Sam hold . .  70
S am kjøringen  ............................ 66
S andv ika V everi A /S  ........... 68
S augbruksforen ingen  ( a r b .) . .  70

— <c— (fabr., k tr . og skogs-
fu n k s jo n æ re n e ...................  68

S parebanken  i A r e n d a l   68
S pare trygden  ............................ 70
Salve S taubo A /S  ...................  70
S tavanger S parekasse ........... 68
A /S  S tavanger T elefon fo rr.. . 70
D et Stv. D am pskibsselskap ..
A /S  S tephansen  .......................  65
A /S  S tordø K isg ruber ...........  65/68
«Storebrand» ............................ 65
S torm  & B ull L td ....................... 70
S und t & Co. A /S  ...................  67
T angen D am psag

& H øvleri A / S .......................  70
Thiis & Co.........................................65
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33
59
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47
186
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40 
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55 20

7 7
18 11

8 2
8 2
8 2
0 0

10 8
14 0

0 38
3 3

26 15
60 1

6 0

1 3

6 5
1 0

148 334
10 0
21 0

12 31

12 1
1 0
5 6

17 25

110 18
3 2

120 47

56 8

0 1
14 0
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Firma

A /S  Tofte Cellulosefabr. 
(eldre funksj. og formenn)

Trenerforeningen ...................
Tromsø Skipsverft og Mek.

Verksted A /S  .......................
A /S  Union (funksj.) ...............

— «—  (arb.) .....................
A /S  W alendahl & S ø n ...........
Forsikringsaksjeselsk. V ega .. 
Eduard Werners Magasin . .  
Vesta Hygea (funk. og akkv.)
Vestlandsbanken L /L  ...........
Søren Wiese A /S  ...................
A /S  Christian Wriedt ...........
Norsk Forsikringsselskap

«Aelus» ....................................
Ørsta Bruk ................................
Østbanenes For br .forening . .  
A /S  Østl. Stenexport (a rb .)..

— . — (funksj.)
Andersen & Bergdahl A /S  . .  
Handelsbestyrerforbundet . .
A /S  Arthur Hurum ...............
Jarlsberg Paper M i l l ...............
Jotun Fabrikker ........................
And. H. Kiær & Co. Ltd.

(funksj.) ................................
(arb.) ........................................

K løverhuset ................................
W illiam Knudsen A /S  ...........
Christiania Bank og Kredit

kasse .........................................
Kristiania Brødfabrikk A /S  

og A /S  Rosenborgkompl. . .
Kristiania Folkebank ...........
A /S  Christiania Portland

Cementfabrikk ...................
A /S  Krogstad Cellulosefabr.

(arb.) .........................................
A. Lie .............................................
Lillehammer Sparebank . . . .  
Lillesand Sparebank ...............

J« Vi
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c i i . S ■2.S CO co
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70/68 67 ____ ____

65 40 — 0 0

68 29 60 0 9
66 213 60 37 81
68 926 60 41 209
66 141 61 51 7
68 14 65 6 0
70 25 65 7 0
68/65 — 63 — —
68 33 60 6 2
70 44 65 0 1
68 7 63 1 0

68 40 63 4 1
65 57 60 2 4
65 67 60 24 3
70 69 0 0 2
68 8 65 0 0
70 — 65 — —

68 — 63 — —
70 — 70 — —
70 ____ 65 — —

65 31 60 3 1

68 59 60 9 10
70 134 65 0 0
66 105 60 54 4
65 7 60 2 1

70 463 65 44 52

68 91 60 15 12
70 104 63 13 19

70 338 65' 5 46

70 96 ____ 0 1
65 0 60 5 0
68 10 63 3 2
68 2 65 2 3
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F ordeling p å  de  forsk je l l ige  aldersgrenser.

Aldersgrenser Antall menn pst. A ntall kvinner pst.

70 år ..................... 2477 12 % 13 0.5 %
68 « ..................... 5596 27 % -— —  %
67 .  ...................... 2786 13.6 % — — %
66 « ..................... 2625 12.8 % 14 0.5 %
65 .  ..................... 7180 34.6 % 832 27.5 %
63 « ..................... _ — 248 8 %
62 « ..................... _ _ 30 1 %
61 .  ..................... _ — 51 1.5 %
60 « ..................... — — 1809 61 %

20664 100 % 2997 100 %

Gj.snitt aldersgrense (veiet) .
Menn .............................................................. 66.8 år
Kvinner .........................................................  61.7 år

Bilag 2.

Telling  pr. 31/12-1947 av private pensjonsfond og -kasser m ed  
offen tlig  stadfestede vedtekter .

U t a r b e i d e t  a v  S o s i a l d e p a r t e m e n t e t .
E tte r en kgl. forordning av 15. mai 1810, som frem deles er 

gjeldende, skal alle pensjonskasser o. 1. væ re under tilsyn av en 
særlig oppnevnt komité, og planen eller vedtektene for pensjons
kassen skal forelegges kom itéen før ordningen tre r  i kraft.

F ra  1. ju li 1939 er denne komités arbeid overtatt av Sosial
departem entet.

En er m erksam  på at det eksisterer en rekke pensjonskasser 
som ikke har væ rt anm eldt til departem entet og således ikke 
stå r under offentlig tilsyn. D epartem entet har im idlertid ikke 
tru ffe t tiltak  for å få disse ordninger inn under kontroll, idet en 
først ønsket å bringe forholdene om kring de private pensjons
ordninger til en rasjonell ordning.

Før krigen ble det nedsatt et utvalg som skulle utarbeide 
ny tilsynslov for private pensjonsordninger, arbeidet ble imid
lertid  innstilt i 1940. F ra  1948 har en komité arbeidet med å 
sam ordne de skattebestem m elser som angår avsetninger til p ri
vate pensjonsordninger.

E tter landsskattelovens paragraf 44, byskattelovens paragraf 
38, begge første ledd, k, er avsetninger til private pensjonsfond
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og -kasser betinget av at vedtektene for ordningen er offentlig 
stadfestet. Det er vesentlig denne bestemmelse i skatteloven 
som har brak t de private pensjonsordninger inn under departe
m entets kontroll. Loven om Arbeiderfondet av 8. april 1938 ga 
støtet til opprettelsen av en rekke pensjonsordninger, i de senere 
år har det im idlertid ikke væ rt iliknet arbeiderfondsavgift.

Tidligere var det ikke noe reelt skille mellom de to beteg
nelser pensjonsfond og pensjonskasser; pensjonsfond ble i stor 
u tstrekning n y tte t som en fellesbetegnelse for de to form er for 
pensjonsordninger. Skatteloven nevner da også bare pensjons
fond. I den någjeldende term inologi skiller en im idlertid strengt 
mellom begrepene. Med en pensjonskasse forstås en forsikrings
teknisk oppbygd pensjonsordning, hvor det til enhver tid er dek
ning for det ansvar som kassen påtar seg e tter vedtektenes be
stemmelser. Vedtektene garanterer medlemm ene visse på for
hånd fastsatte pensjonsytelser. Betegnelsen pensjonsfond dek
ker mange forskjellige typer, m en felles for dem alle er at a r
beidstakerne ikke har noe individuelt krav pa fondet (utover det 
som skriver seg fra eventuelle faste tilskudd til fondet). Det er 
fondets styre som i hvert enkelt tilfelle treffer avgjørelse om 
disponeringen av midlene.

Den største gruppe av pensjonsfond danner de sakalte opp- 
samlingsfond, dvs. m idlertidige ordninger hvis form ål i første 
rekke er å samle m idler til opprettelse av pensjonskasse eller 
-forsikring. D epartem entet har u tarbeidet tre  typer av norm al- 
vedtekter for slike pensjonsfond:

I. Oppsamlingsfond uten faste tilskudd.
II. Oppsamlingsfond med faste tilskudd fra arbeidstakere.

III. Oppsamlingsfond med faste tilskudd av arbeidstakere og
arbeidsgiver.
De faste tilskudd gir arbeidstakerne visse rettigheter i fon

det. Bortsett fra de derav følgende forskjellige bestem melser, er 
de tre  typer vedtekter enslydende.

En annen gruppe pensjonsfond er fond som er opprettet i til
knytning til pensjonsforsikringer tegnet i forsikringssekkap. 
Disse fond kan ha som form ål å dekke prem ier for forsikringen, 
yte tilleggspensjoner til de forsikrede, yte pensjoner til arbeids
takere som ikke er ta tt opp i forsikringen, yte uførhetspensjoner 
i de tilfelle hvor forsikringen ikke dekker slike pensjoner o. 1.
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Foruten disse 2 grupper som danner hovedtyngden av pen
sjonsfondene, finnes en del andre forskjellige typer, og også en 
del pensjonsordninger som er en blanding av pensjonsfond og 
pensjonskasser.

Innstilling fra sekretariatet om fastsettelse av aldersgrense 
for oppnåelse av pensjon.

U tdrag av komiteens innstilling og konklusjon — med sekre- 
tariate ts innstilling.

8. Alminnelig pensjonsordning.
I forhold til hele befolkningen er det rela tiv t få som kom 

m er inn under en eller annen pensjonsordning som gir en ordnet 
pensjonsrett. A lderstrygden gir trygd ved fylte 70 år.

Når en ser bort fra  offentlige tjenestem enn og arbeidere, er 
spørsm ålet om ordnede pensjonsforhold ren t tilfeldig. Økono
misk sterke bedrifter kan ha opprettet slike pensjonsordninger 
mens økonomisk svake bedrifter eller bedrifter med en lite so
sialt interessert ledelse, ikke har slike innretninger.

I realiteten  kan derfor arbeidere og funksjonæ rer innen ett 
og samme fag ikke sies å ha ensartede lønns- og arbeidsvilkår 
selv om de lønnes e tter samme tariff eller overenskomst, hvis de 
ikke også har like uangripelige pensjonskrav. Fagorganisasjo
nen kan i sin tariffpolitikk ta  m ere sikte på å få gjennom ført 
ordnede pensjonsforhold, m en dette vil m åtte øke de vanskeligT 
heter en allerede har på det tariffpolitiske område når det gjel
der bedriftenes økonomiske bæreevne. Komiteen vil derfor reise 
spørsmålet om det ikke nå hør tas opp til alvorlig overveielse å 
innføre en alminnelig obligatorisk pensjonsforsikring for hele 
det norske folket. En er oppmerksom på at dette spørsm ålet lig
ger utenfor komiteens m andat, m en en har an ta tt at saken i seg 
selv er så viktig a t det bør tas sk ritt til å få den utredet. Det har 
nettopp foregått en slik u tredning i Sverige hvor det anbefales 
innført en «allmån Pensionsforsåkring», som etter hvert skal 
overflødiggjøre alle andre pensjonsordninger og sikre alle bor
gere en passende pensjon i forhold til tidligere inntekt.

Kom iteen vil foreslå a t Landsorganisasjonen ta r  opp spørs
m ålet om å få nedsatt en offentlig komité som på bredt grunn
lag kan u trede denne saken så snart råd  er.
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9. Sam m enfatning av kom iteens forslag.

I.
For arbeidere og funksjonæ rer som kom mer inn under faste 

pensjonsordninger bør det e tterhvert, og i den utstrekning det er 
gjennom førbart, fastsettes lik  aldersgrense for kvinner og menn 
i samme yrke. Som et steg i denne retning fastsettes den alm in
nelige aldersgrensen til 67 år for m enn og 64 år for kvinner, m en 
med en viss bevegelighet, slik a t det fra  den alm innelige alders- 
grense kan fravikes opp eller ned, alt e tte r de krav som stilles 
i vedkommendes yrke og fag. Likevel kan aldersgrensen ikke 
settes høyere for noen yrkesgruppe enn 70 år for m enn og 67 ar 
for kvinner Det søkes opprettet et «pensjonsrad» ved Sosial
departem entet, som skal behandle fastsettingen av aldersgren
sene i de forskjellige yrker.

II.
De pensjonsberettigede gis re tt til på frivillig basis å slutte 

3 år før oppnådd aldersgrense med full pensjon, såfram t re tt til 
full pensjon da er oppnådd, og re tt til å fortsette u tover alders
grensen så lenge de selv vil og er skikket for det.

Bare unntakelsesvis må en slik adgang til a fortsette utover 
den fastsatte aldersgrense om fatte innehavere av stillinger som 
er av ledende eller viktig adm inistrativ  art. For disse og for an
dre bør det i tilfelle åpnes adgang til annet arbeid i bedriften 
hvor de fysiske og psykiske krav er mindre.

III.
Pensjonsberettigede som fortsetter sitt v irke e tter oppnådd 

aldersgrense skal i tilfelle slippe å betale inn pensjons^em ie  i 
den tiden vedkommende arbeider utover aldersgrensen. Det inn
føres videre en ordning slik at de personer som arbeider utover 
aldersgrensen får tilsvarende høyere pensjon når de slutter.

IV.
Bestemmelsen i lov om alderstrygd om at alderspensjonen 

skal reduseres hvis den trygdede har andre inntekter, gar u t av

Ordningen gjennomføres etappevis i løpet av en 3-års peri
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ode og slik at det ved begynnelsen av det fjerde år utbetales full 
pensjon til alle.

Spørsm ålet om aldersgrense i sam band m ed alderstrygden 
behandles av den nedsatte trygdekom ité.

V.
Sekretaria te t ta r  opp spørsm ålet om å få nedsatt en offentlig 

komité med m andat til å utrede på bred basis spørsm ålet om en 
alm innelig pensjonsforsikring av det norske folk.

Oslo i april 1951.

Karsten Torkildsen  
Edv. S tenklev

Torbjørn H enriksen  
Em il Torkildsen  

Josef Larsson
A lbert Karlsen  

Marius Trana

I d a r  N o r s t r a n d

Fra sekretariatet:
Sekretaria te t som har behandlet komiteens innstilling, inn

stiller på at representantskapet ved tar det foreliggende forslag.

Idar Nordstrand: Den utredningen som er laget er ganske 
om fattende og jeg tro r det ville væ re ugjørlig i løpet av noen 
m inu tter å gå inn på alle de problem er som reiser seg i samband 
med de forslagene som kom iteen har stillet.

De siste årene har det i forskjellige sam m enheng væ rt reist 
spørsmål fra  m yndighetenes side om en revisjon av aldersgren
sene, næ rm est med sikte på å få hevet aldersgrensene. Vi h a r nå 
en hel rekke pensjonsordninger av m er eller m indre verdi. Jeg  
skal nevne de viktigste av dem. Det er for det første den al
minnelige bedriftspensjoneringen. En hel rekke bedrifter har i 
de siste årene — særlig e tte r krigen — innført pensjonsordnin
ger som de har få tt godkjent av Sosialdepartem entet. Årsaken 
til a t de må søke Sosialdepartem entet om godkjennelse er bl. a. 
det at de skal få skattefritakelse av de innskuddene som settes 
i pensjonsordningen. Den siste tellingen vi har — fra  1948 — 
viste at omlag 24 000 personer om fattes av disse pensjonsord
ningene ved bedriftene.

9 129



Vi har videre de såkalte kollektive pensjonsforsikringer. De 
som kommer inn under disse sikres visse økonomiske fordeler. 
De om fatter nå omlag 50 000 personer. Videre har vi den store 
gruppen av Statens funksjonæ rer i Statens pensjonskasse og 
Statsbanenes pensjonskasse. H er kom mer i alt omlag 90 000 per
soner inn under pensjonsordningen. Der er den alm innelige al
dersgrensen 70 år for m enn og 65 år for kvinner — med en rekke 
unntakelser nedover helt til 52 og 55 år. Vi har også pensjons
trygden for arbeidere som er det siste nye på dette område. Den 
beregnes nå å om fatte omlag 25 000 m ann og der er den alm in
nelige grense 70 år for m enn og 65 år for kvinner. Så har vi de 
kom munale pensjonsordninger. De om fatter omlag 30 000 per
soner i alle landets kommuner.

A lt i alt regner vi nå med å ha omlag 170—175 000 personer 
med ordnede alderdomspensjonsforhold. I tillegg til disse kom 
m er da de som har kollektive personsforsikringer og endelig 
kom mer pensjonstrygden for sjøfolk som også er en fast ordning 
og som om fatter ca. 30 000 sjømenn. For Statens vedkommende 
er det nedsatt en offentlig komité til å utrede spørsm ålet om 
aldersgrense for Statens tjenestem enn. Det har fra  Statens side 
væ rt reist spørsmål om å heve aldersgrensene — en skattelovs- 
kommisjon har berørt spørsm ålet og K om m unaldepartem entet 
ha r sendt en anmodning til kom munene og til andre om å heve 
aldersgrensene. Det som er årsaken til at m an forsøker å få de 
gamle til å arbeide lengere enn tidligere skyldes at det gjennom 
de siste 15—20 år har foregått en såkalt struk turendring  i befolk
ningssam mensetningen. Det er flere gamle enn tidligere og det 
antall som deltar i ervervslivet b lir m indre i forhold til de som 
ikke deltar. Den offentlige statistikken er full av vitnesbyrd om 
dette forholdet. Det er så at den ervervspliktige del av befolk
ningen — når en regner fra  15 til 65 år — skal fø og kle de som 
enten er for ung til å arbeide, eller de som er for gamle til det. 
N år da de eldre årsklassene som ikke deltar i arbeidet b lir mange, 
mens den ervervsdyktige del av befolkningen synker, vil dette 
få innflytelse på dette folkets levestandard. For å nøytralisere 
et slikt forhold i noen grad, har m an ta tt  opp spørsm ålet om å 
heve aldersgrensene. Jeg  vil nevne noen tall som belyser dette 
forholdet. I 1948 var det 282 000 personer som var over 65 år. I 
1960 vil talle t væ re 365 000 og i 1975 vil talle t væ re 479 000. Det 
vil si en stigning på disse årene på 65 prosent for de som er 65 år. 
Det viser seg at mens personer som var 65 år i 1948 utgjorde om
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lag 9 prosent av hele befolkningen, mens de i 1975 vil utgjøre 
hele 14 prosent. Mens det i 1948 var 7 personer som i fellesskap 
skulle forsørge en person på over 65 år, så forverrer dette for
holdet seg e tter hvert, slik at det i 1975 bare vil væ re fire per
soner om den jobben. Det er k lart at det ville væ re ansvarsløst 
av m yndighetene ikke å ha sin oppm erksom het henvendt på 
dette forholdet. Fagorganisasjonen kan heller ikke se bort fra  
disse tingene.

Det er et par synspunkter i kom iteen som jeg vil nevne. 
Vi kunne selvsagt bare gå inn for å heve alle nåvæ rende alders
grenser. Dte ville væ re det enkleste for komiteen, m en jeg 
tro r det ville komme til å by på så mange urettferd igheter at det 
ikke ville væ re tilrådelig, og vi har derfor heller ikke gjort det. 
Men kom iteen ser slik på det at det u t fra  fagorganisasjonens syn 
er nødvendig at vi u tn y tte r den arbeidskraftreserve som de 
gamle representerer. Vi er derfor kommet til et noe m er elastisk 
system enn det vi har. Kom iteen er kommet til at en bør foreslå 
en alm innelig aldersgrense for m enn på 67 år og for kvinner på 
64 år. Men fra denne alm innelige aldersgrensen skal det væ re 
anledning til å fravike begge veier alt e tte r arbeidets a rt og de 
krav som stilles til utøverne i et yrke. Vi har også diskutert om 
det ikke nå ville væ re rik tig  å gjennom føre lik aldersgrense for 
kvinner og menn, og kom iteen er for sin del av den oppfatning 
at det er det riktige. N år vi likevel ikke har gjort det så kom mer 
det av at denne komiteen bl. a. e tte r sin sam m ensetning ikke har 
villet gå inn på det problem kompleks som reiser seg i forbin
delse med det spørsmålet. Def" henger bl. a. samm en med spørs
m ålet om likelønnskravet og kanskje andre ting. Her må kvin
nene selv væ re med i et slikt utredningsorgan til å behandle den 
saken.

Det som er noe av det m est sentrale i innstillingen er at ko
m iteen vil at det ikke skal fastsettes en aldersgrense som be
stem m er at folk skal gå av, m en at folk kan gå av hvis de vil. Det 
er et langt m er elastisk system.

Vi har foreslått at m an skal få lov til å arbeide så lenge 
man vil hvis en er kom petent til det. Det er k lart at her vil 
det reise seg en rekke problem er, og det må væ re arbeidsgive
rens plikt å påvise at en m ann ikke kan  arbeide lenger. Det er 
lenge siden arbeidet var en forbannelse for mange. Det er gått 
opp for de fleste at arbeidet er en velsignelse og jeg tro r nok at
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gamle i langt større u tstrekning enn unge m ennesker ser på 
arbeidet som en velsignelse. Vi gjør ikke de gamle noen tjene
ste ved å kaste dem u t av arbeidsplassen når dé har nådd en 
viss alder. Det forhold som er fram tredende i dag er mangel på 
arbeidskraft. Hvis situasjonen skulle bli slik den var i begyn
nelsen av 30-årene og i 20-årene m ed mye arbeidsledighet, må 
fagorganisasjonen kunne stå  fritt  til å vedta det den m ener er 
rik tig  å gjøre på dette  området.

I sam svar med vårt m andat har kom iteen reist spørsm ålet 
om alderstrygden. På siste fagkongress ble det ved ta tt a t m an 
skulle sløyfe bestem melsene om at det skulle komme til fradrag 
i alderstrygden det som den alderstrygdede tjen te  utenfor. Så 
v idt jeg vet har sekretariatet reist det spørsm ålet overfor Sosial
departem entet, men fått til svar at det dessverre ikke lar seg 
gjøre på dette tidspunkt av økonomiske grunner. Komiteen har 
sett dette  spørsmål i sam m enheng m ed stim uleringen av de 
gamle til å arbeide. Vi synes det er urim elig at hvis en gammel 
vil arbeide og tjene noen kroner, så må det væ re him m elropende 
urettferd ig  at han hvert å r skal få alderstrygden sin redusert. 
Kom iteen er k lar over at det vil bli for store økonomiske van
sker ved gjennom føringen av dette — det er opplyst at det vil 
koste om kring 30 mill. kroner å oppheve denne bestemmelsen. 
Men vi har likevel foreslått en overgangsperiode på tre  år, slik 
a t det kunne bli lettere  å gjennom føre ordningen.

Endelig har kom iteen ta tt opp et spørsmål som lå noe utenfor 
m andatet, nemlig spørsm ålet om en obligatorisk pensjonsforsik
ring for hele det norske folk. Det har nettopp pågått en u tred 
ning i Sverige om dette. H er-i Norge vet vi at det er de øko
nomisk sterke bedriftene som kan opprette pensjonsordninger 
for sine arbeidere og funksjonærer. Det vil mediføre at arbei
derne selv om de har de samme tariffvilkår, ikke får de samme 
lønns- og arbeidsvilkår hvis de ikke har de samme pensjons
retter. Hvis vi skulle få dette spørsm ålet i noen sterkere grad 
inn i tariffpolitikken vår, ville vi stå  overfor en m eget vanskelig 
affære. Vi har sagt at den eneste m åten dette kan løses helt på 
er at det innføres en alm innelig obligatorisk pensjonsforsikring 
for alle m ennesker i dette  landet.

Joachim Dahl: Jeg  ha r ikke noe å bem erke til det forslaget 
som er frem m et, m en jeg vil gjøre oppmerksom på at det er en 
offentlig komité som arbeider m ed det av Sosialdepartem entet

132

fram satte forslag til folketrygd. Jeg vil derfor bare antyde om 
det ikke ville væ re rik tig  om sekretaria te t satte seg i forbindelse 
med komiteens form ann — Hønsvald — og forela ham  det m ate
riale som denne komiteens ha r arbeidet ut. Det kunne jo tenkes 
at dette m ateriale lå på linje med det som den kom iteen arbei
der med og at disse spørsmålene kunne bli ta tt opp samtidig 
som m an arbeider med folketrygden. Ved å sette ned en offent
lig komité når vi allerede har en som arbeider m ed dette spørs
m ålet, er det fare for at vi opplever en ørkenvandring som vil 
skade saken.

Dirigenten: Den komiteens m andat om fatter ikke dette 
spørsm ålet her, men det er ikke noe i veien for ■— hvis m yndig
hetene anser det fornuftig — at m an utvider den kom iteens 
m andat til også å ta opp det spørsm ålet vi behandler her.

Peder Birkeland: Det er beklagelig a t m an ikke fikk hele 
den betenkningen som kom iteen har utredet, litt tidligere slik 
at man kunne sette seg inn i alle de ting som er berørt. Denne 
saken berører i grunnen så mange arbeidere og funksjonæ rer. 
Når det gjelder den konklusjonen kom iteen kom til, så forstår 
jeg det slik at det om fatter de arbeidere og funksjonæ rer som 
i dag kom mer inn under de vanlige pensjonsordninger. At m an 
da søker å gjøre denne ordningen m er elastisk, forstår jeg det 
slik a t dette også gjelder Statens pensjonskasse hvor det er inn
skuddsplikt. I en rekke pensjonsinnretninger er det ikke inn
skuddsplikt da arbeidsgiveren betaler innskuddet selv og det 
går inn som en del av lønnen, u ten  at det er fastsatt hvor m eget 
dette  utgjør. Men vi vet også at de nåværende vedtekter i S ta
tens pensjonskasse bestem m er en aldersgrense på 70 år og at det 
er adgang til å slu tte 65 år, og det er en rekke stillinger hvor 
en kan gå av når en er fy lt 65 år, med adgang til å gå av 5 år 
før. Det pågår for øvrig en tv ist om dette  forholdet, og en vet 
da ikke om den ordningen med tillatelse til å gå av 3 år før, vil 
være mulig å gjennom føre i henhold til vedtektene i Statens 
pensjonskasse.

Jeg er enig i den innstilling som foreligger her, men det er 
visse redaksjonelle forandringer som må gjøres. Jeg  vil nevne 
at hvis m an ikke innfører 67-årsgrensen, m en beholder 70-års- 
grensen, så vil punkt 2, der det står at «den pensjonsberettigede 
gis adgang på frivillig basis å slu tte 3 år før oppnådd alders
grense», væ re i strid med den ordningen vi tidligere har hatt,
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og for så vidt ville det væ re urik tig  å vedta den her før det er 
avgjort a t den saken får m edhold av loven. Det ville væ re galt 
å vedta dette her i den form en det er lagt fram. I punkt 2 i 
forslaget vil jeg foreslå denne forandring: De pensjonsberet
tigede gis re tt til på frivillig basis i den utstrekning det er gjen
nom førbart, å slu tte 3 år før oppnådd aldersgrense med full 
pensjon osv.

Det er også en ting i punkt 3 som jeg vil spørre om. Første 
setningen om pensjonsprem ie kan væ re grei når vedkommende 
har oppnådd full ansiennitet i en pensjonskasse, men hvis han 
ikke det har gjort, ville det væ re naturlig  om m an betalte pen
sjonspremie inn for å kunne få fulle pensjonsrettigheter. I neste 
setning er det en motsigelse. Hvis en m ann slu ttet ved oppnådd 
aldersgrense på 65 år og har fulle rettigheter i kassen, så p likter 
han å betale kontingent, altså prem ie til pensjonsinnretningen. 
Men samtidig får han en høyere pensjon, og det er jo også u rik 
tig. Hvis ikke jeg ta r  feil av det som står her, bør det stå: «Det 
innføres videre en ordning slik at de personer som ved oppnådd 
aldersgrense ikke har oppnådd fulle pensjonsrettigheter og som 
arbeider u t over aldersgrensen, får tilsvarende høyere pensjoner 
når de slutter.»

Øistein Marthinsen: Jeg  m ener det må gjøres hva gjøres 
kan for å få gjennom ført en obligatorisk pensjonsordning for 
hele det norske folk.

Jeg har festet meg med første del av punkt 3 i forslaget. 
Jeg  m ener at når m an har oppnådd pensjonsrett, skal m an ha 
den fullt og helt selv om m an fortsetter å arbeide. Man har en 
slik ordning i Sveits, hvor den som har oppnådd aldersgrensen 
på 65 år, og kom mer inn under pensjonsbestemmelsene, får be
holde det han tjener utenom. Disse bestem m elser skader ikke 
det sveitsiske samfunn. Om disse eldre m enneskene tjener noe 
bedre på sine gamle dager og ikke selv bruker alt, kan det kan
skje bli noe til etterslekten. Jeg vil henstille til de av våre folk 
som skal arbeide videre med denne saken, at de ser på de be
stem m elsene som praktiseres i Sveits og at man søker å få inn 
ført det samme her hos oss. Resten av punkt 3 må da sløyfes.

Nils Hovland: Jeg  har festet meg ved forslagets punkt 4. 
Som en vet er det bare en del av alderdomspensjonen som re 
funderes av Staten. Kom m unene må bæ re 1/8 og Staten  7/8 av 
m inste pensjonsgrunnlaget. Hvor mange byer er det som kan si 
at de alderstrygdede kan leve av den pensjonen som m inste-
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pensjonsgrunnlaget byr? Det kan ikke noen gjøre. I landdistrik
tene er det noe bedre, m en i byene er det helt utelukket. De 
forskjellige byer må så yte tilskudd til S tatens pensjon. For 
Bergens vedkommende må det ytes 10 mill. kroner til Statens 
pensjon. Jeg  vil også nevne at de forskjellige forandringer av 
alderstrygdloven de senere år, h a r så å si alle ta tt sikte på dem 
som har inn tek ter eller form ue og de h a r få tt bedre forhold, 
mens de som ingen ting tjener er b litt dårligst stilt i alders
trygdloven. Hvor mye kan så den enkelte kom mune greie å ofre 
til Statens pensjoner? Man skal også væ re oppmerksom på at 
flere med store inn tek ter kom m er inn og derm ed blir utgiftene 
større. Det vil i neste omgang gå u t over de som tjener minst. 
Jeg  vil derfor be om at m an er m eget varsom  under behand
lingen av punkt 4.

Th. Hanæs: Jeg  har ikke noe å si på innstillingen, og jeg vil 
stem me for den i sin helhet. Men jeg vil ha forandret dette som 
er sagt om aldersgrensen. Vi har ha tt det samme innenfor orga
nisasjonen hvor adm inistrasjonen har sagt at nar m an h ar fylt 
65 år skal m an gå av. Det vil virke noe u rettferd ig  med en 
beslutning om høyning av aldersgrensen i dette  tilfelle. U t fra  
det grunnlaget tro r jeg det ville væ re rik tig  at m an setter lik 
aldersgrense og jeg vil sette fram  forslag om at aldersgrensen 
settes til 65 år for kvinner og menn. J  Telem ark ha r vi diskutert 
spørsm ålet og vi m ener at nar vi først far lagt opp selve linjen 
for en slik ordning, ville det vel væ re m uligheter for å bygge ut 
pensjonens størrelse e tte r det evner og k refter strekker til. D er
for tro r jeg ikke vi går på den hevningen som er foreslått fra  
komiteen, men holder oss fortsatt til aldersgrensen på 65 år. 
Jeg  håper jeg ikke gjør kvinnene noen u re tt om vi hever alders
grensen for dem til 65 år.

Konstanse Johansen: Det jeg har festet meg ved er selv
sagt aldersgrensen. På siste representantskapet var det en av 
de m annlige kam eratene som spurte om vi var enige i den 
aldersgrensen som var fastsatt. Det ble det sagt nei til.

Jeg  m ener at aldersgrensen bør væ re lik  for m ann og kvinne, 
m en jeg vil gjøre oppmerksom på at det er min pereonlige 
mening. På grunnlag av forutsetningene i likelønnsprinsippet 
må vi også væ re likt stilt i denne saken. Jeg  vil ikke stem me 
mot dette forslaget på et så tidlig tidspunkt, men jeg gjør opp
m erksom på at vi e r stem t for lik aldersgrense.
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Jeg ha r også festet meg med at m an kan arbeide videre u t 
over den fastsatte aldersgrense. Det er vel og bra, m en jeg er 
av den oppfatning at det bør væ re en stoppgrense et sted over 
den fastsatte grense. Det er nemlig like vanskelig for oss som 
står igjen på arbeidsplassen å si til en at nå skal du slutte, nå 
kan du ikke holde på lengér. Hvis en derim ot har arbeidet 3 år 
e tte r den fastsatte aldersgrense, e r  en innstilt på at det er slu tt 
på arbeidsplassen. På min egen arbeidsplass har vi en veverske 
som står i arbeid til tross for at hun er 78 år. Det er helt van
vittig  u t fra et hygienisk synspunkt. Sjefen har sagt til henne 
at hun m å væ re hjem me, huri skulle få penger slik at hun kan 
greie seg, m en hun vil ikke. Og hun skofter ikke en eneste time.

Jeg  m ener vi må få med kvinnene til å forsvare denne saken 
om aldersgrensen og vi m å bli representert i arbeidet med denne 
saken i den utstrekning  vi har k rav  på det.

W. S. Engen: Dette er et ømtålelig problem  og jeg m ener 
det vil væ re vanskelig for representantskapet å treffe noen av
gjørelse her i dag. Det er urik tig  å få lagt fram  en så viktig inn
stilling som denne, samme dagen som vi skal behandle den, re- 
presentantskapets m edlem m er burde få en viss tid til å studere 
dette  m aterialet. Jeg  vil tilla te  meg å foreslå at saken blir u tsatt 
til neste representantskapsm øte. Derved vil en få anledning til 
å studere de svakheter som innstillingen m åtte  inneholde.

Idar Nordstrand: Jeg  kunne væ re enig med Engen i at det 
ville væ re en fordel om representantene hadde få tt denne inn
stillingen tidligere, m en forholdet er nå slik at Landsorganisa
sjonen i næ r fram tid  kom m er til å bli avkrevd et standpunkt i 
denne saken, og dette standpunktet må inntas her. Jeg nevner 
bare at det som foregår for statens tjenestem enn, hvor vi er 
nødt til å ha et vedtak å bygge på, og dessuten de tingene Sosial
departem entet steller med. Jeg  kan derfor ikke anbefale u tset
telse.

Det var et par ting B irkeland var inne på, spesielt dette om 
rettssaken m an fra  det holdt søker å prøve. Det er k lart at et 
vedtak her ikke kan forrykke et rettsgrunnlag. Hvis sta tstjene
stem ennene eller enkelte grupper av statstjenestem ennene m e
ner at de bør gå til rettssak på grunn av tidligere lover, så kan 
ikke et vedtak her rokke på det re ttsk ravet som disse m ener å 
m åtte  ha. H er er det spørsmål om det prinsipielle standpunktet, 
nem lig det at vi m ener en pensjonsberettiget skal ha anledning
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til å gå av 3 år før aldersgrensen og kom iteen m ener ikke at m an 
skal ha anledning til å gå av 5 år før aldersgrensen.

Det som er sagt om punkt 3 m å skyldes en m isforståelse. D et 
står u ttrykkelig  at pensjonsberettigede som fortsetter sitt virke 
e tter oppnådd aldersgrense, skal i tilfelle slippe å betale inn 
pensjonspremie. Det vil si at de som har oppnådd pensjons
alderen og som skulle kunne gå av m ed fulle pensjonsrettigheter, 
skal slippe å betale inn prem ie. Kom iteen m ener a t hvis en per
son arbeider u t over aldersgrensen så skal han først stim uleres 
til å gjøre det, og dernest bør han ha den fordelen at han får noe 
høyere pensjon enn de som eventuelt slu tter før aldersgrensen, 
eller som slu tter på aldersgrensedagen. Vi synes det ikke er noe 
særlig urim elig i det, fordi årsaken til at en foreslår en noe annen 
ordning med aldersgrensene her, er nå ikke at pensjonskassene 
skal tjene penger på det. Det er det realøkonomiske grunnlag 
som er årsaken til at vi foreslår en endring — for at sam funnet 
skal tilføres m er arbeidskraft. Å gå så langt som M arthinsen, 
som vil at m an for det første skal få full pensjon og dernest ha 
full lønn, har ikke kom iteen kunnet foreslå. Det ville vel bli 
oppfattet næ rm est som en demonstrasjon.

N år det gjelder forholdet til kom m unene er det k lart at hvis 
en gjennom fører en ordning slik som her er foreslått, så må det 
m edføre at hele andelstrygdordningen m å i støpeskjeen —: spørs
m ålet om kommunenes og statens andel. Men dette kan ikke 
avskrekke representantskapet til å fatte  et vedtak  som vi m ener 
er rim elig og rettferdig.

Dirigenten: Dette er en så om fattende sak at vi skal væ re 
forsiktig slik at det ikke b lir begått feil. Jeg  tro r m ye av dette 
ville ha væ rt klarere hvis prem issene til konklusjonen hadde 
foreligget. Da ville m an ha få tt m er tak  i hva det enkelte punkt 
i innstillingen om fatter. For å få prøvd saken på ny tt har d iri
gentene snakket seg imellom, og jeg har snakket m ed sekre
taria te t om dette. Vi er kom met til at en innbyr representan t
skapet til å gjøre følgende vedtak:

«Representantskapet tiltre r  den foreliggende innstilling, dog 
oversendes de fram satte endringsforslag til sekretaria te t som får 
bemyndigelse til å vedta endelig beslutning e ttera t de oversendte 
endringsforslag er prøvd.»

Votering: Engens forslag ble forkastet mot 10 stemmer. 
Dirigentenes forslag ble ved ta tt mot 2 stemmer.
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Dagsordenens p unkt om «Kommunevalget».
Torbjørn H enriksen opplyste a t han av Landsorganisasjo

nens form ann var b litt bedt om å si noen ord om dette punktet.
Torbjørn Henriksen: «Ved kom munevalget til høsten vil det 

bli avgjort hvilke lin jer utviklingen i kom munene skal følge i 
de nærm este år fram over. Denne utvikling er ikke uten  in te r
esse,» heter det i det forslaget som er lagt fram . Der skal ordene 
«ikke uten  interesse» utgå, og i stedet sette «av den største in te r
esse». For øvrig er innstillingen uforandret slik som den fore
ligger fra  sekretariatet.

Da vi behandlet den faglige situasjon etter form annens inn
ledningsforedrag, fikk en det inn trykk  at debatten var tam, om 
en kan bruke et slikt u ttrykk. Hvorfor det? Jo, selvfølgelig 
fordi at de utviklingslinjer som ligger foran oss — når det gjel
der hele vår levestandard — er m eget sterk t forankret i hele det 
politiske liv. Det er spørsmål om de lovforslag som legges fram  
av vår lovgivende myndighet. Stortinget, kan føre fram  slik at 
vår levestandard blir hevet. Til det kny tter det seg spørsmål 
som kontroll med prisutviklingen og m ange andre ting. Det er 
samordningen av det syn fagorganisasjonen representerer. Den 
sam kjøringen vil få den aller største betydning for kommende 
m åneder og år.

Det faktiske forhold er at fagorganisasjonen under Stortings
valget var sterkere innstilt — både økonomisk og aktivt — for 
å nå et positivt resultat. Kom m unevalgene derim ot har delvis 
væ rt stykket opp i lokale spørsmål og m ange andre sidespørsmål 
som m elder seg, og kom munevalget har derfor ikke h a tt det 
samme grunnlaget som Stortingsvalget. Slik situasjonen er i dag 
vil im idlertid dette komrhunevalget få like stor betydning som 
hvilket som helst stortingsvalg.

Det ble oppnådd gode resu lta ter under valgkam pen 1949 — 
vi fikk flertall i Stortinget. Nå har vi ha tt det parlam entariske 
grunnlaget i to år. Enhver som har fulgt med har sett hvordan 
borgerpartiene har forsøkt å samle seg gang e tter gang for å 
kunne oppnå en bedre stilling for sin borgerlige politikk. Vi 
kan væ re helt forvisset om at det samme vil skje fra  samtlige 
borgerlige partier i forbindelse m ed valgkam pen foran kom 
m unevalget. Kan det lykkes borgerpartiene å forandre to ta l
resu lta tet av A rbeiderpartiets stilling under valget, vil det få 
um iddelbar virkning ikke bare for kom munalpolitikken, men
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også for hele det parlam entariske arbeid. Da vil vi kunne lese 
i hver enkelt borgeravis at nå har folket i Norge sagt sin rnening, 
og den posisjon A rbeiderpartiet hadde i 1949, er svekket så og så 
mye. D ette vil vanskeliggjøre fagorganisasjonens bestrebelser 
på å ivareta m edlemmenes levestandard. Vi kan bli trykket 
sk ritt for sk ritt tilbake.

Vi har ha tt et møte med representan ter for de forskjellige 
forbund hvor vi drøftet disse tingene. Vi kom til at m an m åtte 
gå inn for en så aktiv linje som mulig. Det betyr så uhyre meget 
for oss.

Jeg vil be alle dere i representantskapet om å se på denne 
kom m unevalgkam pen som det den virkelig er. Vi må ta  tunge 
tak  under den kam pen — vi m å støtte økonomisk i den u tstrek 
ning vi har evne til det, fordi det er hjelp til selvhjelp i større 
grad enn de fleste tror. Jeg  m ener at fagorganisasjonen overalt 
bør gå aktiv t inn i dette  oppgjøret — med m øter med m edlem 
mene, med fam iliesam menkomster, tillitsm annsm øter osv. Vi må 
reise en valgkam p som har det størst mulige omfang og et riktigst 
m ulig utslag. Vi skulle helst ha et resu lta t fra  dette valget som 
bety r en siging fram over i forhold til valget for to år siden. Vi 
må huske på at dette kom munevalget blir det første av det sla
get, som det kom mer til å stå noen kam p om. I 1947 var kom
m unevalget preget av fellesprogram  og sam arbeidsm entaliteten. 
Derfor gikk det ikke så bra som det skulle den gang.

Jeg tar opp sekretariatets forslag til u ttalelse som lyder:
Ved kom munevalget til høsten vil det bli avgjort hvilke lin

je r  utviklingen i kom m unene skal følge i de næ rm este år fram 
over. Denne utvikling er av den største interesse for fagorgani
sasjonen.

I de senere år har arbeiderklassen gjennom Det norske A r
beiderparti ha tt ledelsen i en lang rekke av landets største kom 
m uner. Det er på denne måte, ved hjelp av A rbeiderpartiets 
innflytelse, gjennom ført betydelige sosiale og kulturelle  goder 
til gagn for arbeiderklassen. Det er i fagorganisasjonenes in te r
esse at arbeidet i kom munene kan fortsette e tter disse linjer. 
Særlig vil det væ re av betydning at boligreisingen ikke blir gjort 
til et alm innelig spekulasjonsobjekt.

R epresentantskapet vil derfor anmode alle m edlemm er av 
A rbeidernes faglige Landsorganisasjon om å slu tte opp om Det 
norske A rbeiderparti ved kom m unevalget 8. oktober 1951. Re
presentantskapet vil henstille til forbundene og fagforeningene
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å yte partie t økonomisk støtte og ved aktiv deltakelse i valg
kampen for øvrig, å sikre et godt resultat for den samlede a r
beiderbevegelse.

Kristoffer Jakopsen: For oss tillitsm enn er det nå under 
kom m unevalgkam pen spørsmål om å få fatt på medlemmene ute 
på arbeidsplassen. Det har vist seg vanskelig å få medlemmene 
til å komme på møtene, men vi kan drive agitasjon på arbeids
plassen, og der bør den drives m ann og m ann imellom, slik at 
alle får forståelsen av hva spørsm ålet gjelder.

Jeg  vil peke på en annen ting i denne forbindelse, nemlig 
vår beredskapspolitikk som ennå ikke er tilstrekkelig forankret 
blant medlemmene innen vår bevegelse. Også her har tillitsm en
nene en stor oppgave ved siden av selve kommunevalgkampen 
— velgerne må bli k jent med hva det hele gjelder.

P. Ødegaard: I den innstillingen som er lagt fram  står det i 
annet avsnitt; «Særlig vil det væ re av betydning at boligbyg
gingen ikke blir gjort til et alm innelig spekulasjonsobjekt». Her 
er det form odentlig m ent privatkapitalistisk  spekulasjon. I den 
forbindelse kunne det væ re verd å peke litt på den politiske spe
kulasjon som drives om kring boligsaken. Det er m ulig Bonde
partiet inn tar et litt annet standpunkt til den saken enn de andre, 
men forholdet er jo faktisk at det drives auksjon med bud og 
overbud, fraser og p ra t i denne saken. Blokkhus er dårlige hus 
å bo i, men det er ikke bedre å bo under oratoriske blom sterbu
ketter. Vi m å sørge for at både den faglige og den politisk^ ar
beiderbevegelse virkelig gjør noe i dette  spørsm ålet om bolig
byggingen. Jeg tro r vi må væ re klar over at hvis det ikke kan 
gjøres noe m er med selve boligspørsmålet, så må det ikke stilles 
i bakgrunnen. Kan vi gjøre noe m er enn det som har væ rt gjort 
i det siste, vil det bety en veldig fordel for oss under valgkam pen.

Jon Carlsen: Det står i sekretariatets forslag at under kom
m unevalget til høsten vil det bli avgjort lin jer kom munene skal 
følge i de nærm este årene fram over. Denne utvikling er av den 
største interesse for fagorganisasjonen. — Dette er jeg fullsten
dig enig i. Jeg er selv medlem av et bystyre og jeg kjenner de 
vanskene vi har for å få gjennom ført forskjellige ting. Derfor 
m ener jeg a t forslaget her skulle trekke opp de lin jer vi m ener 
bør gjennomføres i årene fram over. Jeg  vil derfor referere et for
slag som jeg håper jeg få r tilslutning til her. H ittil har ikke mine 
forslag få tt m er enn min egen stemme, da jeg tilhører et annet 
parti. Dette er for øvrig det siste representantskapsm øtet jeg er
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på — vi skal nemlig ha landsmøte i v å rt forbund til høsten, og 
e tte r det kom m er vel ikke jeg h it mer.

M itt forslag lyder: Høstens kom munevalg vil ha den største 
betydning for de fagorganiserte arbeidere. Forutsetningen for at 
arbeidernes representan ter i kom m unpty rene  skal kunne vareta 
arbeidernes interesser er at brodden rettes mot reaksjonens 
krigs- og utbytningspolitikk. Program m et for de fagorganiserte 
arbeidere må væ re å frem m e en politikk som ta r sikte pa a bedre 
de sosiale og økonomiske forhold for det arbeidende folk i by og 
på land. Særlig er det viktig at boligspørsm ålet kom m er i for
grunnen og blir begunstiget foran opprustningsspørsmålene. Re
presentantskapet vil derfor anmode m edlemm ene av A rbeider
nes faglige Landsorganisasjon om å slu tte  opp om dem som i 
handling vil gå inn for:

Økt boligbygging ved større tildeling av m ateriell og økono
miske m idler til dette  formål.

Bedring av de sosiale trygder.
R ettferdigere skattefordeling (de rike skal betale).
Nedskjæring av rustningsutgiftene.
Representantskapet vil henstille til forbundene og fagfor

eningene å yte økonomisk støtte og aktiv deltakelse i valgkam pen 
til dem som forplik ter seg til å føre en slik kommunepolitikk.

Halfdan Wigaard: Jeg tro r ikke de fleste er k lar over hvil
ken betydning kom muneloven h a r i de enkelte kommuner. Den 
griper inn i hver enkelt families liv i kommunene. Det er ikke 
m ange som vet hva en får igjen for de skatter en betaler. Kom
m uneloven gir i stor u tstrekning  adgang til å yte støtte til de en
kelte  individer i kommunene. I en kommune som Oslo er det 
ikke m indre enn 20 pst. av skatteinntektene som går til faste u t
gifter til sosiale formål. Hvis en undersøker hva dette har be
tydd, vil en få se at der er kommet en ny reisning over arbeider
klassen — det er b litt en ny levestandard i m otsetning til de for
hold arbeiderne levde under for 50—60 år siden. Dette kan vi 
takke A rbeiderpartiet og fagorganisasjonen for. Hvis en stiller 
forholdene som de var opp mot forholdene slik de er i dag, vil 
sikkert oppslutningen om kom m unevalget bli stor og selve val
get vil bli avgjort til fordel for oss. Da kan vi bevare det vi har 
bygget og vi vil kunne arbeide videre.

Jeg vil henstille til alle å drive opplysningsarbeidet på dette 
grunnlag. Da vil velgerne sikkert slu tte opp om valget.
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Dirigenten: Forslaget fra  Jon Carlsen inneholder en rekke 
detaljer og krav som bedre passer i et kom m uneprogram  under 
valgkam pen, mens sekretariatets innstilling gir en generell over
sikt over kom munevalgets betydning for arbeiderklassen.

Votering: Sekretariatets forslag ble ved ta tt mot 1 stemme 
som ble avgitt for Carlsens forslag.

Dirigenten: Sekretariatet m eddeler at det vil bli for kort 
tid  til å drøfte punkt 12 på dagsorden, og foreslår det derfor u t
satt til neste representantskapsm øte.

Form annen i det nye forbundet — Norsk Forbund for A r
beidsledere og Tekniske Funksjonæ rer, F ritz  Hannestad, bar 
bedt om ordet til en kort orientering.

Fritz Hannestad: På vegne av det nye forbundet vil jeg rette  
en h jertelig  takk  til L.O.’s adm inistrasjon, sekretariatet, til sam t
lige forbund og til samorganisasjonene for det arbeidet som er 
nedlagt, slik at vi kunne konstituere v å rt forbund.

Forbundet sta rte r sin virksom het fra  1. juni. Kontingenten 
til forbundet begynte å v irke fra  1. mai og vi ér nå i full gang 
med overføringen av medlemskapet. Jeg vil derfor syæ rt gjerne 
be dere om å væ re oss behjelpelig slik at vi kan få en hurtig  
overføring. Vi har i disse dager sendt m elding om at samtlige 
medlem sbøker skal inndras av de respektive forbund, da vi skal 
utstede nye bøker. For at det skal væ re mulig for oss å få en 
rask overføring, er det nødvendig at vi får den best mulige bi
stand slik at vi kan få dette unna så fort som mulig. Jeg  håper 
dere er oss behjelpelig her, da skal jeg på det nye forbunds vegne 
love at vi skal bli en god tilvekst til L.O.-familien.

Dermed var dagsordenen ferdigbehandlet og form annen, 
Konrad Nordahl, overtok dirigentplassen.

Konrad Nordahl: Jeg gjør igjen oppmerksom på at alle for
bund som har få tt lockout-varsel skal ha en representant med i 
den m eklingen som skal holdes kl. 18 i kveld hos Riksmeklings
mannen.

På vegne av representantskapet vil jeg få lov til å takke 
dirigenter og sekretæ rer for det gode arbeidet som dere har u t
ført. A rbeidet denne gang har gått over all forventning. Jeg 
foreslår at det bevilges 50 kroner til hver av dirigentene og se
kretæ rene og jeg anser det for enstem mig godkjent.

Jeg vil gjerne si noen ord til en av representantskapets m ed
lem mer, nemlig Rasmus Rasmussen i N.N.N. H an gikk av som
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form ann i sitt forbund i begynnelsen av 1950. På grunn av svik
tende helbred fan t han ikke å kunne fortsette lengere. I å r fikk 
sekretaria te t melding om at Rasmussen vil trekke seg tilbake fra 
sekretariatet, og fra 1. april h a r han ikke delta tt i sekretariatets 
møter.

Rasmus Rasmussen har væ rt en god arbeider i H errens vin
gård, om jeg kan si det på den måten. Han har i m ange år væ rt 
tillitsm ann i sitt forbund, først nestform ann i N.N.N. og fra  1932 
var han form ann helt til begynnelsen av 1950. Han ble valt inn 
i sekretariatet ved Kongressen i 1934 og har siden den gang væ rt 
medlem av sekretariatet.

Rasmussen har vi alltid satt meget stor pris på, på grunn 
av hans åpne fram treden. Han var aldri redd for å si sin me
ning, men han var alltid lojal overfor de vedtak som ble gjort. 
Det var hyggelig å sam arbeide med Rasmussen, og jeg vil si at vi 
alt har savnet ham den korte tiden han har væ rt borte fra  mø
tene i sekretariatet.

Jeg  tro r jeg har både sekretaria te t og hele representan tska
pet med meg når jeg takker Rasmussen for det gode arbeidet 
som han har u tfø rt i organisasjonen i alle de årene han har del
tatt. Vi beklager at han, på grunn av den knekken han fikk under 
oppholdet i konsentrasjonsleirene under krigen, ikke lengere 
k larer å væ re med oss i arbeidet. Vi ønsker ham  alt godt i fram 
tiden og håper å få se ham her på de representantskapsm øtene 
vi m åtte  holde i denne kongressperioden. Jeg  ber om at sekre
taria te t får bemyndigelse av representantskapet til å vise Ras
mussen en oppm erksomhet for den store innsats han har gjort 
for bevegelsen.

Talen ble hilst med hjertelig  bifall av representantene.
Rasmus Rasmussen: Jeg re tte r  min hjerteligste takk til for

m annen for de ord han uttalte .
Jeg  har det beste ønske om og tro på at fagorganisasjonen 

vil videreføre det arbeidet som i alle år suksessivt er gjennomført. 
Jeg er forvisset om at de kam pene som vil komme — at de store 
eller m indre spørsmål som vil bli reist — alltid vil bli gjennom 
ført på en slik m åte at de blir til gagn for de fagorganiserte a r
beiderne i landet vårt og derigjennom  også for hele det norske 
samfunn.

Jeg takker for u tv ist erkjentlighet og ønsker Landsorganisa
sjonen hell og lykke i videre sam funnsbyggende arbeid.
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Konrad Nordahl: Til slu tt vil jeg peke på at representan t
skapet denne gang stå r overfor en sæ rskilt situasjon — jeg tro r 
ikke noe representantskapsm øte jeg har de lta tt i siden storlock
outen i 1931, har s tå tt overfor en slik situasjon. Den gang hadde 
vi en rekke representantskapsm øter foran og under lockouten, 
m en siden har vi ikke h a tt en liknende situasjon som den gang. 
Jeg  har inn trykk  av at en rekke forbundsrepresentanter og m ed
lem m er kanskje m ener a t situasjonen ikke er så alvorlig. Vi har 
v æ rt så lenge borte fra  slike ting at en ikke rik tig  forstår hvor 
farlig  situasjonen er. Jeg  m ener vi ikke skal overse situasjonens 
alvor. Det er m ulig at vi kan finne fram  til en ordning i siste om
gang, m en det er også m ulig at alle kom mer u t i konflikt.

H vordan situasjone enn u tv ik ler seg, tro r jeg vi alle skal 
regne med at den tiden vi nå går inn i — både innenrikspolitisk 
og faglig — kom m er til å bli meget spent. Jeg  tro r vi skal legge 
oss det på minnet. Det sm ule farvannet vi har seilt i de siste 
årene, vil ikke eksistere lengere. Selv om vi ikke behøver å 
komme u t i storstorm , kan vi komme u t i frisk kuling.

Jeg  takker for sam arbeidet, for. fram m øtet og ønsker dere 
god reise hjem. Dere kan væ re forvisset om at skulle kampen 
oppstå, har vi apparatene i orden, slik a t resu lta tet b lir godt 
for oss.

Protokollen fra  form iddagsm øtet ble referert og godtatt.
M øtet ble hevet kl. 12.50.
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